
نیمه پنهان کسری تجاری؛ سخت گیری های داخلی را کمتر کنید
خریدار  تراز تجــاری ۸ ماهه امســال منفی ۱۰ 
میلیــارد دلار بوده کــه از جمله دلایــل آن باید به 
متمرکز بودن ســبد صادراتی، سیاست های داخلی 
در حوزه ارز، نرخ نیمایی، روش های برگشت ارز و... 

اشاره کرد.
بر اساس آمار گمرک در ۸ ماهه امسال، ۳۲ میلیارد 
دلار صادرات و ۴۲.۱ میلیارد دلار واردات داشــته 
ایم که نشــان می دهد در این بازه زمانی تراز تجاری 
منفی ۱۰.۱ میلیارد دلاری بوده اســت. البته وزارت 
امور اقتصــادی و دارایی در گزارشــی علت اصلی 
کاهش ارزش صادرات را ناشی از کاهش قیمت های 
جهانی به ویــژه در حوزه محصولات پتروشــیمی 
عنوان و اعلام کرده که قیمــت جهانی این محصول 

حدود ۴۰ درصد کاهش یافته است.
البته وزارت اقتصاد در این گزارش، عدم پیچیدگی 
فناوری در اقتصاد ایران را نیــز عامل دیگری برای 
کاهش ارزش صــادرات اعلام کرده که بــه اعتقاد 
این وزارتخانه موجب شــده متوسط ارزش یک وزن 
ثابت از کالاهای صادراتــی کمتر از واردات به همان 
وزن باشد.وزارت اقتصاد به درســتی این دو نکته را 
عامل اصلی کاهش صــادرات عنوان می کند چراکه 
با همین دو نکته مشخص می شــود همچنان سبد 
صادراتی ایران متمرکز بوده و صــادرات ما از »عدم 
پیچیدگی اقتصاد« رنج می برد که وقتی قیمت یک 
محصولی به صــورت جهانی کاهــش می یابد، تراز 
تجاری در ایران به صورت کم ســابقه ای منفی ۱۰ 

میلیارد دلار می شود.
در این بین عمده روشــی که می تــوان از طریق آن 
پیچیدگی اقتصادی را بهبود بخشید تنوع بخشی به 
محصولات صادراتی است؛ در واقع بر اساس »نظریه 
پیچیدگی« هر قدر محصــولات تولیدی و صادراتی 
یک کشــور پیچیده تر باشــند و تنــوع و فراگیری 
بالاتری داشته باشــند، آن کشور رشــد اقتصادی 
پایدارتر و درآمد سرانه بیشــتری خواهد داشت؛ در 
واقع شــاخص پیچیدگی اقتصادی نشان می دهد 
که چطور تنوع صــادرات می تواند نمایانگر اختلاف 
توسعه یافتگی اقتصادی آشکار بین کشورها باشد. 
این شــاخص نسبت به ســایر شــاخص ها )مانند 
حکمرانی خوب و توســعه انســانی( بهتر و دقیق تر 
می تواند رشــد اقتصــادی و حجــم فعالیت های 

اقتصادی یک کشور را بازتاب دهد.
بررسی شــاخص پیچیدگی ایران نشــان می دهد 
که در خلال ۵۰ ســال اخیــر وضعیت کشــور در 
مقایســه با سایر کشــورها همواره نوســانی بوده و 
نتوانسته مطابق با پتانســیل ها جلو برود؛ آنطور که 
کارشناســان اقتصادی می گوینــد در حال حاضر 
اقلام کمتر از ۳۰۰ قلم کالای ایرانــی ۹۰ درصد از 
سهم اقلام صادراتی را در اختیار دارند. است. ضمن 
اینکه اصلی ترین کالاها و محصــولات صادراتی ما 
محدود به محصولات پتروشــیمی، صنایع معدنی و 
برخی از محصولات کشاورزی و صنایع غذایی است.

برای ارزیابی دقیق تر باید به وضعیت سبد صادراتی 
کشــور در ۷ ماهه سال جاری اشــاره کرد که بخش 
عمده ای از محصولات این ســبد متمرکــز بوده و 
اختصاص بــه کالاهای با پیچیدگی متوســط و کم 
همچون محصولات پتروشیمی، پروپان مایع شده، 

بوتان مایع شده و گاز طبیعی مایع شده دارد.
از ســویی دیگر مقاصد صادراتی ایــران نیز همواره 
محدود بوده اند؛ به گونه ای کــه حدود ۷۰ درصد از 
صادرات کشور تنها به پنج مقصد انجام می شود که 
این کشورهای معمولاً چین، ترکیه، امارات متحده 

عربی، عراق و هند هستند.
این گزاره مُهر تأییــدی بر عدم توجــه دولت ها به 
توســعه ســبد صادراتی کشــور می زند و ضرورت 
تغییر ساختار تجارت کشــور با هدف افزایش توان 
مقاومت پذیــری و کاهــش آســیب پذیری را بیان 
می کند چراکه عدم تنوع بخشــی بــه محصولات 
و مقاصد صادراتی نه تنها جایــگاه ایران در زنجیره 
ارزش جهانی را بهبود نمی بخشــد بلکه به جایگاه 
کشــور از نظر درجه اعتبار بازار بین المللی خدشه 

وارد می کند.
در این رابطه محمد لاهوتی، رئیس کنفدراســیون 
صادرات ایــران در گفت وگو بــا مهر با اشــاره تراز 
تجاری منفی ۱۰ میلیارد دلاری در ۸ ماهه امسال، 
گفت: صادرات از نظر وزنی ۲۶ الی ۲۷ درصد رشــد 
داشته ولی این رشد از نظر ارزشی منفی ۱.۶ درصد 
بوده اســت. درباره دلایل منفی شــدن تراز تجارت 
کشــور نظرات مختلفی وجــود دارد؛ دولتمردان 
معتقدند که دلیل اصلی آن فقط کاهش قیمت های 
جهانی بوده، اما از آنجا کــه ارزش کالای وارداتی ما 
افزایشی بوده و همچنین با توجه به اینکه حدود ۸۵ 
درصد واردات کشــور به مواد اولیه اختصاص دارد، 
می توان این اســتدلال را مطرح کرد که با توجه به 
عدم رشــد صادرات و افزایش واردات، منفی شدن 

تراز تجاری کشور طبیعی است .
وی افزود: اگرچه، برخی معتقدند که رشد واردات، 

اتفاق مثبتی نیســت. اما با توجه به اینکه ۸۵ درصد 
مواد اولیه کشور وارداتی اســت و بخشی از واردات 
به کالاهای اساسی اختصاص دارد، بدیهی است که 
بخش عمده اقلام وارداتــی متعلق به گروه کالاهای 

واسطه ای و سرمایه ای است.
لاهوتی تصریح کرد: ضمن آنکه واردات ایران به ویژه 
در بخش مواد اولیه و کالاهای واسطه ای متناسب با 
موقعیت اقتصادی کشــور نبوده و هنوز با انتظارات 
فاصله بســیاری دارد؛ چرا کــه واردات می تواند به 
تولید بیشــتر، افزایش صــادرات و تولید باکیفیت 

بالاتر کمک کند.
به گفته وی، رشــد واردات اشــکالی ندارد و آنچه 
که نیاز به آسیب شناســی و چاره اندیشی دارد، در 
وهله نخســت، کاهش صادرات است و در عین حال 
باید این مســاله مورد بررســی قرار گیــرد که چرا 
بخش عمده صادرات کشــور به کالاهــای با ارزش 
افزوده پایین اختصاص دارد و ســهم کالای نهایی 
و با ارزش افزوده بالا در ســبد صادراتی کشور ناچیز 
است.از ســویی دیگر با توجه به اینکه موضوع عدم 
پیچیدگی اقتصاد ایران سالهاست که گریبان تولید 
و صادرات را گرفته اما طی سنوات اخیر تراز تجاری 
منفــی ۱۰ میلیارد دلاری برای بــازه زمانی ۸ ماهه 
تقریباً سابقه نداشته است. بنابراین می توان نتیجه 
گرفت که به جز ســبد متمرکز صادراتــی، عوامل 
دیگری نیز در منفی شدن تراز تجاری کشور دخیل 

بوده اند.
رئیس کنفدراســیون صادرات ایران در این ارتباط 
با بیــان اینکه عوامــل متعددی در کاهش رشــد 
صادرات دخیل بوده اســت، گفت: عمده مسائل به 
ســخت گیری ها در روش های برگشــت ارز و تعهد 
پیمان ســپاری ارزی و مشــکلاتی که ایــن روزها 
صادرکنندگان با آن دســت وپنجه نــرم می کنند، 
بازمی گردد؛ مشــکلاتی نظیر تعلیق کارت ها، عدم 
امــکان واردات در مقابــل صــادرات و در واگذاری 

کوتاژها که بعضاً با مشکل مواجه هستند.

تثبیت ارز در نگاه کارشناسان

 بهترین ایده تثبیت دلار چیست؟
بغزیان: بودجه فقط روی کاغذ کسری ندارد!

 سیگنال مهم  
بودجه ۱۴۰۳ به اقتصاد ایران
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اقتصادی
        سیاسـی

                اجتماعی
                       فرهنگـی

                               ورزشــی

W W W . K H A R I D A A R  O N L I N E . I R وزنامـــه   ر

K  H  A  R  I  D  A  A  R     D  A  I  L Y87 خیابان انقلاب، خیابان ابوریحان، تقاطع لبافی نژاد، کاشی

MIRA

خانه  هنر   میرا

رئیس اتاق مشترک تهران و چین مطرح کرد
 باید ۱۰۰ درصد منابع ارزی کشور در اختیار 

بانک مرکزی باشد

در خواست حجت الاسلام حاج علی اکبری از دولتمردان :

 دولت که بازار ارز را مهار کرد
 برای مهار گرانی مسکن اقدام کند

جذب ۹ میلیارد دلار سرمایه  خارجی
 کدام کشورها بیشترین سرمایه گذاری 

را در اقتصاد ایران داشته اند؟

پاداش صرفه جویی گاز برای خوش مصرف های خانگی
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ضربه فنی شدن اسرائیل
امیرمحمود گودرزی آنچه بعد از حمله هفتم اکتبر شــاهد هستیم همه گیری 
ترس و اضطراب شهروندان اسرائیلی از ضعف امنیت و بی اطمینانی نسبت به 
آینده است و این موضوع گواه این است که ســرمایه اجتماعی و هویت جمعی 

چه میزان در رژیم صهیونیستی ضعیف و لرزان است.
در تاریخ هفتاد ساله رژیم صهونیستی، طوفان الاقصی یک نقطه عطف بزرگ 
در معادلات سیاسی این رژیم به شــمار می رود. اگر تا دیروز مدعیان این رژیم 
همواره از شکست ناپذیری و اقتدار سخن می گفتند و برای اثبات ادعایشان به 
شکست های پی در پی اعراب در دوران پس از جنگ دوم جهانی اشاره می کردند 
و دست آخر با روند عادی سازی روابط شــان با دولت های مهم عربی، سودای 
بزرگ تری را در منطقه در ســر می پرورارندند و نخســت وزیر این رژیم طی 
اظهارتی مدعی این بود که اســرائیل برای دولت های منطقه خاورمیانه الگو و 
راهنمای توسعه خواهد بود؛ طوفان الاقصی نقطه پایانی بزرگ و امید بخش از 
توخالی بودن امنیت این رژیم و اینکه چقدر از اســتوانه های امنیتی ضعیفی 

برخوردار هستند؛ بود.

یادداشت

 دکتر محسن قدیری، مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان نشان برتر هشتمین اجلاس مدیر عالی سال 

را کسب کرد .
هلدینگ  بین الملل  و  عمومی  روابط  گزارش  به 
عالی  نشان  اجلاس  هشتمین  اصفهان،  پتروپالایش 
مدیر سال امروز هشت آذر ماه با هدف تحقق اهداف 
به جایگاه  ویژه  نگاه  با  اقتصادی  های کلان  سیاست 
مدیران و همچنین ارزیابی نقش مدیریت و کارآفرینی 

و ارائه راهکارهای نوین مدیریت بین المللی در مرکز 
همایش های بین المللی صدا و سیما برگزار شد. 

مدیرعامل  قدیری،  محسن  دکتر  است  گفتنی   
هلدینگ پتروپالایش اصفهان نیز  موفق به کسب 

نشان برتر اجلاس نشان عالی مدیر سال شد. 
مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان که در این 
آئین به ایراد سخن پرداخت، در جمع مدیران برتر 

کشور اظهار کرد: همه طرح ها و پروژه های در دستور 
و  برنامه  اساس  بر  اصفهان  پتروپالایش  هلدینگ  کار 

هدفمند است.
وی تصریح کرد: ما ننشستیم که تحریم ها بر ما غلبه 
کند، بلکه برنامه ریزی کردیم و همه آنها را با محوریت 

دانش و تخصص اجرایی می کنیم. 
اشاره  با  اصفهان  پتروپالایش  هلدینگ  مدیرعامل 
هلدینگ  در  زیرمجموعه  شرکت   ۶ راه اندازی  به 
پتروپالایش اصفهان برای رسیدن به برنامه چشم انداز 
۱۴۰۵ افزود: برنامه ما تبدیل شدن به هلدینگ موفق 

منطقه و دستیابی به بالاترین ضریب پیچیدگی است. 
شرکتی  مجموعه  زیر  شرکت های  در  ما  گفت:  وی 
را داریم که با محوریت و مدیریت بانوان فعالیت 

داشته و پروژه  بزرگی را در دست اجرا دارد. 
موفقیت  به  ملزم  را  خود  ما  کرد:  ابراز  قدیری 
می دانیم و به همه جهانیان نشان خواهیم داد که 
به  نسبت  ما  اراده  از  ای  ذره  نمی تواند  تحریم ها 
تحقق اهدافمان که سربلندی ایران عزیز است، کم 

کند.

  راه اندازی ۶ 
شرکت زیرمجموعه در 
هلدینگ پتروپالایش 
اصفهان برای رسیدن 
به برنامه چشم انداز 

۱۴۰۵

 مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان
 نشان عالی مدیر سال را کسب کرد



معاون رئیس جمهور:

اندیشه بسیج معادلات منطقه را به نفع مقاومت تغییر داده است

در خواست حجت الاسلام حاج علی اکبری از دولتمردان :

دولت که بازار ارز را مهار کرد، برای مهار گرانی مسکن اقدام کند

سیاست
روزنامه اقتصادی صبح ایران
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ضربه فنی شدن اسرائیل
امیرمحمود گودرزی آنچه بعد از حمله هفتم اکتبر شــاهد هســتیم 
همه گیری ترس و اضطراب شهروندان اســرائیلی از ضعف امنیت و بی 
اطمینانی نسبت به آینده است و این موضوع گواه این است که سرمایه 
اجتماعی و هویت جمعــی چه میزان در رژیم صهیونیســتی ضعیف و 

لرزان است.
در تاریخ هفتاد ساله رژیم صهونیستی، طوفان الاقصی یک نقطه عطف 
بزرگ در معادلات سیاســی این رژیم به شــمار مــی رود. اگر تا دیروز 
مدعیان این رژیم همواره از شکست ناپذیری و اقتدار سخن می گفتند 
و برای اثبات ادعایشان به شکســت های پی در پی اعراب در دوران پس 
از جنگ دوم جهانی اشاره می کردند و دســت آخر با روند عادی سازی 
روابط شان با دولت های مهم عربی، سودای بزرگ تری را در منطقه در 
سر می پرورارندند و نخست وزیر این رژیم طی اظهارتی مدعی این بود 
که اســرائیل برای دولت های منطقه خاورمیانه الگو و راهنمای توسعه 
خواهد بود؛ طوفان الاقصی نقطه پایانی بــزرگ و امید بخش از توخالی 
بودن امنیت این رژیم و اینکه چقدر از اســتوانه هــای امنیتی ضعیفی 

برخوردار هستند؛ بود.
آنچه بعد از حمله هفتم اکتبر شاهد هستیم همه گیری ترس و اضطراب 
شــهروندان اســرائیلی از ضعف امنیت و بی اطمینانی نسبت به آینده 
است و این موضوع گواه این است که سرمایه اجتماعی و هویت جمعی 
چه میــزان در رژیم صهیونیســتی ضعیف و لرزان اســت. از این منظر 
اگر امروز شاهد تلاش رژیم صهیونیســتی برای جنگ افروزی و حمله 
به جان انسان های بیگناه و مظلوم فلســطین هستیم دلیل اصلی اش 
بهم ریختگی امنیت روانی و تلاش بــرای القای قدرت و اقتدار نزد افکار 
عمومی داخلی شــان اســت. نتانیاهو با آگاهی از پایان حیات سیاسی 
اش سخت در تلاش برای حفظ شرایط جنگی اســت تا بلکه از این مفر 
راه گریزی برای ادامه موقعیت سیاســی اش پیدا کند. بی دلیل نبود که 
در روزهای آغازین تحولات غزه نتانیاهو تلاش داشــت که دامنه جنگ 
را فراتر از حماس نزد افکار عمومی دنیا بازنمایــی کند و پای بازیگران 

دیگری نظیر حزب الله را به منازعه بکشد.
نخست وزیر رژیم صهیونیستی از این موضوع دو هدف را دنبال می کرد. 
نخست مظلوم نمایی برای کسب حمایت های بیشتر نظامی و اقتصادی 
قدرت های بزرگ به خصوص آمریکا و دیگری مشــروعیت بخشــی به 
اقدامات جنایتکارانه تحت عنوان دفاع مشــروع. به این شکل که مورد 
حمله و تهاجم قرار گرفته و اقدام نظامی اش در راســتای حراســت از 
امنیت داخلی است. این راهبرد نتانیاهو با هوشمندی و بصیرت حسن 
نصرالله رهبر حزب الله لبنان نــاکام ماند و افکار عمومی جهان به وضوح 
ســبعیت ها و وحشــی گری های این رژیم را مشــاهده و اعلام انزجار 
کردند. موج خشم و نفرت جهانی نســبت به نتانیاهو در تحولات اخیر 
غزه بی ســابقه ماند و در چهار گوشــه عالم پژواک وجدان های بیدار 
در اعلام انزجار از اقدامات ضد بشر دوستانه اســرائیل طنین انداز شد. 
صدور قطعنامه علیه این رژیم در صحن شورای امنیت و مجمع عمومی 
سازمان ملل گواه این واقعیت اســت که دیگر ابزار قدرت و تهدید نمی 
تواند مانع ندای حق طلبانه در حمایت از حقوق حقه فلســطین گردد. 
با نگاه به همین موضوع، نتانیاهو در دو جبهه نبرد شکســت سهمگین 
خورد. در جبهه اول که مهم ترین جبهه است، شکست روایت ها و جنگ 
شناختی بود که امروز در عصر انسان رســانه، امپراطوری سابق رسانه 
ای صهیونیست ها در برابر روایت حق طلبانه خبرنگاران و نویسندگان 

پرشمار آزاد جهانی شکست خوردند.
عرصه دیگر فروریخت هیمنه توخالی این رژیم بود که امروز با مشاهده 
قدرت درونی و خودجــوش مقاومت، یارای ادامه جنــگ را ندارند و با 
طرح آتش بس موافقت کردند. رهبر فرزانه انقلاب اســلامی فرمودند؛ 
قضایای غزه بســیاری از حقایق مکتوم را برای مردم دنیا آشکار کرد که 
یکی از این حقایق، طرفداری سران کشــورهای غربی از تبعیض نژادی 
اســت. حضرت آیت الله العظمی خامنه ای رژیم صهیونیستی را مظهر 
تبعیض نژادی خواندنــد و گفتند: صهیونیســت ها خــود را نژاد برتر 
می دانند و بقیه آحاد بشر را نژاد پسَت به حســاب می آورند و به همین 
دلیل است بدون احســاس ناراحتی وجدان، چندین هزار کودک را به 
قتل رسانده اند. ایشان تاکید کردند: هنگامی که رئیس جمهور آمریکا، 
صدراعظم آلمان، رئیس جمهور فرانسه و نخســت وزیر انگلیس، با آن 
همه ادعا از چنین رژیم نژادپرســتی حمایت و به آن کمک می کنند، به 
معنای طرفداری این آقایان از تبعیض نژادی به عنوان نفرت انگیزترین 
مســائل دنیا اســت. مردم اروپا و آمریکا باید نشــان دهند که طرفدار 
تبعیض نژادی نیستند رهبر انقلاب اســلامی خاطرنشان کردند: مردم 
اروپا و آمریکا نیز باید تکلیف خود را با این وضعیت روشن کنند و نشان 
دهند که طرفدار تبعیض نژادی نیســتند. میدان، میدان غزّه و اسرائیل 
نیست، میدان حق و باطل اســت. میدان، میدان استکبار و ایمان است؛  
یک طرف قدرت ایمان، یک طرف قدرت استکبار. البتّه قدرت استکبار 
با فشار نظامی و بمباران و فاجعه و جنایت پیش می آید، امّا قدرت ایمان 

بر همه  اینها به توفیق الهی غلبه پیدا خواهد کرد.«
انَِّ وَعدَ اللهِ حَق

رهبر معظم انقلاب فرمودند: »ما شــک نداریم که »انَِّ وَعدَ اللهِ حَق« ؛ 
وعده  الهی حق است.

نَّکَ الَّذینَ لا یوقنِون ؛ اینهایی که به وعده  الهی یقین ندارند،  وَ لا یسَتَخِفَّ
با منفی بافی های خودشان شــما را باید متزلزل نکنند، سست نکنند. و 

رژیم کودک کش صهیونیستی ) ضربه فنی خواهد شد(
خبرنگار العالم تصریح کرد:  رژیم اشغالگر حتی از استقبال خانواده های 
فلســطینی ها از اسرایشــان جلوگیری کرد و با پرتاب گاز اشک آور به 
سمت آنها باعث مجروح شدن دهها نفر شد. اغلب تحلیلگران و روزنامه 
نگاران و نویســنده ها بر این باورند که آنچه نتانیاهو انجام داد به مثابه 
پیروزی واقعی مقاومت فلسطین اســت زیرا مقاومت موفق شد وی را 

وادار به پیروی از شروط خود کند.

در نشست تشکیلاتی »شانا«؛
ونمایی جدیدی از  رضایی: طوفان الاقصی ر

جمهوری اسلامی و جبهه مقاومت بود
دبیر شورای عالی هماهنگی ســران قوا گفت: عملیات طوفان الاقصی 
رونمایی جدیدی از جمهوری اســلامی و جبهــه مقاومت پدیدار کرد 
و بدانیم که با یک حادثه مهم و سرنوشت ســاز روبه رو هســتیم و باید 
آماده باشیم. »محسن رضایی« در نشست تشکیلاتی اعضای کمیته ها 
و ارکان شــورای ائتلاف نیروهای انقلاب با اشــاره به ادامــه دار بودن 
پیامدهای عملیات طوفان الاقصی گفــت: حادثه غزه یکی از مهم ترین 
اتفاقات جهان است و با این عملیات یک رونمایی جدیدی از جمهوری 

اسلامی و جبهه مقاومت پدیدار شد.
وی با بیان اینکــه پیش بینی های زیادی در ابعاد سیاســی و مســائل 
مختلف برای ادامه طوفان الاقصی مطرح اســت، افزود: باید بدانیم که 

ما با یک حادثه مهم و سرنوشت ساز روبه رو هستیم و باید آماده باشیم.

»شانا« برادری های اول انقلاب را احیا کند
دبیر شــورای عالی هماهنگی ســران قوا در بخش دیگری از سخنانش 
اظهار داشــت: امروز پیشــرفت کشــور بدون هماهنگــی و وحدت 
امکان پذیر نیســت و باید برادری ها مثل اوایل انقلاب تقویت شــود و 
شــورای ائتلاف باید آن را احیا کند.رضایی در پایان با اشــاره به اینکه 
اخلاق مــداری و برادری ها اندکی کم رنگ شــده و باید تقویت شــود، 
گفت: امیدواریم یک بار دیگر نیروهــای انقلاب به صورت هماهنگ تر و 

فشرده تر کنار یکدیگر حضور داشته باشند و تأثیرگذار باشند.

یادداشت

تریبون

امیر ســرتیپ علیرضا صباحــی فرد خــود اتکایی و 
خود کفایــی را راهبرد اصلی نیروهای مســلح در برابر 
بیگانگان دانست و گفت: طعم شیرین امنیت کام مردم 

را به شیرینی کشانده است.
 به نقل از ارتش، امیرســرتیپ علیرضا صباحی فرد 
فرمانده نیــروی پدافند هوایی ارتــش در بازدید از 
مرکز کنتــرل و فرماندهی حضــرت ولیعصر )عج( 
این نیرو اذعان داشــت: راهبرد نظامی و سیاســت 
دفاعی کشــورمان عملا به گســترش امنیت پایدار 

در سراســر مرزهــای کشــورمان تبدیل 
شده است.

ســرتیپ صباحی فرد، اظهار داشت: در ماه 
های اخیر پیشرفت های تحسین برانگیزی 
در زمینه ارتقــای علوم پدافنــدی صورت 
گرفته و نقــاط ضعــف و کمبودهایی که در 
زمینــه تســلیحات دفاعی داشــتیم کاملا 

برطرف و یقینا با نمونه های خارجی پیشــرفته برابری 
می کند.

فرمانــده نیــروی پدافنــد هوایــی ارتش، 
خاطرنشــان کرد: در دو ســال گذشــته در 
زمینــه بــروز رســانی فناوری موشــکی و 
پهپادی پیشــرفت های چشمگیری داشته 
ایم و همواره ســهم پدافنــد هوایی از قدرت 
بازدارندگی کشــورمان روندی مثبت و روبه 

رشد داشته است.
وی افزایش توان دفاعی و قــدرت بازدارندگی را گامی 
مثبت در عرصه بین المللــی و رویارویی با قدرت های 

برتر دنیا دانست و گفت: طعم شیرین امنیت کام مردم 
را به شیرینی کشانده است.

ســرتیپ صباحی فرد با اشــاره به اینکــه اعمال 
تحریم ها تا حدی چرخه پیشــرفت در حوزه های 
مختلــف را کند و تحت شــعاع قــرار داده و عملا 
هزینه دســتیابی به فناوری های بروز را چند برابر 
کرده است، تصریح کرد: خود اتکایی و خودکفایی 
راهبرد اصلی نیروهای مســلح در برابــر بیگانگان 

است.

رییس کل دیوان محاسبات گفت: در حال حاضر دولت 
اهتمام ویژه ای به تکمیل پروژه هــای نیمه تمام دارد، 
البته باید در این مســیر از ظرفیت مشارکتی مردمی 
نیز استفاده کرد. ســیداحمدرضا دستغیب رییس کل 
دیوان محاسبات در آستانه هفته مجلس طی سخنانی 
در جمع فعــالان فرهنگی و اجتماعــی، گفت: دیوان 
محاسبات جزو قدیمی ترین سازمان ها در کشور است 

و این قدمت نشان دهنده اهمیت نظارت مالی است.
وی با بیــان اینکه در اصول ۵۴ و ۵۵ قانون اساســی به 
موضوع دیوان محاســبات اشــاره شــده، ادامه داد: 
رسیدگی و حسابرسی تمامی دســتگاه ها، شرکت ها 
و مجموعه هایــی که از بودجه کل کشــور اســتفاده 

می کنند، برعهده دیوان محاسبات است.
رییس کل دیوان محاســبات کشــور با بیان اینکه این 

دیوان در استان ها دارای دفاتر یا ادارات کل 
اســت، اضافه کرد: در برخی کشــورها این 
ســازمان ذیل مجلس و در برخی دیگر ذیل 
دولت تعریف می شود.دســتغیب با اشــاره 
به اینکه دیــوان محاســبات دارای ۳ بخش 
است، افزود: بخش نخست فنی است و شامل 
همکاران ما در حوزه حسابرســی می شود، 

بخش دوم دادســرا و هیأت های مستشاری هستند و 
بخش سوم حوزه پشتیبانی از دو بخش فوق است.

وی در تشــریح نحوه انتخاب هر یــک از ارکان دیوان 
محاســبات گفت: رئیس کل دیوان با رأی مســتقیم 
نمایندگان انتخاب می شــود، دادســتان دیوان نیز از 
سوی نمایندگان انتخاب می شــود. مستشاران نیز به 
پیشنهاد رئیس دیوان و انتخاب کمیســیون برنامه و 

بودجه تعیین می شوند.
رییس کل دیوان محاسبات کشــور با بیان 
اینکه یکی از کارهای خوبی که در راســتای 
تمرکززدایی انجام دادیم، تقسیم کشور به ۵ 
منطقه است، بیان کرد: به منظور جلوگیری 
از ترددهایی که توســط مدیران و کارکنان 
دولت برای بررسی انجام می دهند، مقرر شد 

که به استان ها تفویض اختیار کنیم.
وی با اشاره به اینکه ما باید به گونه ای عمل کنیم که اثر 
بازدارندگی داشته باشیم، گفت: انبوه قوانین و مقررات 
یکی از مشــکلات موجود اســت، برخی از این تکالیف 
مالایطاق و برخی دیگر قوانین متعارف هستند که باید 

اقدامات لازم برای تنقیح آنها صورت گیرد.
دســتغیب با بیان اینکه تا زمانی که دولت بزرگ است، 

نظــارت مؤثر نیســت و هزینه و قیمت تمام شــده در 
دولت بالا اســت، تصریح کرد: در زمانی که خصوصی 
ســازی ها انجام می شــد، در عمل به جای خصوصی 
شــدن، مجموعه هــا خصولتــی می شــدند! در واقع 
مؤسســات و نهادهایی شــکل گرفتند کــه کار ویژه 
بخش دولت را انجام می دادند در واقع این مجموعه ها 
تابع قانون تجارت بودند و از نظارت برخی دســتگاه ها 
فرار می کردنــد، اما از امکانات بخش دولتی اســتفاده 
می کنند.رییس کل دیوان محاســبات اظهار کرد: در 
حال حاضر دولت اهتمام ویژه ای به تکمیل پروژه های 
نیمه تمــام دارد، البتــه باید در این مســیر از ظرفیت 
مشــارکتی مردمی نیز اســتفاده کــرد. البته مجلس 
به موضوع اولویت گذاری در این حــوزه ورود و ملاک 

درصد پیشرفت را برای اتمام پروژه ها قرار داد.

ارتش

دیوان

خریدار  معــاون رئیس جمهــور گفت: 
گروه هــای مقاومت با الهام از اندیشــه امام 
راحــل در منطقه شــکل گرفتنــد و امروز 
اندیشه مقاومت و بسیج معادلات منطقه را 

به نفع مقاومت تغییر داده است.
 »ســید محمد حســینی« به مناســبت 
گرامیداشــت هفتــه بســیج در جمــع 
فرماندهان، روحانیون و بســیجیان حوزه 
انصارالمهدی منطقه مهرآباد جنوبی تهران 
با بیان اینکه بســیج همواره در مشکلات و 
گرفتاری هــا از جمله حــوادث غیرمترقبه 
و در مقابله بــا بحران کرونا تــا عرصه دفاع 
از امنیــت همراه و یــار و یاور مــردم بوده، 
اظهار داشــت: امروز در مقابل نقشــه ها و 
جوسازی های کاذب دشــمنان و معاندین، 
مهم این است که بســیج با اقدامات ایجابی 
و فعالیت های مؤثر هنری و فرهنگی آنچنان 
جاذبــه ای ایجاد کند که بســیاری از مردم 
به ویژه نســل جوان و نوجوان را با فرهنگ 
بســیج همدل و همراه ســازد و طراحی و 

نقشه دشمن را نقش بر آب سازد.
معاون پارلمانی رئیس جمهور با بیان اینکه 
هنر بســیج باید این باشــد که با گسترش 
دایره خدمت رســانی صادقانــه و خالصانه 
روزبه روز بر رضایتمندی و علاقه و اشــتیاق 

مردم به نظام اســلامی بیافزاید، با اشــاره 
به پیــام امام راحــل در ســال ۶۷ مبنی بر 
شکل گیری هســته های مقاومت در سطح 
جهان گفت: با الهام از اندیشه امام راحل در 
زمینه گسترش بســیج، گروه های مقاومت 
مانند حزب الله لبنان، حشدالشــعبی عراق 
و انصارالله یمن در منطقه شــکل گرفتند و 
امروز اندیشه مقاومت و بســیج در منطقه 
با اقبال گســترده مواجه اســت و معادلات 
منطقه بــه نفع مقاومت تغییــر کرده و این 
تفکر و اندیشــه، نیرنــگ خاورمیانه جدید 

آمریکا را خنثی و ناکام ساخت.
حســینی تصریح کــرد: فرهنــگ و تفکر 
ظلم ستیزی و دفاع از مظلوم، عدالت طلبی 
و استکبارســتیزی بســیج، مــردم دنیا را 
تحت تأثیر قرار داده و به فضل الهی به تدریج 
زمینه جهانی شــدن این مکتب فراهم شده 

است.
وی با تأکید بــر اینکه هزینه ایســتادگی 
کمتر از ســازش اســت، اظهار داشــت: 
سازشی که با معاهداتی مانند شرم الشیخ، 
اســلو و کمپ دیوید انجام شــد، ســود و 
عایــدی برای مردم فلســطین نداشــت 
و نه تنهــا طرف هــای مقابل بــه تعهدات 
خود عمــل نکردنــد بلکه دایره فشــار و 

محاصره را تنگ تر کردنــد و کار به جایی 
رســید که به دنبال کوچ اجبــاری مردم 
غزه به صحرای ســینا و ســایر کشورهای 
عربی بودنــد اما مردم غــزه راه مقاومت را 
برگزیدند و مردانه و راســت قامت در ۴۸ 
روز جنایت و ددمنشی رژیم صهیونیستی 
ایســتادگی کرده و با حمایت از نیروهای 

مقاومت، تاریخ سازی کردند.
معاون رئیس جمهــور خاطر نشــان کرد: 
دشمنان سال گذشته تمام توان و امکانات و 
سرمایه های مادی و انسانی خود را به صحنه 
آوردند تا بــه  زعم خود ایران اســلامی را به 
تجزیه و فروپاشی بکشانند، اما با هوشیاری 
و ایســتادگی ملت ایران نتوانســتند کاری 
از پیــش ببرند و امروز خودشــان در مقابل 
حماس به عنوان بخشــی از جریان مقاومت 
که به دلیل محاصره غزه از ســایر گروه های 
این جبهه یعنی حزب الله، حشدالشــعبی و 
انصارالله از توان و امکانات کمتری برخوردار 
است، درمانده و مستأصل شده اند؛ به نحوی 
کــه در افکارعمومی دنیــا بحث اضمحلال 

رژیم صهیونیستی به جد مطرح شده است.
حســینی تصریح کــرد: جنایت های رژیم 
صهیونیســتی در قتل عام وحشــیانه زنان 
و کــودکان و بمباران مناطق مســکونی و 

درمانی، باعث بیداری وجدان های بشــری 
شده است و مردم در شهرهای مختلف دنیا 
به ویژه در کشورهای حامی صهیونیست ها 
به رغــم ممنوعیت و مجازات هــای تعیین 
شــده، به صورت گســترده برای حمایت از 
مردم فلســطین و علیه صهیونیســت ها به 

خیابان ها آمده اند.
وی تأکید کرد: خون قریب به ۲۰ هزار انسان 
بی گناه به ویژه هزاران زن و کودک مظلوم، 
ماهیت پلید فرهنگ و تمدن غرب را آشکار 

ساخته و موجب رســوایی مدعیان حقوق 
بشر و انسانی شده است.

معاون رئیس جمهــور در پایان ســخنان 
خود اهمیت مشــارکت فعال و حداکثری 
در انتخابات را مورد تأکیــد قرار داد و اظهار 
داشت: بسیجیان در این زمینه با سعی وافر 
در حوزه پاسخ به ســؤالات و ابهاماتی که در 
فضای ذهنی اقشــار مختلف وجــود دارد، 
می توانند به ایجاد نشاط اجتماعی و حضور 

فعال مردم در انتخابات کمک کنند.

تسلیحات دفاعی ما با نمونه های خارجی پیشرفته برابری می کند

وژه های نیمه تمام دارد دستغیب:دولت اهتمام ویژه ای به تکمیل پر

خریدار  امام جمعه موقت تهران با اشــاره 
به عملکرد دولت در بــازار طلا و ارز خطاب 
به دولتمران گفت: شــما که نشــان دادید 
می توانید گره های بزرگی را در کشــور باز 
کنید، در بازار کالاهــا و گرانی آن ها، به ویژه 
گرانی مسکن بیش از پیش اقدامات خود را 

اجرایی کنید .
حجت الاسلام محمدجواد حاج علی اکبری 
در خطبه های نمــاز جمعه تهــران با بیان 
اینکــه تهدیدزدایی حداکثــری، از ارکان 
بســیج اســت، اظهار کرد: ایــن رکن اول 
بسیج است و رکن دوم بسیج ایجاد حداکثر 
ظرفیت برای زندگی بهتر و پیشرفت کشور 
است. بســیج از یکســو در برابر دشمنان و 
تهدیداتــش ایســتاده و از ســوی دیگر در 
مخاطــرات طبیعــی و امدادرســانی یا در 
فعالیت هــای علمی بــه دور از منت خود را 
خادم ملت می داند بدون اینکــه برای این 
موضوعات خط کشــی داشته باشــد یا به 

مذهب و قومیت نگاه کند.
وی افزود: بســیج یک فرهنگ اســت و در 
دل ســازمان جا نمی شــود. فرهنگ بسیج 
زمان نمی شناســد و فرازمان است. شهید 
مدرس یک بســیجی مثال زدنی اســت که 
در برابر تهدید و تطمیع ایســتاد. امیدوارم 
ایــن روحیه شــهید مــدرس در مجلس و 
مجلس نشــینان ما هم وجود داشته باشد. 
میرزا کوچک خان هم یک بســیجی بود و با 

تفکر بسیجی عمل کرد.
امام جمعه موقــت تهران یادآور شــد: در 
جنگ ۴۸ روزه هم اندیشــه بســیجی خود 
را نشــان داد و مقاومت امروز فلسطین هم 
نتیجه همیــن تفکر بســیجی پیش برنده 
اســت. بســیج هم فراتر از زمان است و هم 

فراتر از سازمان هاست.

علی اکبری ادامه داد: گرچه سازمان بسیج 
در این زمینه پرچمدار و پیشــتاز است اما 
هر نهادی که رایحه تفکر بســیجی و زیست 
مومنانه در آن جریان داشــته باشد، نیروی 
مقتدر بســیجی اســت. همچون ارتش که 
هم در گذشته چهره هایی مثل شهید صیاد 
شیرازی داشته است و هم امروز فرماندهان 

آن مصداق بسیجی هستند.
وی تاکید کرد: هرکســی که بــرای تحقق 
ایران قوی در مجموعه هــای علمی تلاش 
می کند هم بسیجی اســت. دولت و شخص 
رئیس جمهوری هم که حال او حال خدمت 
است بسیجی اســت. دولت خدمات بزرگ 
برای مــردم فراهــم می کنــد و نمونه آن 
متروی پرنــد بود. دولت خدمت رســانی را 

تسریع کرده اســت و به دور از حاشیه ها کار 
خود را در این زمینه پیش  می برد.

امام جمعه موقــت تهران با بیــان اینکه از 
دولت انتظــارات دیگری هم وجــود دارد، 
خطاب به دولتمردان، گفت: شما که نشان 
دادید می توانید گره های بزرگی را در کشور 
باز کنید - از جمله بازار طلا و ارز را با کنترل 
و نظارت تا حد زیادی مهــار کنید - در بازار 
کالاها و گرانی آن ها، به ویژه گرانی مســکن 
بیش از پیش اقدامات خود را اجرایی کنید 
تا روزهای بهتری برای معیشت مردم پدید 

آید.
حاج علی اکبری یــادآور شــد: امیدواریم 
مجلس هــم بتوانــد در مــدت باقی مانده 
از عمر خدمــت خود بــا تصویــب لوایح، 

کمک های بیشتری به معیشت مردم بکند 
و قوه قضائیه هم کارگشــایی بیشــتری در 
امور مــردم فراهم کند. حل المســائل همه 

مشکلات کشور بسیج است.
وی در بخــش دیگــری از خطبه هــای 
نمازجمعــه با اشــاره به وضعیــت جنگ 
غزه، اظهار کرد: عملیــات طوفان الأقصی 
آغاز آمریکازدایی اســت و ایــن مهمترین 
دستاورد این عملیات است که نه فقط برای 
مسلمانان یا برای فلسطینیان یا منطقه که 
برای کل جهانیان بود و یک سیلی محکم به 

چهره سیاه آمریکا نواخته شد.
امام جمعه موقت تهران یادآور شــد: از یک 
طرف هم خــود عملیات  طوفــان الأقصی 
معجزه گون است و هم از سوی دیگر شاهد 

سبعیت از رژیم صهیونیســتی هستیم که 
همه مرزها را شکســته است و در عین حال 
مقاومت مردم غزه را شاهدیم که نمی دانیم 
با چه واژه ای می تــوان آن را توصیف و از آن 

تقدیر کرد.
حاج علی اکبــری تاکیــد کــرد: در جریان 
این جنگ شــاهد حضور هماهنگ شــبکه 
مقاومت در کنــار مردم فلســطین از یمن 
قهرمان تــا حــزب الله سلحشــور لبنان و 
حشدالشعبی عراق و مقاومت سوریه گرفته 
تا ایران بودیم که مثل کوه پشــت این محور 
مقاومت ایستاده و همه را به شگفتی آورده 

است.
وی ادامه داد: در جریان این جنگ هم نصاب 
بی شــرمی و بی حیایی و البته تروریســت 
بودن آمریکایی ها و صهیونیســت ها در این 
جنگ ارتقا پیدا کرد. هــم نصاب بی غیرتی 
مقامات برخی کشــورهای مســلمان هم 
که حتی حاضــر به قطــع روابط بــا رژیم 
صهیونیســتی نشــدند و در اجلاس ها به 

زحمت شرکت کردند ارتقاء یافت.
امام جمعــه موقت تهران اظهــار کرد: باید 
گفت نصاب بی خاصیتی برخی سازمان های 
بین المللی هم در این جنگ خود را نشــان 
داد که هیچ کارآیی در جلوگیری از جنایت 
جنگی رژیم صهیونیســتی ندارند، در عین 
حال پوشــالی بودن اقتــدار و ضعف درونی 
رژیم صهیونیستی هم ارتقا پیدا کرد و همه 

جهانیان شاهد آن بودند.
حاج علی اکبــری تاکید کرد: ایــن رژیم به 
خیال خود بر کــوچ دادن مردم غزه، نابودی 
حماس و بازگشــت اســرا از طریق حمله 
نظامی و نه مذاکره تاکید داشت، اما دیدیم 
که هیچکدام از اهدافش محقق نشد و بعد از 

مذاکره با حماس تبادل اسرا انجام شد.
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سهامداران عدالت بخوانند
 سود سهام عدالت دوره های قبل خود را چگونه 

می توان دریافت کرد؟
 مدیرعامل شرکت ســپرده گذاری مرکزی گفت: سعی بر این است که 
در آذر سودهای گذشته را برای جامعه جدید یعنی افرادی که در سامانه 

سجام ثبت نام کرده اند، واریز کنیم.
محمد باغستانی گفت: طبق سنوات گذاشته از دو مسیر شماره حساب 
مشمولان سود ســهام عدالت را داریم؛ یکی از ســامانه سجام و دیگر از 
طریق ســایت ســهام عدالت، اما راحت ترین و بهترین مسیر سجامی 

شدن است تا افراد بتوانند سایر خدمات دیگر را هم دریافت کنند.

تکلیف سود سنوات گذشته چه خواهد شد؟
این مقام مسئول در پاسخ به این پرسش که اگر سهامداری سود سنوات 
گذشته را دریافت نکرده باشد با سجامی شــدن علاوه بر دریافت سود 
در انتهای آذر سود سنوات گذشــته را هم دریافت خواهد کرد؟ گفت: 
اگر شــرکت هایی که ســود خود را واریز نکرده اند بتوانند به تعهدات 
خود عمل کنند و فرصت مناسب برای محاســبات داشته باشیم سعی 
بر این است که در آذر ماه بتوانیم سودهای گذشــته را نیز برای جامعه 
جدید یعنی افرادی که شماره حساب اعلام و در سامانه سجام ثبت نام 
کردند واریز کنیم.گفتنی است پیش از این هم رئیس سازمان بورس در 
خصوص واریز سود سهام عدالت گفته بود: امسال سود سهام عدالت به 
صورت متمرکز توسط شرکت ســرمایه گذاری مرکزی و در دو مرحله 
پرداخت خواهد شد. مرحله اول آن آذر ماه انجام خواهد شد و میزان آن 
نزدیک به ۶۰۰ هزار تومان اســت. بخش دیگری از سود شرکت ها را که 
دریافت کنیم به این مبلغ اضافه خواهد شــد که ممکن است حدود ۲۰ 
درصد افزایش را رقم بزند. مرحله دوم نیز تا پایان سال پرداخت خواهد 
شد.او افزود: نزدیک به ۹ شرکت سود ســهام عدالت را پرداخت نکرده 
اند که بتوانیم به موقع ســود را به صورت متمرکز پرداخت کنیم. سود 
۶۰۰ هزار تومانی برای سهام ۵۰۰ هزار تومانی است سهام یک میلیونی 

نیز حدود ۱ میلیون و ۲۰۰ هزار تومان دریافت خواهند کرد.

توصیه مهم به دارندگان سهام عدالت
همچنین مهدی حاجی وند دستیار ویژه و مشاور رئیس سازمان بورس 
در امور ســهام عدالت بیان کرد: افراد به هیچ وجه برای دریافت ســود 
ســهام عدالت به درگاه اینترنتی مراجعه و پولی پرداخت نکنند و دقت 
داشته باشند که در حال حاضر هم ثبت نام جدیدی برای سهام عدالت 

وجود ندارد.

رئیس اتاق مشترک تهران و چین مطرح کرد
باید ۱۰۰ درصد منابع ارزی کشور در اختیار بانک 

مرکزی باشد
مجیدرضا حریری گفت: باید ۱۰۰ درصد منابــع ارزی در اختیار بانک 

مرکزی باشد تا بتوان بازار ارز را به خوبی مدیریت کرد.
مجیدرضا حریری رئیس اتاق بازرگانی ایران و چین با بیان این که بانک 
مرکزی باید اختیار مطلق ارز را در دست داشــته باشد، گفت: این یک 
اصل بنیادی بوده و در کشــورهایی که این سیاست اجرا شده موفقیت 
آمیز بوده است، در ۶ ماه اخیر نیز روندی که شروع شده سیاست نسبی 
موفقی بوده اســت.حریری افزود: ۹ ماه است که نوســان شدید ارزی 
نداشتیم با وجود این که در ۲ ماه گذشته با یک اتفاق بزرگ بین المللی 
به نام جنگ غزه مواجه بودیم، اگر در شرایط دیگری بودیم می توانست 
نوســانات شــدیدی را ایجاد کند، اما بانک مرکزی آن نوسان را هم به 

صورت خوب کنترل کرد.

به گفته حریری، به بانک مرکزی اختیاراتی داده شــده اســت که قبلًا 
در اختیار نداشته و دوم این که شــرایط دخالت در بازار را بیشتر دارد به 
دلیل این که منابع ارزی بیشتری از قبل دارد، نکته سوم اما نکته منفی 
است که عبارت است از عدم توجه بانک مرکزی به تورم کشور که آن را 
باید در نرخ ارز لحاظ کرد، دومین نکته ای که می تواند آســیب برساند 
این است که ۱۰۰ درصد ارزهای غیرنفتی باید در اختیار بانک مرکزی 
قرار بگیرد این که بگویند ۷۰ درصد ارزها در اختیار بانک مرکزی باشد 

ارزهای باقی مانده می تواند آسیب زیادی به وضعیت ارزی کشور بزند.
این فعال اقتصادی تشریح کرد: نکته آســیب زا بعدی نرخ خرید ارز از 
صادرکنندگان است، پیشــنهاد من این اســت که نرخ ارزی که صادر 
می شــود آن چه را که سوبسید به او داده شده اســت پس بگیریم و ارز 
را با مدل عرضــه و تقاضا به فروش برســانیم.حریری تصریح کرد: باید 
تقاضاهای قانونی ارز را به خوبی پاســخ داد که اگر این تقاضاها به خوبی 
پاســخ داده نشــود می تواند شــاهد افزایش تقاضا در بازار آزاد شود. 
متأسفانه زمان انتظار برای دریافت ارز زیاد اســت و شرکت ها ۹۰ روز 
در صف تخصیص ارز می مانند.حریری در پاســخ به این سوال که چرا 
بانک مرکزی نتوانسته رهبریت بازار آزاد را از بین ببرد، گفت: علت این 
است که در شرایط فعلی تمام ارز کشور در دست بانک مرکزی نیست، 
به عنوان مثال بســیاری از شــرکت ها ۷۰ درصد ارز را در اختیار بانک 
مرکزی قرار داده و ۳۰ درصد در اختیار خود اســت، این ۳۰ درصد عدد 

بزرگی به اندازه ۱۰ میلیارد دلار می شود و به بازار آزاد جهت می دهد.
مجیدرضا حریری در پاسخ به سوال دیگر که برخی می گویند فنر بازار: 
من این قضیــه را به هیچ وجه قبــول ندارم. این فنر برای بازار نیســت 
و فنر تحریم اســت، هر زمان که تحریم هســتیم به دلایل سیاســی 
و غیراقتصادی بانک مرکزی به منابع در دسترســی نــدارد، اگر فنری 
باشد به صورت معکوس اســت و باید قیمت ارز در محدوده های بسیار 

پایین تری از نرخ های فعلی باشد.

بانک ملی مسئولیت سپرده های یک موسسه 
اعتباری ناتراز را برعهده گرفت

وزیر امور اقتصادی و دارایی اعلام کرد که بانک ملی ایران مســئولیت 
همه سپرده های یک موسسه اعتباری ناتراز را پذیرفت.

یکی از سیاســت های اعلام شــده دولت برخورد با بانک ها و موسسات 
مالی ـ اعتباری ناتراز است که قبلًا همه فرزین رئیس کل بانک مرکزی 
اعلام کرده بود امســال ســه موسســه مالی ـ اعتباری و بانــک ناتراز 
منحل می شود. ســید احســان خاندوزی وزیر امور اقتصادی و دارایی 
اعلام کرد: بانک ملی ایران مســئولیت تمام ســپرده های یک موسسه 
اعتباری ناتراز )نور( را                              پذیرفت و این در قبال انتقال معادل دارایی های 
موسســه یادشــده اســت. یکی از دلایل افزایش تورم ایجاد خلق پول 
توسط موسســات مالی ـ اعتباری و بانک های ناتراز است. البته برخی 
کارشناســان ضعف نظارت نهاد ناظر )بانک مرکــزی( را                              از دلایل مهم 
فعالیت موسســات مالی  ـ اعتباری و بانک های ناتــراز می دانند که در 
قانون جدید بانک مرکزی نظارت بانک مرکزی بر موسســات و بانک ها 

افزایش می یابد.

بازار

وحید بلالــی  کارشناســان اقتصادی و 
فعــالان اقتصادی بــرای تثبیت نــرخ ارز 
نظرات متفاوتی دارند که در این گزارش به 

آن پرداخته شده است.
 دلار در بــازار آزاد هم چنــان در کانال ۵۰ 
هزار تومان در حال نوســان است. برخی از 
مخالفان تثبیت ارز می گوینــد برای اینکه 
التهاب افزایش قیمت ارز در آینده نداشــته 
باشــیم باید نرخ ارز به صورت شناور و آرام 

رشد کند.
اما برخــی دیگر می گویند دلار در ۲ ســال 
ابتدایی دولت رئیســی به یک بــاره ۱۰۰ 
درصد رشــد کرده و درجــا زدن و تثبیت 
قیمت ارز در قیمت های امروز بســیار ایده 
آل اســت، این عده می گویند نــرخ تعادلی 
ارز در شــرایط کنونی ۳۸ هزار تومان بوده 
و قیمت ها تا رســیدن به ۵۰ هــزار تومان 

چندین سال فاصله دارد.

کاهش انتظارات تورمی باعث تثبیت 
نرخ ارز شده است

محمد غفوری کارشناس اقتصادی با اشاره 
به اینکه پارســال یک پرش ارزی داشتیم 
که ارز رشــد ۱۰۰ درصدی را از قیمت ۲۵ 
هزار تومان به ۵۰ هزار تومان داشــته است، 
گفت: اکنون در وضعیت رکــود قرار داریم 
و سیاســت گذار ارزی با اعمال سیاســت 
انقباضی و پاییــن آوردن گردش نقدینگی 

باعث تثبیت قیمت ارز شده است.
این کارشناس اقتصادی افزود: پایه تحلیل 
اقتصاد کشــور نــرخ ارز اســت، دلیلی که 
باعث می شود شــاهد رشد قیمت ارز باشیم 
انتظارات تورمی اســت، وقتــی انتظارات 
فروکش می کند نرخ ارز تثبیت می شــود و 

شاهد رشد نرخ ارز نخواهیم بود.
غفوری افزود: تثبیت شدن نرخ ارز با توجه 
به کســری بودجه بــه ضرر تولید اســت، 
سرکوب نرخ ارز باعث می شــود دوره های 
تثبیت و رشد داشته باشیم، در شرایط فعلی 
که اقتصاد دچار رکود تورمی شده است این 
اقدام را اقدام صحیحــی ارزیابی نمی کنم، 
دلار با عرضه و تقاضا باید در بازار ارز شــکل 
بگیرد و تثبیت باید با توجه به عرضه و تقاضا 
شــده و تقاضا در دلار انباشته نشود تا شاهد 

افزایش قیمت ارز نباشیم.

لیدر بودن دلار بازار آزاد هنوز
 از بین نرفته است

یحیی لطفــی نیا کارشــناس اقتصادی در 
گفت وگو با خبرنــگار مهر با بیــان این که 
با سیاســت تثبیت می تــوان اقتصاد کلان 
را بهبود داد و توســط متغیرهــای پولی به 
اقتصاد تثبیت بخشــید، گفــت: چیزی که 
امروز در بانک مرکزی ادعا می شــود تثبیت 
اقتصادی با نگاه کاهش تورم است، افزایش 
رشــد اقتصادی و بهبود فضــای اقتصادی 
اســت. تفاوتی بین رویکرد سیاست گذار به 
فرایند کلان اقتصادی ایجاد شــده است که 

این تفاوت قابل تقدیر است.
لطفــی نیــا افــزود: در عمل چیــزی که 
می بینیــم تفاوتی در اجرای این سیاســت 
نیســت، قبلًا دلار چند نرخه بود امروز هم 
دلار با چند نرخ معامله می شــود، قبلًا ارزی 

به نــام ترجیحی وجود داشــت و امروز هم 
ارزی به نام نیما وجود دارد که به نمایندگی 
از ارز ترجیحــی همــان وظیفــه را انجام 
می دهد. صادرکننــدگان بخش خصوصی 
و دولتی با یــک نرخی بالاتر کــه قبلًا نیما 
بود اما اکنون در تالار دوم بــازار مبادله این 
اتفاق صورت گرفته اســت. قبــلًا یک بازار 

غیررسمی داشتیم اکنون نیز داریم.
وی ادامــه داد: در اواخــر دوره قبلی بانک 
مرکزی نــرخ توافقــی وجود داشــت که 
این نــرخ توافقی بین اشــخاص هنوز مورد 
اســتفاده قرار گرفته و نرخ آن نزدیک به ۴۸ 
هزار تومان اســت، قرار بود سیاست تثبیت 
اجرا شــده و ارز تک نرخی شــود اما اکنون 

بازار ارز ۶ نرخه است.
لطفی نیــا تشــریح کــرد: در صورتی که 
اکنون در جنــگ اقتصــادی، تحریم های 
ناجوانمردانــه، خروج ســرمایه، مهاجرت، 
تهدید امنیت غذایی وجود دارد، تمام اینها 
سیاســت گذار را به اجبار به سمتی می برد 
که نرخ ارز را ثابت نگه دارد، ناچارا سیاست 
گذار به این سمت می رود، نرخ ارز ثابت باشد 
که مردم و فعالان اقتصــادی بتوانند برنامه 
ریزی هــای خوبی را برای چنــد ماه آینده 
خود داشته باشند، این نوع سیاست گذاری 
به منابع ارزی قابل توجه نیاز دارد که بتوان 
تقاضا را به خوبی پاســخ داد. کشــورهای 
همسایه همین سیاست را اجرا کرده اند و با 
توجه به تلاطم های متعدد در منطقه غرب 

آسیا توانسته اند ارز خود را ثابت نگه دارند.
وی با بیان اینکه ســوال اینجاست که آیا ما 
منابع ارزی لازم را داریم کــه بتوانیم ارز را 
ثابت نگه داریم یا خیر؟ گفت: قطعاً این جور 
نیســت اگر منابع ارزی لازم داشــتیم دلار 
۴۲۰۰ و ۲۸,۵۰۰ تومان را حفظ می کردیم، 
باید سیاســت های کنترل شدیدی ارزی را 
اعمال می کردیم، بانک مرکــزی به عنوان 
هماهنگ کننده و مدیریت کننده همه اجزا 
در کنار هم قرار می گرفتند، ثبت ســفارش 
به درستی انجام شده و بازگشت ارز حاصل 
از صادرات به درســتی انجام شده تا کشور 
بتواند تثبیت را اجرا کنــد، در این نگاه باید 
تمام استثناها حذف شــده تا بانک مرکزی 

بتواند سیاســت تثبیت را به درســتی اجرا 
کند، در ایــن نگاه هم نظام ارزی کشــور به 
دلیل نبود زیرســاخت های لازم نتوانست 

تقاضا را به درستی مدیریت کند.
واقعیت این اســت که بازار غیررســمی به 
عنوان بازار لیدر یا رهبر پذیرفته شده است 
اما سیاســت گذار تن به این بازار آزاد نداده 
و باید هم تن ندهد زیرا مســاله درســت و 
اصولی است، درباره نوسان بازار غیررسمی 
به محــض اینکه طوفــان الاقصــی اتفاق 
می افتد قیمت ارز ۸ درصد بالاتر می رود و به 
محض اینکه خبر مثبتی می آید دلار بیشتر 
از ۵ درصــد ریزش می کند، قطعــاً این نوع 

بازار ارز به هیچ وجه نمی تواند کارا باشد.
لطفی نیا در پاسخ به این ســوال که برخی 
می گویند نرخ واقعی دلار بیشتر از این نرخ 
بوده و بانک مرکزی در حال کشــیدن فنر 
ارز اســت، گفت: نرخ ارز بنیادی مبتنی بر 
تئوری مختلفی اســت، نرخ قدرت خرید را 
بر اســاس تورم داخلی و خارجی محاسبه 
می کنیــم، دلار بــه نرخ هــای متفاوتــی 
می رسد، مثلًا نرخ های ۴۰ یا ۵۰ یا نرخ های 
دیگر. اما مهم این اســت که بایــد با جامع 

نگری تئوری های ارز را بررسی کرد.
وی افــزود: بعد ایــن تئوری هــای تبیین 
کننده قیمت ارز نبوده و تبیین کننده رفتار 
ارز اســت و نمی توان براینــد دقیقی از آن 
داشت، نکته سوم این است که چیزی که در 
جامعه اســت برابری قدرت خرید است، در 
این تئوری نیز ســال پایه بسیار مهم است، 
اگر در این تئوری ســال پایــه را ۸۰ در نظر 
بگیریم یــک عددی به دســت می آید، اگر 
آن را سال ۹۰ در نظر بگیریم یک عددی به 
دست آمده و اگر هم سال ۷۲ در نظر بگیریم 
عدد دیگری به دست می آید. مثلًا اگر سال 
۱۴۰۱ را بر سال مبنا به دست آوریم قیمت 
ارز ۳۵ هزار تومــان باید باشــد. این مبنا، 
مبنایی صحیح نیســت اما قطعاً اگر جامعه 
به ســمت یک قیمت برود و در ذهن ها یک 
عددی به دست بیاید بانک مرکزی و دولت 
هم تا یــک جایی می توانــد مقاومت کند و 
وقتی مقاومت از بین رفت می گویند، دیدید 
فنر باز هم رها شد. وقتی همه پذیرفتیم که 

قیمت به یک جایی برسد همه نیز خواهند 
پذیرفت قیمت به نقطه مشخص برسد.

لطفی نیا در پایان گفت: سیاست گذار باید 
نگاهی جامع درباره همه افراد جامعه داشته 
باشد، در شــرایط تورمی قیمت ها افزایش 
پیدا می کنند اما بانک مرکزی مسئول است 
که تا جایی می تواند ارزش بــازار ارز و پول 
ملی را نگــه دارد، البته باید در نظر داشــت 
رابطه بین نــرخ ارز، بــازار ارز و تورم رابطه 
مارپیچی است و هر کدام افزایش پیدا کنند 
می توانند دیگری را نیز افزایش دهند و اگر 
بانک مرکزی تســلیم هر مرحلــه افزایش 
قیمت ارز شود فروپاشی اقتصاد رخ خواهد 

داد و خطرناک است.

تثبیت ارز با آزادسازی جواب می دهد
هــادی خواجــوی مــدرس دانشــگاه در 
گفت وگو با خبرنگار مهر درباره سیاســت 
تثبیــت ارزی بانک مرکزی با بیــان اینکه 
در دهه های گذشــته یکی از مســائلی که 
در سیاســت های پولی و مالی کشور دیده 
شده است عدم تثبیت نرخ ارز است، گفت: 
تصمیم گیری لحظه ای و کوتاه مدت فعال 
اقتصادی کشــور را به شــدت اذیت کرده 
است. سرمایه گذار اقتصادی کشور چیزی 
می تواند به آن قوت قلب بدهد، ثبات اســت 
این ثبــات می تواند اقتصــاد را پیش بینی 
پذیر کرده و فعــال اقتصادی یــک برنامه 
اقتصادی ۳ تا ۴ ساله برای کسب و کار خود 

بچیند.
وی افزود: کشــوری کــه در آن هر لحظه 
نــرخ ارز و سیاســت های واردات و اقتصاد، 
فاینانس و ال سی تغییر کند فعال اقتصادی 
از آن چیزی جز سردرگمی و اذیت بهره ای 
نمی بــرد. سیاســت تثبیت ارز، سیاســت 
خوبی است به شرطی که سیاست گذار نیم 

نگاهی نیز بازار آزاد داشته باشد.
خواجوی تاکید کرد: سیاســت تثبیت باید 
یک سیاســت واقعی و مبتنی بر بــازار آزاد 
باشد و سیاستی مصنوعی و در درهای بسته 
دولت نباشــد، نباید ســعی کرد با فشردن 
قیمت در محدوده هایی که می دانیم قیمت 

واقعی ارز نیست آن را ثابت نگه داریم.

خواجوی تشــریح کرد: ارز باید به ســمت 
آزادسازی با نوســان های کم رفته تا بتواند 
در یک محدوده تثبیت شود، قیمت ارز باید 
واقعی باشد تا رانت ها برداشته شود، قیمت 
ارز باید یک میزان واحد باشد و یارانه ای در 
کار نباشــد، البته برخی از موارد نیاز است 
سیاست گذار، سیاست تثبیت مصنوعی را 
در پیش بگیرد تا بتواند به تثبیت ارز واقعی 
برســد، البته این تثبیت مصنوعی نباید به 
صورت طولانی مدت ادامه داشــته باشــد 
و سعی بر این باشــد که قیمت ارز به قیمت 
ارزش جایگزینی آن رســیده تا بازار حس 

نکند قیمت ارز رشد خواهد داشت.
ایــن مــدرس دانشــگاه اضافه کــرد: در 
استراتژی بلند مدت تثبیت باید متناسب با 
بازار آزاد رخ دهد، قیمت ارز زمانی می تواند 
واقعاً تثبیت شــود که هیچ گونــه یارانه و 
ارزهایــی مانند ترجیحــی، نیمایی و غیره 
نباشــد و بازار ارز با یک نرخ بــا تثبیت نرخ 
بتواند نیاز فعالان اقتصادی، واردکنندگان 
و صادرکننــدگان کشــور را تأمیــن کند. 
سیاســت تثبیــت وقتــی کنار سیاســت 
آزادســازی اجرا شــود، هم به آزادســازی 
خواهیم رسید و هم فعالان اقتصادی با یک 
دست باز به فعالیت خواهند پرداخت و این 
نوع فعالیت ثمره زیادی برای اقتصاد کشور 
خواهد داشــت، زیرا باعث جذب ســرمایه 

گذاری داخلی و خارجی می شود.
وی در پاسخ به سوالی، مبنی بر اینکه برخی 
مدام می گویند فنر بازار ارز در حال کشیده 
شــدن اســت و وقتی رها شــود، می تواند 
صدمات زیادی برای اقتصاد داشــته باشد، 
گفت: در حافظه جمعی ایرانیان از پنج دهه 
پیش این باور شکل گرفته که دلار یک زمان 
رکودی و یک زمان صعــودی دارد، ایرانیان 
به این باور رســیده اند که سیاســت گذار 
اقتصادی همــواره با دخالت قیمــت ارز را 
کنترل کرده و وقتی که تلاطم های جهانی 
رخ می دهــد کار از دســت سیاســت گذار 
خارج می شــود این واقعیت چندین بار در 
دولت های مختلف قبل از انقــلاب و بعد از 

انقلاب تکرار شده است. 
راهکار شکســتن این ذهنیت مــردم این 
است که قیمت ها به سمت آزادسازی برود، 
تثبیت ارز تنها با آزادســازی رخ می دهد. 
امیدواریم که این بار دیگر شاهد پرش های 
قیمت ارز نباشــیم، باید فعالان بازار پولی 
مالی، اعــم از بانک هــا، ســازمان بورس، 
فعالان بازار ســرمایه و فعالان اقتصادی و 
بازرگانــان را در رأس تصمیم گیری ها قرار 
دهیم و با مشــورت گرفتن از آنان قیمت ها 
را به ســمت بازار حرکت دهیم تا هیچ گاه 
شــاهد پرش های عجیب و غریــب در ارز 

نباشیم.
خواجوی در پایان گفــت: اقتصاد ایران باید 
به سمت شفاف ســازی ۱۰۰ درصدی برود 
و دیگر شاهد رانت های اطلاعاتی در صنعت 
بانکداری و بازار سرمایه نباشیم. تا زمانی که 
در صنایع مختلف رانت های اطلاعاتی وجود 
دارد اقتصاد شفاف نخواهد شد، اما با ایجاد 
شفافیت می توان فعال اقتصادی را امیدوار 
کرد، آزادســازی واقعی در گرو شفافیت در 

اقتصاد است.

وزیر ارتباطات با بیان اینکه توســعه صنعت فضایی به 
ریل پیشرفت خود بازگشته است، اظهار کرد: در دولت 
سیزدهم پس از ۱۱ ســال جلسات شورای عالی فضای 
مجازی به ریاست آیت الله رئیســی برگزار شد و سند 
۱۰ ساله توســعه صنعت فضایی کشور سال گذشته به 

تصویب رسید. 
»عیســی زارع پور« وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات  

درباره توسعه صنعت فضایی در دولت سیزدهم گفت: 
توســعه صنعت فضایی به ریل پیشرفت خود بازگشته 
است. در دولت سیزدهم پس از ۱۱ سال وقفه؛ جلسات 
شورای عالی فضای مجازی به ریاست آیت الله رئیسی 
برگزار شــد،  همچنین سند ۱۰ ســاله توسعه صنعت 

فضایی کشور سال گذشته به تصویب رسید.
زارع پور ابلاغ سند ۱۰ ساله هوافضا را از دیگر اقدامات 

موثر در توســعه صنعت فضایی کشــور توسط دولت 
سیزدهم برشــمرد و خاطر نشــان کرد: در این سند، 
مســیر راه توســعه صنعت فضایی در بازه های زمانی 
یک ساله، دوساله و سه ساله در حوزه هایی چون ساخت 
ماهواره، ایجاد زیرســاخت ها، توســعه ایستگاه های 
زمینی تا پرتاب ماهواره در لایه های مختلف ترســیم 

شده است.

وی در ادامه بیان کرد: سند توســعه صنعت فضایی 
کشــور قدم به قدم در وزارت ارتباطــات در بخش 
های گوناگون اجرایی می شــود و در حــوزه تثبیت 
پرتاپ گرها و ســاخت ماهواره اتفاقات خوبی صورت 

گرفته است.
وزیر ارتباطات این خبر را هم داد که تا پایان سال چند 

رویداد فضایی را شاهد خواهیم بود.

وزیر

ح کرد: بازگشت صنعت فضایی به ریل پیشرفت وزیر ارتباطات مطر

بغزیان: بودجه فقط روی کاغذ کسری ندارد!

سیگنال مهم بودجه ۱۴۰۳ به اقتصاد ایران
مریم فکری  یک کارشــناس اقتصادی 
درباره این کــه برخی معتقدنــد که از یک 
جامعه فقیر نمی توان مالیــات بالا گرفت، 
می گوید: من معتقدم کــه دولت می تواند 
بــا مالیــات، خــود را اداره کند، امــا نکته 
این جاســت که اراده ای وجود نــدارد که با 
معافیت های غیرضروری ای که داده شــده 

یا فرارهای مالیاتی، مبارزه شود.
در حالی روز یک شــنبه هفتــه آینده قرار 
است رییس دولت ســیزدهم، سند دخل و 
خرج ســال آینده را به مجلــس ببرد که در 
روزهای اخیر، بخشــی از متــن و اعداد آن 
منتشر شــد؛ اعداد و ارقامی که در روزهای 
گذشــته محل انتقاد صریح کارشناسان و 
آگاهان به اقتصاد بــود؛ به خصوص افزایش 
۵۰ درصد درآمدهــای مالیاتی، این ابهام را 
ایجاد کرد که در اقتصادی که با رکود و افت 
شدید تقاضا روبه رو اســت، چطور می شود 

مالیات ها را بالا بود.

بر همین اساس، این ســوال در حال حاضر 
مطرح اســت که اعداد و ارقام بودجه سال 
آینده، چه پیامی برای اقتصاد ایران دارد؟ در 
همین خصوص، آلبرت بغزیان در گفت وگو 
با خبرگزاری خبرآنلایــن می گوید: بودجه 
یک پنجم برنامه ۵ ساله است، بنابراین اگر 
بودجه براســاس برنامه نوشته نشود، یعنی 
سال قبل را با یک رشدی در ارقام به واسطه 
تورم، گسترش فعالیت ها افزایش داده اید و 

بودجه سال ۱۴۰۳ شده است.
وی می افزاید: بر این اساس، وقتی بودجه در 
راستای برنامه ۵ ساله نیست، ارزیابی این که 
بودجه خوب است یا بد است، صرفا این است 
که بگوییم نسبت به پارسال انبساطی است 

یا انقباضی است.
این کارشــناس اقتصادی تصریح می کند: 
به طور مســلم از دیــد هزینــه ای، بودجه 
انبساطی است، اما دید درآمدهای مالیاتی 
انقباضی است. اما این که بودجه سال آینده 

تورم زا است یا نیست، بســتگی به این دارد 
که بودجــه را با چــه مدلی بــرای اقتصاد 

شبیه سازی کرده باشیم.
بغزیان عنــوان می کنــد: در کل اگر برنامه 
مبارزه با تورم نداشــته باشــیم، با توجه به 
این که کشــور به طــور ســاختاری با تورم 
روبه رو است، بودجه هم تورم زا خواهد بود. 
اما این که لایحه بودجه ســال آینده چقدر 

تورم زا باشد، بســتگی به این دارد که چقدر 
درآمدهــای مالیاتی تحقق پیــدا کند. این 
در حالی اســت که هزینه ها حتمــا انجام 

می شود.
وی متذکر می شــود: ما وقتی به درآمدهای 
مالیاتــی می رســیم، می بینیم کــه با یک 
نااطمینانی همراه اســت و بودجــه نیز بر 

همان اساس بسته شده است.
این کارشــناس اقتصادی با اشاره به این که 
بودجه روی کاغذ کســری ندارد، می گوید: 
این که بودجه عملی شــود و بــه چاپ پول 
منتهی می شود، الان نمی توان حرفی زد، اما 
مسلما تاریخ و سابقه نشان داده که دولت ها 
به طور معمول خیلی خوشبینانه بودجه را 
می بندند و عدم تحقــق درآمدهای مالیاتی 
به خاطر فرار بیشــتر یا جمــع آوری دیرتر 

مالیات ها است.
بغزیان می افزاید: این نکته را هم باید در نظر 
گرفت که ما در شرایط تحریمی قرار داریم. 

این کــه بگوییم بودجــه با نگاه بــه تحریم 
نوشته شده، مصداقی در آن پیدا نمی کنیم. 
فقط می گوییم تحریم ها را هم دیده ایم، اما 

کجای بودجه، اشاره ای نمی شود.
وی تصریح می کند: در کل اعتقاد دارم که از 
نظر تبعات اقتصادی، اظهارنظری نمی توان 
درباره بودجه داشــت، چون براســاس یک 
مدل و در ارتباط با یک برنامه ۵ ســاله پیش 

نمی رویم.
این کارشــناس اقتصادی دربــاره این که 
برخــی معتقدند کــه از یک جامعــه فقیر 
نمی توان مالیــات بالا گرفــت، می گوید: 
من معتقدم که دولت می توانــد با مالیات، 
خــود را اداره کند، اما نکته این جاســت که 
اراده ای وجود نــدارد که بــا معافیت های 
غیرضروری ای که داده شــده یــا فرارهای 
مالیاتی، مبــارزه شــود.بغزیان می افزاید: 
به نظر من مدلی که پشــت ایــن مالیات ها 
شبیه سازی می شود، باید مدنظر قرار گیرد.
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 حذف اتباع و ایرانی های بدون شناسنامه از شیرخشک
شیرخشک سهمیه بندی شده با افزایش قیمت 

۴۰ درصدی
متصدی داروخانــه می گوید: »کمبودشیرخشــک تقریبا از فروردین 
شروع شده و کماکان تا الان ادامه داشته اســت. قبلا فقط شیرخشک 
های دارویی مثل HI ۱ , ۲ کم بود اما الان شیرخشک معمولی کم است 
در هر صورت به کســانی که فاقد کدملی هستند،هیچ کدوم آن ها داده 
نمی شود.«»از روستا به شهر آمدم تا برای بچه ام شیرخشک بگیرم این 
دهمین داروخانه ای است که آمدم و شیرخشــک ندارد. باید چه کرد ؟ 
بچه ام یکسال و نیمه است به شیر مادر هم حساسیت دارد و از گرسنگی 
گریه می کند..«این صحبت های پدری اســت که در داروخانه به دنبال 
یک قوطی شیرخشک می گشت. داستان کمبود شیر خشک تقریبا از 
فروردین امسال آغاز شده و کماکان ادامه دارد. خانواده ی کودکان زیر 
دو سال از کمبود این محصول گلایه دارند کمبود محصولی که تا کنون 
به طور کامل رفع نشده و موجودی محدود شیرخشک با شرایط خاص 

سهمیه بندی پخش می شود.
اگر تا قبل از این بــا مراجعه به داروخانه شیرخشــک عادی خریداری 
می شده اکنون برای دریافت شیرخشک باید کد ملی ارائه شود و فقط به 

کدملی کودکان زیر دو سال چند قوطی داده می شود.
محمد طاهری، کارشناس حوزه دارو در توضیح علل کمبود شیرخشک 
می گوید: »کمبود شیرخشــک علل متفاوتی دارد که یکی از آن ها عدم 
تخصیص ارز برای خرید مــواد اولیه تولید شیرخشــک کارخانه های 
داخلی اســت. عامل دیگر عدم برنامه ریزی مناســب برای انباشــت 

محصول در مواقع اضطراری و بر اساس نیاز سالانه است.«

افزایش قیمت شیرخشک ایرانی و خارجی
محصولات بعد از مدتی نایابــی وقتی دوباره روانه ی بازار می شــوند با 
افزایش قیمت همراه بوده اند. شیرخشــک هم از این قائده مســتنثنی 
نبوده اســت البته قیمت شیرخشــک با ارائــه کد ملی یــا بدون آن 
تفاوتی ندارد. یک متصدی داروخانه بــه خبرآنلاین می گوید: »هزینه 
شیرخشک افزایش قیمت ۴۰ درصدی داشته است. شیرخشک ایرانی 
آپتامیل، نان و ببــلاک از قیمت ۴۰ الی ۵۰ هزار تومــان به ۷۰ الی ۸۰ 

هزار تومان رسیده است.«
این متصدی در توضیح قیمت شیرخشک های وارداتی اضافه می کند: 
»شیرخشــک های وارداتــی در داروخانه ها موجود اســت اما قیمت 
آن بالاســت و مردم توان خرید ندارند. شیرخشــک ببتامین جونیور 
قیمت اش ۱۷۰ بود و الان ۷۸۰ شــده اســت. شیرخشــک ریسورس 

جونیور ۸۰ هزار تومان بود و الان ۴۰۰ هزار تومان شده است.«
محمد طاهری درباره ی واردات شیرخشــک می گویــد: »مقداری از 
کمبود شیرخشــک از طریق واردات جبران شــد. قرار شد ما به تفاوت 
قیمت شیرخشــک های وارداتی و ایرانی که در سامانه ثبت می شود به 
داروخانه ها پرداخت  شود. حال اینکه ســازوکارهای این مابه التفاوت 
چگونه اســت و چطور پرداخت می شــود هنوز مشــخص نیســت و 

اطلاع رسانی درست نشده است.«

موانع سهمیه بندی شیرخشک و ارائه کدملی
در گذشــته فقط شیرخشــک های دارویی کــم بود امــا از فروردین 
شیرخشــک معمولی هم کم اســت. تاکنون کمبود شیرخشــک در 
داروخانه ها به طور کامل رفع نشده و ســهمیه بندی شده است. عرضه 
شیرخشک با ارائه ی کدملی امکان پذیر است که با تکیه بر این موضوع، 
اتباع به دلیل نداشــتن کدملی از دریافت شیرخشک محروم هستند. 
شیرخشــک به اتباع با کارت اقامت هم داده نمی شــود زیرا در سامانه 
تیتک فقط با کدملی ثبت می شــود. این مشــکل فقط مربوط به اتباع 
نیست زیرا ایرانی هایی که به اقتضای شرایط) عدم ثبت رسمی ازدواج، 
ازدواج قومی( کدملی دریافت نکرده اند و حالا با مشکل روبه رو شده اند. 
کارشناس حوزه دارو درباره   ی افراد فاقد کدملی و مشکلات آن ها اضافه 
می کند: »کمبود شیرخشــک فقط مربوط به اتباع خارجی نیست چه 
بسا در استان هایی که ازدواج قومی و قبیله ای رواج دارد کودکانی فاقد 
کد ملی که تعداد کمی هم نیســتند حضور دارند. این مسئله برایشان 
مشکل ساز شده است به علاوه بچه های شــیرخوارگاه در فرایند زمانی 
ثبت شناســنامه و تا دریافت کد ملی از دریافت شیرخشــک محروم 

می شوند چون کدملی ندارند.«

راه حل پیشنهادی جایگزین دریافت کدملی
پیگیری های خبرگــزاری خبرآنلاین از ســید جلیــل میرمحمدی، 
عضو کمیســیون بهداشــت مجلس یازدهــم به یک جواب رســید: 
»اطلاعــی ندارم.«طاهــری امــا راه حلی پیشــنهاد می دهــد: »در 
استان های مهاجرپذیر و اســتان هایی مانند خراسان جنوبی، شمالی و 
سیستان وبلوچستان در بعضی داروخانه های منتخب در شهرهای این 
اســتان ها که آمار کودکان ایرانی فاقد کدملی و کودکان مهاجر بیشتر 
است سهمیه شیرخشک بیشتری اختصاص بدهند تا بدون دریافت کد 

ملی و ثبت در سامانه به خانواده ها عرضه شود.«

معلولان هم شامل مصوبه افزایش سن 
بازنشستگی می شوند؟

مدیر عامل جامعــه معلولان ایران با اشــاره به تصویب افزایش ســن 
بازنشســتگی در کشــور، گفت: آیــا معلولی مانند جســمی حرکتی 

می تواند ۶۲ سال دوام بیاورد و آن وقت بازنشسته شود؟
کامران عاروان، مدیر عامــل جامعه معلولان ایران بــه نادیده گرفتن 
معلولان در مصوبه اخیر مجلس درباره سن بازنشستگی واکنش نشان 
داد و گفت: قانون بازنشســتگی درباره معلولان در سال ۱۳۶۷ تهیه و 
تدوین و تصویب شد، در آن روز ها تلاش شد تا شرایط فیزیکی و جسمی 
معلولان را به گونه ای درک کنند، این اقدام مطلوب و هوشــمندانه بود 

چرا که معلولان از نظر بدنی دچار آسیب های بسیاری می شوند.
مدیر عامل جامعه معلولان ایران با بیان اینکه متوســط عمر معلولان از 
سایر افراد جامعه کمتر است، عنوان کرد: به رغم اینکه شعار دولت توجه 
به اقشــار ویژه و معلولان بوده اما در برنامه هفتم توسعه عمل می بینیم 

که قانونی تصویب شده پیوست معلولان ندارد.
وی افزود: تصویب قانون افزایش سن بازنشســتگی بیانگر آن است که 
کســانی که این برنامه را تدوین و مصوب کرده اند مشورتی با انجمن ها 
و مســئولان آن حوزه نکرده اند که آیا معلولی مانند جســمی حرکتی 
می تواند ۶۲ ســال دوام بیاورد و آن وقت بازنشســته شود؟مدیر عامل 
جامعه معلولان ایران ادامه داد: براساس کنوانسیون بین المللی حقوق 
معلولان، باید در تصمیم گیری ها نظــر معلولان و طیف و گروه های این 
افراد دخالت داده شود و براساس آن تصمیم گیری شود، چرا که مسأله 
بازنشستگی یک موضوع نسبی است و قطعی نیست که با یک خط کش 

بگوییم همه باید تا سن ۷۰ سالگی بازنشست شود.

دیوار

خریدار  هــر چند بــا تلاش هــای زیاد 
در مبــارزه بــا همه گیــری ایدز، شــاهد 
دستاوردهای شگرف در شناسایی و درمان 
این بیماران هستیم، اما چالش های فراوانی 
پیش روی نظام ســلامت قرار دارد و کنترل 
این بیمــاری در گرو مشــارکت همه جانبه 

نهادهای دولتی و خصوصی است.
 از سال ۱۹۸۸ اول دســامبر )برابر ۱۰ آذر( 
روز جهانی ایدز نامگذاری شــده تا به عموم 
مردم یادآوری شــود که ایدز / اچ آوی وی/ 
از بین نرفته  و هنوز کارهای زیادی است که 
باید انجام شــود. در روز جهانی ایدز مردم 
لباس های شــان را بــه روبــان قرمز مزین 
می کنند تا توجــه و مراقبــت در برابر این 
بیماری را متذکر شــده و به دیگران یادآور 
شــوند که تعهد و پایبنــدی و حمایت آنها 

مورد نیاز است.
    اپیدمی جهانی ایــدز و ویروس آن، با توجه 
به مقیــاس و تاثیر ویرانگری کــه دارد یک 
مورد اضطراری جهانی و یکی از وحشتناک 
ترین چالشــها را در برابر زندگی و حیثیت 
انسان و همچنین در برابر برخورداری موثر 
ازحقوق بشــر تشــکیل می دهد، که رشد 
اجتماعــی و اقتصادی را در سراســر جهان 
تضعیف می کند و بر تمامی ســطوح جامعه 
ملی، اجتماعی، خانوادگی و فردی تاثیر می 

گذارد.
ایدز تا به حال جــان میلیون ها انســان را 
گرفته و در سرتاسر جهان هر ساله میلیون 
ها انســان به ویروس اچ. آی. وی آلوده می 

شوند.
به گزارش ســازمان ملل، »در سال ۲۰۲۱ 
تعداد ۳۸ میلیون و ۴۰۰ هزار نفر در جهان 
با ویــروس اچ آی وی زندگی مــی کردند. 
همچنین یک میلیون و ۵۰۰ هزار نفر هم به 
این ویروس مبتلا شدند و ۶۵۰ هزار نفر هم 
بر اثر بیماری ایدز جان باخته اند که شــامل 

۱۱۰ هزار کودک و نوجوان می شود«.
این سازمان همین طور تعداد جوانان مبتلا 
بــه اچ آی وی را ۲ میلیــون و ۷۰۰ هزار نفر 
دانسته و بیان کرده که کودکان و نوجوانان 
فقط هفت درصد از جمعیــت دارای اچ آی 
وی را تشــکیل می دهند امــا ۱۷ درصد از 
مرگ و میر و ۲۱ درصــد از مبتلایان جدید 

در سال گذشته را شامل می شوند.
    براساس این آمار از زمان شروع همه گیری 
بیماری ایدز ۸۴ میلیــون و ۲۰۰ هزار نفر به 
این بیماری مبتلا شــده اند و ۴۰ میلیون و 
صد هزار نفر بر اثر این بیماری جان خود را از 

دست داده اند.

اکنون شــمار مبتلایان به این بیماری بطور 
چشمگیری افزایش یافته و اگرچه »اکنون 
بیش از هــر زمانی مبتلایان ایــن بیماری 
تحت مداوا هســتند امــا هنــوز بیماران 
بســیاری از این معالجــات بی بهره اند زیرا 
هنوز وجود چنین ویروســی در بدنشــان 

تشخیص داده نشده است.

شناسایی و ثبت 23 هزار و 902 بیمار 
مبتلا به ایدز

بر اســاس گزارش اداره پیشگیری و کنترل 
ایدز وزارت بهداشــت، درمــان و آموزش 
پزشکی، تاکنون ۲۳ هزار و ۹۰۲ بیمار مبتلا 
به ایدز شناســایی و ثبت شــدند که از این 
تعداد ۱۸ هزار و ۳۲۶ نفــر خدمات مربوط 
به مراقبت و درمان ایــن بیماری را دریافت 
کرده اند و ۱۷ هــزار و ۳۷۷ نفر تحت درمان 

قرار دارند.
تعداد مبتلایــان و کل موارد ثبت شــده از 
ابتدا تاکنون، ۴۵ هزار و ۸۷۷ نفر بوده اند که 
مرگ ۲۱ هزار و ۹۷۵ نفر از آنها ثبت شده و 
پنج هزار و ۵۷۶ نفر بــرای دریافت خدمات 
به مراکــز ارائه دهنــده خدمــت مراجعه 

نکرده اند.
اگرچه ۸۱ درصــد کل موارد ابتــلا به این 
بیماری را مردان و ۱۹درصد را زنان تشکیل 
می دهند اما الگوی راه انتقال و درصد ابتلای 
زنان و مردان در سال های اخیر تغییر کرده 
اســت؛ به گونه ای که از کل موارد شناسایی 
و گزارش شــده در ســه ماهه اول امسال، 

۲۶درصد موارد ثبت را زنان و ۷۴درصد آنها 
را مردان تشکیل می دهند.

بر اســاس این گزارش، ۵۵ درصــد از کل 
موارد شناخته شــده در زمان تشخیص در 
گروه ســنی ۲۵ تا ۳۹ بوده اند و ۷۵ درصد از 
کل موارد شناخته شــده در زمان تشخیص 
در گروه ســنی ۲۰ تا ۴۵ بوده اند که الگوی 
انتقال ســنی در ســال های اخیر تغییری 

نکرده است.
 تخمین زده می شود ۴۶ هزار و ۱۴۵ نفر در 
کشور مبتلا به ایدز هســتند و علل ابتلا به 
این بیماری در بین کل مواردی که از ســال 
۱۳۶۵ تاکنون در کشور به ثبت رسیده اند به 
ترتیب، تزریق با وسایل مشترک در مصرف 
کنندگان مواد )۵۶درصد(، رابطه جنسی ) 
۲۶ درصد( و انتقال از مــادر به کودک )۱.۷ 

درصد( بوده است.
این گزارش می افزایــد: راه انتقال در ۱۶.۳ 
درصد از ایــن گروه نامشــخص مانده و راه 
انتقــال ۰.۲ درصد از این مــوارد مربوط به 
خــون و فرآورده های خونی در ســال های 
پیــش از اجــرای سیاســت پالایش صد 
درصدی خون ســالم توسط سازمان انتقال 
خون بــوده، این در حالی اســت که در بین 
مواردی که در ســال ۱۴۰۱ تشخیص داده 
شــده اند راه احتمالی انتقال در ۱۶ درصد 
موارد اعتیــاد تزریقی، ۵۷ درصــد روابط 
جنســی، یک درصد مادر به کودک و در ۲۶ 
درصد نیز راه احتمالی ابتلا بیان شــده و از 
طرفی هیچ مورد ابتــلای جدیدی از طریق 

خون و فرآورده های خونی ثبت نشده است.
همچنین بر اســاس اظهــارات بهرام عین 
اللهی وزیر بهداشــت، دسترســی به همه 
خدمــات پیشــگیری و درمــان از جمله 
تســت های تشــخیصی، دارو، خدمــات 
پیشگیری، خدمات کاهش آسیب، مراقبت 
از سلامت روان و آزمایشگاه های تخصصی 
تشخیصی در اختیار این بیماران قرار داشته 
و اطمینــان داریــم آن چه تاکنــون انجام 
داده ایم بــرای پایان دادن بــه همه گیری 
ایدز، نه تنها دچار انحراف نشــده و به دلیل 
همه گیری کووید ۱۹ عقب نشــینی نکرده 
اســت، بلکه با قوت هر چه تمام تر به پیش 
مــی رود و دولت جمهوری اســلامی ایران 
ذره ای از تلاش های همــه جانبه خود برای 
پایان این همه گیری، دســت بر نداشــته 

است.

تشخیص ایدز با انجام آزمایش ساده 
»رَپید تست«

حمید عمادی متخصص بیماریهای عفونی 
در ایــن زمینه گفــت: ایدز یــک بیماری 
کشنده است که با ویروس اچ آی وی ایجاد 
می شــود و با ورود این ویروس بــه بدن از 
طریق تماس جنســی، تزریق خون آلوده و 
بند ناف جنین، قدرت دفاعــی بدن روز به 
روز کاهش می یابد و هــر میکروبی فرصت 

بیمارکردن فرد را پیدا می کند.
وی توضیــح داد: با پایین آمدن سیســتم 
دفاعی بیماران مبتلا به این ویروس، هجوم 

انواع عفونت های بیماری از جمله ســرطان 
ها و دیگر بیمــاری های عفونــی راحت تر 
ایجاد و گســترش می یابد. انجام آزمایش 
ســاده با عنوان  رَپید تســت مــی تواند در 
مشخص شدن HIV مثبت بودن یا نبودن 
فرد یا همــان مبتلا بودن بــه بیماری ایدز 

تاثیر داشته باشد.
عمــادی تصریــح کــرد: راههــای انتقال 
ویروس ایدز از طریق تماس جنســی بدون 
پیشــگیری با فرد آلوده به ایدز، استفاده از 
سوزن یا سرنگ مشترک با یک فرد آلوده به 
ویروس ایدز است و بررسیهای آزمایشگاهی 
نشــان داده که ویروس ایدز در یک سرنگ 
آلوده مــی تواند حتــی بیشــتر از یک ماه 
زنده بمانــد و معتادان تزریقــی به منظور 
پیشــگیری از ایدز هرگز نباید سرنگ، آب 
و وســایل تهیه مواد مخدر را بطور اشتراکی 

مصرف کنند.
وی تاکید کرد: انواع ســوزن و سرنگ مثل 
آنهایــی که برای ســوراخ کــردن گوش و 
خالکوبی یا تاتو کردن به کار می رود نیز می 

تواند سبب انتقال ایدز شود.
این استاد دانشــگاه علوم پزشکی گفت: هر 
زنی که باردار و به هر دلیل مشکوک بوده که 
احتمال آلودگی با ویــروس برای وی وجود 
دارد لازم اســت قبل از بارداری آزمایش و 
مشــاوره مربوط به ایدز را دریافت کند. اگر 
آزمایش ایدز مثبت باشد باید داروهای لازم 
برای پیشــگیری از انتقال ایدز به فرزندش 
را دریافت کــرده و از شــیر دادن به کودک 

خودداری کند.
وی ادامه داد: انتقال ویروس ایدز از یک فرد 
به فرد دیگر به آســانی ویــروس های دیگر 
اســت، این ویروس از راه هوا یا غذا منتقل 
نمی شــود )به عنوان مثال از طریق عطسه 
یا ســرفه کردن(. هیچ موردی از انتقال ایدز 
از طریق تماس های عادی کــه از ظروف و 
توالت مشــترک اســتفاده می کنند دیده 
نشــده و ایدز همچنین از طریق در آغوش 

گرفتن و بوسیدن منتقل نمی شود.
عمادی افــزود: اگر شــخص به هــر دلیل 
احتمال می دهد که به ویــروس ایدز آلوده 
شده باشد باید هرچه سریعتر مورد آزمایش 
قرار گیــرد، زیرا حتــی در اولیــن مراحل 
بیماری باید گامهای سازمان یافته ای برای 
حفظ درازمدت سلامتی فرد برداشته شود. 
بیمار باید به طور منظــم به یک متخصص 
بیماریهای عفونی مراجعــه کند تا در وقت 
مقتضی قبل از بدحال شــدن بیمار درمان 

ضد ویروس ایدز شروع شود.

خریدار  مدیــر گروه آمــوزش و پرورش 
مرکز پژوهش هــای مجلس گفــت: هنوز 
نمی دانیــم مصوبه کنکوری شــورای عالی 
انقــلاب فرهنگی باعــث افزایــش تعداد 
دانش آموزان مناطق محــروم در رتبه های 
زیر سه هزار کنکور شــد یا خیر؛ چندین بار 
از سازمان سنجش درخواست آمار داشتیم 

اما گفتند که احصا نشده است.
 با ابــلاغ مصوبــه کنکوری شــورای عالی 
انقــلاب فرهنگــی شــاهد بودیــم که در 
نخستین فاز یعنی از ســال ۱۴۰۲، کنکور 
به شــیوه ای جدید یعنی دو نوبت در سال، 
همراه با تأثیــر قطعی معــدل در پذیرش 
دانشــگاه ها و حــذف دروس عمومــی از 
کنکــور و انتقــال آن به ســوابق تحصیلی 
دانش آمــوزان برگزار شــد.اگر چه مجلس 
شــورای اســلامی، شــهریور امســال در 
مصوبه ای بــه دنبال توقف اجــرای مصوبه 
کنکوری شــورای عالی انقــلاب فرهنگی 
تا ســال ۱۴۰۶ آن هم با هدف فراهم شدن 
کامل زیرســاخت ها توســط آمــوزش و 
پرورش بود اما با رد مصوبه مجلس توســط 
شــورای نگهبان، کنکــور همچنان مطابق 
مصوبــه کنکوری شــورای عالــی انقلاب 

فرهنگی برگزار خواهد شد.
در کنکور سال ۱۴۰۳، سهم نمره کل سابقه 
تحصیلی پایــه دوازدهم نظــام ۶.۳.۳ در 
گروه های آزمایشی اصلی شــامل ریاضی، 

تجربی و انســانی بــه  میــزان ۵۰ درصد با 
تأثیر قطعی اســت.اگر چه اعضای شورای 
عالی انقــلاب فرهنگی معتقد هســتند که 
این مصوبه در نهایت منجر به افزایش سهم 
دانش آموزان مناطق محروم از رتبه های زیر 
ســه هزار کنکور می شــود اما کارشناسان 
می گویند کــه گزارش کنکــور ۱۴۰۲ که 
تأیید کننده این موضوع است هنوز منتشر 
نشده اســت.محمد صادق عبدالهی مدیر 
گروه آموزش و پــرورش مرکز پژوهش های 
مجلس در این باره به خبرنــگار فارس می 
گوید: برخی مؤلفان کتاب های درسی مؤلف 
کتاب کمک آموزشی هســتند و با توجه به 
تأثیر امتحانات نهایی در پذیرش دانشگاه ها 

باید مانع این مسائل شد.
وی افزود: دائم گفته می شــود که در کنکور 
ســال ۱۴۰۲ ســهم دانش آموزان مناطق 
محروم از رتبه های برتر بیشــتر شده است 
امــا داده ای از آن ارائه نشــده اســت، بنده 
رتبه های زیر ۱۰ کنکور در ۱۰ سال گذشته 
را بررسی و مشــاهده کردم که در تمام این 
ســال ها دانش آموزان مناطــق محروم در 
رتبه های برتر حضور داشــتند و در کنکور 

۱۴۰۲ وضعیت متفاوتی را شاهد نیستیم.
به گفته وی، مســؤولان ســازمان سنجش 
و مرکز ارزشــیابی و تضمین کیفیت وزارت 
آمــوزش و پرورش کــه از افزایش ســهم 
دانش آموزان مناطق محــروم در رتبه های 

زیر سه هزار کنکور ســخن می گویند تا به 
امروز آمار مشــخصی ارائه نکرده اند و فقط 
اطلاعاتی آوردند کــه وضعیت دهک های 

اقتصادی در آن مشخص نیست.
مدیــر گــروه آمــوزش و پــرورش مرکز 
پژوهش هــای مجلــس گفت: تا بــه امروز 
هیچ داده مشــخص و شــفافی که بتوانیم 
در خصوص این مســأله اظهــار نظر کنیم 
و بگوییــم آیا شــیوه جدید کنکــور منجر 
به عدالت و برابری آموزشــی شــده است، 
وجــود ندارد.عبدالهی بیان کــرد: برخی 
دانش آمــوزان در مناطــق مرفه شــهرها 
زندگــی می کنند و بــه مــدارس بهتری 
دسترســی دارنــد قطعــاً این افــراد در 
امتحانــات نهایی نمرات بهتری را کســب 
می کنند اما دانش آمــوزان مناطق محروم 
و روستاها یا حتی ســاکنان مناطق میانی 

و جنوبی شــهرها بــه آمــوزش و مدارس 
با کیفیــت دسترســی ندارنــد؛ در تهران 
کلاس های درس با بیــش از ۴۰ دانش آموز 
داریم که معلمان هم بازنشســته هستند، 
دانش آمــوزان ایــن مــدارس چگونــه 
می خواهنــد بــا دانش آموزان مــدارس با 
کیفیت که معلمان توانمنــد دارند، رقابت 
کننــد بنابراین حتی اگــر امتحانات نهایی 
هم ملاک قبولی در دانشگاه ها باشد باز هم 
دانش آموزان خاصی منتفع خواهند شد نه 
عامــه مردم.مدیر گروه آمــوزش و پرورش 
مرکــز پژوهش هــای مجلس ادامــه داد: 
نمرات امتحانات نهایی خرداد ۱۴۰۲ نشان 
می دهد که به ترتیــب بالاترین نمرات برای 
دانش آموزان مدارس سمپاد، نمونه دولتی، 
شــاهد، غیردولتی، هیأت امنایی و دولتی 
عادی اســت؛ نمره دانش آمــوزان مدارس 
ســمپاد دو برابر نمره دانش آموزان مدارس 
عادی اســت و همین در نتیجــه کنکور نیز 
خود را نشــان می دهد به خصوص اگر تراز 
نمرات به صورت کشوری انجام شود.  وقتی 
قرار است تراز نمرات امتحانات نهایی لحاظ 
شــود باید این مســائل را در نظر گرفت اما 

هنوز این اتفاق نیفتاده است.
مدیــر گــروه آمــوزش و پــرورش مرکز 
پژوهش های مجلس گفت: هنوز نمی دانیم، 
مصوبــه کنکوری شــورای عالــی انقلاب 
فرهنگی باعث افزایش تعداد دانش آموزان 

مناطق محــروم در رتبه های زیر ســه هزار 
کنکور شــد یا خیر؛ چندین بار از ســازمان 
سنجش درخواست آمار داشتیم اما گفتند 

که احصا نشده است.

هم هزینه برای کنکور هم هزینه برای 
امتحانات نهایی

امیــر محمــد دهقــان پژوهشــگر حوزه 
کنکور در این ارتباط با اشــاره به اینکه اگر 
خانواده ای تا دو سال گذشــته ۲۰ میلیون 
تومان هزینه بابت خرید کتاب برای قبولی 
فرزندش در کنکــور می کــرد، اکنون این 
هزینه برای کنکور کمتر شــده است، گفت: 
با این حال در کنار کنکور، امتحانات نهایی 
در ســه پایــه دوره متوســطه دوم برگزار 
می شــود و خانواده ها باید هزینه ای معادل 
کنکور را برای افزایش نمرات فرزندان خود 

در امتحانات نهایی انجام دهند.
وی با اشــاره به اینکه با مصوبه جدید نه تنها 
کنکور حذف نشده اســت بلکه سه امتحان 
نهایی هم به آن اضافه شــده اســت، عنوان 
کرد: شــاید دانش آمــوزی نمی خواهد به 
دانشگاه برود اما برای گرفتن دیپلم مجبور 
است از سد سه سال امتحانات نهایی دشوار 
دوره متوســطه دوم عبور کنــد؛ بهتر بود 
طراحــان مصوبه کنکوری یک بــار خود را 
جای مردم می گذاشتند و بعد این سناریوها 

را طراحی می کردند.

وزیر آمــوزش و پرورش گفــت: در رتبه بنــدی باید 
شــخصیت معلمی و اقدامات معلمانه را کشف کنیم، 
معلمی بــه روش و منش اســت و این موضــوع را در 
رتبه بندی بعدی که بســیار متفاوت خواهد بود، لحاظ 
خواهیــم کرد. رضامــراد صحرایــی در چهاردهمین 
گردهمایی مدیران کل اســتان ها و شــورای معاونان 
وزارت آموزش و پــرورش، با تاکید بــر اهمیت معلم 
در نظام جمهوری اســلامی، اظهارکــرد: باید دائما به 
خود یادآور کنیم، هیچ شــغلی بالاتر از تعلیم و تربیت 
نیســت و باید بدانیم چه کار مهمی و حساســی را بر 

عهده گرفته ایم.وی با اشــاره به جمله ای از 
شــهید طهرانی مقدم مبنی بر اینکه »فقط 
آدم های ضعیف هستند که به اندازه بودجه و 
امکاناتشان کار می کنند«، خاطرنشان کرد: 
کارهای بزرگ و مهم راحت نیســت و نیاز به 

مجاهدت درونی و تدبیرهای صحیح دارد.
وزیر آمــوزش و پرورش در ادامــه به تبیین 

برخی اقدامــات و برنامه های معاونت هــای مختلف 
پرداخــت و افــزود: هماهنگــی و همــکاری همــه 
بخش های آمــوزش و پرورش امری مهم اســت و باید 

انســجام از درون و تعامل با بیرون داشــته 
باشــیم.صحرایی بر توســل و یاری گرفتن 
از اهل بیــت)ع( تاکیــد کرد و افــزود: باید 
چهارشنبه های امام رضایی)ع( را در مدارس 
زنده کنیم و  جاری شــدن قرائــت صلوات 
خاصه قبــل از ورود به کلاس درس، بســیار 
ارزشمند است.وی با بیان اینکه کلیدی ترین 
موضوع این روزهای ما ســند تحول بنیادین است، در 
خصوص روز بدون کیف نیز اظهارکرد: روز بدون کیف، 
روز بدون یادگیری نیســت، بلکه به معنای یادگیری 

مهارت های زندگی  به شــیوه خلاقانــه و جذاب تر در 
شش ساحت تحول بنیادین است.

وزیر آموزش و پرورش در ادامــه به موضوع رتبه بندی 
معلمان اشاره کرد و افزود: در رتبه بندی باید شخصیت 
معلمــی و اقدامات معلمانه را کشــف کنیــم. معلمی 
به روش و منش اســت و این موضــوع را در رتبه بندی 
بعدی که بســیار متفاوت خواهد بــود، لحاظ خواهیم 
کرد.بر اساس اعلام مرکز اطلاع رسانی وزارت آموزش 
و پرورش در این جلســه، پوســتر پویش مهر ریاست 

جمهوری نیز رونمایی شد.

وزیر

ورش: رتبه بندی بعدی معلمان بسیار متفاوت خواهد بود وزیر آموزش و پر
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»گناه مشترک« راهی شهرزاد شد
 نمایش »گناه مشــترک« با تهیه کنندگی »فرانک یوسفی« و طراحی، 
نویســندگی و کارگردانی »ماهیار چرمچی« از اواسط آذر در پردیس 

تئاتر شهرزاد به صحنه می آید.
 چرمچی، نقاش، شــاعر و کارگردان سینمای کوتاه اســت. تمام آثار 
این هنرمند چــه در حوزه تصویر و چه در حوزه تجســمی بن مایه های 
اسطوره، فلسفه و روانشناســی دارند. او تاکنون نمایشگاه های انفرادی 
و گروهی بســیاری در گالری ها و آرت فیرهای مختلف داخل و خارج از 

کشور برگزار کرده است.
چرمچی پیش از این نمایشــنامه خوانی »تاب بازی روی عرشه« را اجرا 
کرده است و تاکنون درمقام پرفورمر اجراهای زیادی در داخل و خارج 

از ایران داشته است.
وی این بــار در جایــگاه کارگردان نمایــش، »گناه مشــترک« را که 
مضمونی زنانه و فضایی وهم آور با نگاهی فلسفی و روانشناسانه دارد؛ به 

صحنه خواهد برد.
همچنین، فرانک یوســفی، تهیه کننــده این نمایــش، گوینده رادیو 
و مجــری تلویزیون اســت که »گناه مشــترک« را به عنــوان دومین 
تجربه تهیه کنندگی خود پس از نمایش »شــمعدونی ها« در کارنامه 

هنری اش ثبت خواهد کرد.
بازیگران و عوامل این نمایش به زودی اعلام می شوند.

وی آنتن شبکه   این یک اعتراض است ر
ود افق می ر

مجموعه مســتند »این یک اعتراض اســت« بــه کارگردانی مهدی 
محمودی از امشب شنبه ۱۱ آذر از شبکه افق پخش می شود.

به گــزارش روابط عمومی پــروژه، همزمــان با نزدیک شــدن به روز 
دانشــجو، مجموعه مســتند ۶ قســمتی »این یک اعتراض است« به 
تهیه کنندگی و کارگردانی مهدی محمودی از شــنبه ۱۱ آذرماه روی 

آنتن شبکه افق سیما می رود.
این اثر که محصول شــبکه مستند، مرکز مستند ســوره و مرکز هنری 
رسانه ای نهضت است، پشت پرده  فعالیت های جنبش های دانشجویی 

را روایت می کند.
این یــک اعتراض اســت بــا اهتمــام ویژه بــه نقــش و فعالیت 
جنبش های دانشــجویی، اتفاقات سیاسی و اجتماعی کشور پس از 
انقلاب را با نگاهی ویژه به دوره دولت ســیدمحمد خاتمی بررسی 
می کند. این اثــر در مصاحبه بــا برخی از چهره های دانشــجویی 
فعال ســعی داشــته اســت با دیدی نظاره گر، قصه ها و اتفاقات را 

روایت کند.
مجموعه مســتند این یک اعتــراض اســت از  امشــب ۱۱ آذرماه تا 

پنجشنبه ۱۶ آذرماه هر شب ساعت ۲۲ از شبکه افق پخش می شود.

کنسرت طلیسچی تمدید شد
کنسرت علیرضا طلیسچی، پنجشنبه شــب - نهم آذر- در سالن رویال 
هال هتل اســپیناس پالاس برگزار شــد و به دلیل استقبال مخاطبان، 
این خواننده قرار اســت ۱۳ آذر نیز به دیــدار مخاطبانش در برج میلاد 

تهران برود.

علیرضا طلیســچی در این اجرا از هشتمین تمدید کنسرت تهران خود 
در تاریخ ۲۱ آذرماه خبر داد.

»زندگی جونم«، »تو فکر می کنی کــی ای«، »نفس کی بودی تو«، 
»ای داد بر من«، »دیوونه دوســت داشــتنی«، »لیــلا«، »یه دریا 
نریم«، »دل به دل«، »قاف« و »ســختگیر«، »به تو چه«، »پاقدم«، 
»آخرش قشــنگه« و »ای دل غافل«؛ قطعات اجرایی در این کنسرت 

بودند.
»پاقــدم«، »به توچــه«، »قاف«، »لیــلا« و »یه دریا نریــم« از جمله 
پرطرفدارترین قطعات طلیســچی هســتند که با همخوانی مخاطبان 

همراه بودند.
محمد عارف )گیتار نایلون(، پارســا رفیــع )گیتــار الکتریک(، نیما 
اشکباری )بیس(، امیرحسین آزموده )پرکاشــن(، ادوارد دانیال زاده 
)درامز( و مســیح منتظری )گیتار الکتریک( اعضای ارکســتر علیرضا 
طلیســچی به رهبری امیر بهادر دهقــان نوازنده کیبورد را تشــکیل 

می دادند.
طلیســچی با شــروع فصل پاییز در تاریخ های ســیزدهم و سی ام 
مهرمــاه، پانزدهــم و بیســت و دوم آبان مــاه، یکم و نهــم آذرماه 
در پایتخت بــه روی صحنه رفت و قرار اســت ۱۳ و ۲۱ آذرمــاه نیز با 

مخاطبانش دیدار کند.
کنسرت علیرضا طلیســچی به تهیه کنندگی موسسه فرهنگی هنری 

»نوای سپند« برگزار شد.

مستند تنها به جشنواره گوانجو راه یافت
مســتند ایرانی »تنها« بــه کارگردانی جعفر نجفــی در  بخش رقابتی 
بیستمین جشنواره بین المللی فیلم های مســتند »گوانجو« چین به 

نمایش در می آید.
 

این رویداد ســینمایی از ۴ الی ۷ دســامبر )۱۳ الی ۱۶ آذر ۱۴۰۲( در 
شهر گوانژوی کشور چین برگزار می شود.

جشــنواره فیلم مســتند گوانجو، یکی از معتبرترین جشــنواره های 
فیلم مســتند در آسیا به شــمار می رود و همه ســاله تهیه کنندگان و 

پخش کنندگان مستند را گردهم می آورد.
 مســتند »تنها« تاکنون در جشــنواره های معتبر دیگری چون هفتاد 
و نهمین جشــنواره  فیلم ونیز، مونیخ آلمان ، المپیا یونان ، بلک نایتط 

سوییس و سیبریا داک روسیه به نمایش درآمده است.
جعفر نجفی تا کنون با فیلم های »آشو« و »چهره پرداز« موفق به کسب 
بیش از ده جایزه مهم بیــن المللی، چون»ایدفــا« هلند ، »لایپزیگ« 
آلمان، »یاماگاتا« ژاپن ، »فرایبورگ« ســوئیس و جشنواره بین المللی 

فیلم مستند ایران »سینما حقیقت« شده است.

قاب

 وزیر فرهنگ و ارشــاد اسلامی با اشــاره به اقدامات 
دولت ســیزدهم برای افزایش اماکن فرهنگی گفت: 
اقداماتی برای تاســیس اماکن فرهنگی در قشــم، 
مشــهد، تبریــز، خوزســتان و مازنــدران همچون 
تاسیس »دهکده خلاق هنر قشــم« انجام می شود 
که نتیجه آن در دولت های بعدی مشــاهده خواهد 

شد.
 محمدمهــدی اســماعیلی بــا حضــور در اتوبوس 
خبرنگاران عازم به کارخانه کاغــذ و چوب مازندران، 
با اشاره به ۱۵ هکتار زمین که در قشم متعلق به وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی است، اظهار داشت: 
پیشــنهادهایی برای تاسیس دهکده خلاق 
هنر در دیگر شهرها وجود دارد، اما مایلم این 
اتفاق در قشم رخ دهد تا به هاب منطقه خلیج 
فارس تبدیل و این منطقــه از حالت انفعال 

خارج شود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اسلامی درباره اقدامات 

در مشــهد توضیح داد: به زودی در شــهرداری مشهد 
بحث کلنگ زنی مجموعه رســانه ای برای کشورهای 
آســیای میانه را انجام می دهیم. در تبریــز نیز با بنیاد 

آذربایجان مذاکراتی انجام شــده است، در 
خوزستان هم پیگیر مسائل هستیم.

جشنواره سینمای منطقه کشورهای خزر را 
در رامسر برگزار خواهیم کرد

اســماعیلی همچنین درباره اقدامات برای 
ســاخت مجموعه فرهنگی مازندران گفت: 
جشنواره ســینمای منطقه کشورهای خزر 
را در رامســر برگزار خواهیم کرد. بــه نظرم مجموعه 
تحولاتــی رخ خواهد داد کــه در حوزه دیپلماســی 

فرهنگ و هنر مفید است.

وی با تاکید بــر اقداماتی که دولت ســیزدهم انجام 
خواهد شــد، افزود: احداث »خانه جشــنواره« در 
تهران یکی از این اقدامات اســت که بیش از یکسال 
است دنبال تملک زمین هســتیم؛ به همین منظور 
امســال در مورد تامین زمین در منطقــه ۶ رایزنی 
می شود تا محلی برای جشــنواره ها در تهران فراهم 

شود.
وزیر فرهنگ و ارشاد اســلامی ادامه داد: این مجموعه 
۲۰ طبقه ای با معماری ایرانی - اسلامی برای برگزاری 

جشنواره هایی مانند فیلم فجر مناسب خواهد بود.

وزیر

خریدار   بازیگر ســینما و تلویزیون گفت: 
بازیگران آثار ســینمایی امروز براســاس 
تعداد مخاطبان مجازی انتخاب می شــوند 

و متاسفانه پرحاشیه ها بیشتر اقبال دارند.
فرهاد مهادیان با اشــاره به اینکه فعالیتش 
را با تســت در ســریال بافته هــای رنج از 
مجید بهشتی در سال ۷۵ آغاز کرده است، 
گفت: در تســت ها نمره خوبــی گرفتم و 
نقش اول جوان این ســریال را بازی کردم؛ 
در آن زمان دانشــجو بودم و دعوت به کار 
شــدم. در ادامه وقفــه ای در کار رخ داد و 
نقش به دوست دیگری رسید که سفارش 
شده بود و خوشــبختانه از این سریال کنار 
رفتم و آن سریال سال ها متوقف بود اما در 
نهایت برای بازی در سریال ابراهیم حاتمی 
کیا دعوت شــدم و اولیــن کار من آژانس 

شیشه ای بود.
وی ادامه داد: مردی از جنس بلور در ســال 
۷۷، راز شــب بارانی، اکــس پارتی، دختر 
میلیونر، منفــی ۱۸، دل های شیشــه ای، 
رفلکس و روبیت از جملــه آثاری بود که در 
آن به ایفای نقش پرداختم و فیلم ناکوک نیز 
هنوز به نمایش درنیامده اســت. همچنین 
بازی در ســریال های همسفر، دختران، راز 
شیوا، کلانتر یک، کلانتر سه، عشق گمشده، 
یکی مثــل من، نگهبان زمیــن و فیلم های 
تلویزیونی حریم، مســیل عشق، قتل هرگز 
از دیگر آثاری است که در آن به ایفای نقش 
پرداختم و فیلــم تلویزیونی آخرین فرصت 

نیز هنوز پخش نشده است.
این بازیگر ســینما و تلویزیون با اشــاره به 
بازپخــش ســریال کلانتر بــه کارگردانی 
محسن شــاه محمدی از شــبکه آی فیلم 
عنوان کرد: این سریال سال ۸۸ تولید شد در 
کلانتر یک با این کارگردان همکاری کرده 
بودم و در یکی از اپیزودها حضور داشتم؛ به 
دلیل حضور در یک اثر ســینمایی به کلانتر 
۲ نرســیدم و در کلانتر ۳ نقش پلیس را ایفا 

کردم.
مهادیان توضیح داد: خوشحالم این سریال 
چه در زمان پخش و چه بازتکرار مورد توجه 
قرار دارد و بعد از ۱۵ ســال همچنان مورد 
توجه اســت و هنوز مردم انرژی های خوبی 
درباره این ســریال می فرســتند و بسیاری 
از مخاطبان خواستار ســاخت سری بعدی 

سریال کلانتر هستند.
وی ادامه داد: تا جایی که می دانم کارگردان 
کلانتر تمایل به ساخت ســری های بعدی 

این ســریال را دارد و مردم مشتاق و پیگیر 
این اثر هستند.

این بازیگر ســینما و تلویزیون تاکید کرد: 
بــرای ایفــای نقــش پلیــس در آن زمان 
ملاحظات متعــددی بود؛ مــن نقش های 
خاکســتری متعددی بازی کرده بودم و در 
نهایت رفته رفته نظر مســاعد شد و پس از 
پخش رضایت کامل داشتند. مردم هم این 

نقش پلیس را پسندیده بودند.
مهادیان درباره فیلــم رفلکس که همچنان 
به اکران نرســیده گفت: این اثر سینمایی 
به کارگردانی رها ســلیمانی، فیلم کار اولی 
بود و متقاعد شدم به این کارگردان اعتماد 
کنم و نســبت به کار اول، رفلکس اثر خوبی 
شده است. در این اثر نقش یک قاضی قبل از 
انقلاب را بازی می کنم و زندگی او را در قبل 

و بعد از انقلاب می بینیم.
وی ادامه داد: بازی در نقش قاضی برای من 
چالش بزرگی بــود و او در حالت نامتعادل 
حکمی را می دهــد که زندگــی اش دچار 
مشکل و با اتفاقات متعددی روبرو می شود 
و بازی در این نقش برای من از نظر ســنی و 

محتوایی چالشی بود.

در فیلم روبیت نقش یک ربات
 را بازی کردم

این بازیگر با اشــاره به ســخت ترین نقش 
های خود تاکید کرد: علاوه بر فیلم رفلکس 

در فیلم روبیت نیز نقش یــک ربات را بازی 
کردم و این نقش نیز بــرای من چالش بود. 
این نقش به گونه ای طراحی شــده بود که 
غیر از سازنده ها کســی نمی دانست او ربات 
است و ایفای این نقش بســیار مشکل بود و 
به عنوان نمونه نباید بــرای این نقش پلک 

می زدم.

ایفای این نقش بسیار مشکل بود
 و به عنوان نمونه نباید برای این نقش 

پلک می زدم
مهادیان با اشاره به دوران کرونا عنوان کرد: 
در ایــن دوران کاری را به دلیل ســلامتی 
خانواده و اطرافیانم قبول نکردم و بســیاری 
از همکارانمان را از دســت دادیم. اخیرا نیز 
فیلم ها و سریال های طنز پیشنهاد شده که 
کار نکردم. دوستان هنرمندتری دارم که از 
من برای ایفای نقش طنز بهتر هستند و من 
علاقه مند به بازی در نقش های پرتحرک و 
جدی ام و معتقدم براســاس فیزیکم بیشتر 

مناسب این آثار هستم.
وی با اشاره به ایفای نقش یک محیط بان در 
سریال نگهبان زمین توضیح داد: بازیگر باید 
ابزار خوبی برای ایفای نقش داشــته باشد و 
ورزش کردن امری ضــروری برای بازیگری 
اســت. نگاه من به بازیگری جدی بود اما در 
خیلی از پروژه ها خیلی شاخص ها محاسبه 

نمی شود.

عده ای با پیشنهادات مالی وارد دفاتر 
سینمایی می شدند

مهادیان درباره نقش فروشــی در ســینما 
اظهار کرد: زمانی وارد ســینما شــدم که با 
این ماجرا روبرو شدم و در بدو ورود به دفاتر 
سینمایی، عده ای با پیشنهادات مالی وارد 
دفاتر سینمایی می شــدند؛ پیش از انقلاب 
هم بوده و در کشــورهای دیگر نیز این روند 
گاه دیده می شود اما این افراد در دیگر نقاط 
دنیا روی خود کار می کنند و صرفا به دلیل 
اتکا به سرمایه وارد سینما نمی شوند اما در 

کشور ما اغلب این افراد شکست می خورند.

افراد چهره شبکه های مجازی بیشتر 
انتخاب می شوند

وی گفــت: بعد از آژانس شیشــه ای پس از 
جشــنواره صبر کردم و مرا خواستند که در 
ســینما کار کردم و هنوز هم صبر می کنم و 
تلاش می کنم بیهوده کاری نکنم. در دوره 
ای تهیه کنندگان ســینما دوست نداشتند 
بازیگر ســریال کار کند اما در ادامه شرایط 
تغییر کرد اما امروز از شــبکه های مجازی 
بازیگــر انتخــاب می کننــد و بــا توجه به 
پربازدید بودن صفحات، یک فرد برای بازی 
در یک فیلم انتخاب می شــود و افراد چهره 
شبکه های مجازی بیشتر انتخاب می شوند 
که این در راستای فرهنگ ما نیست و دلیل 

افت سلیقه مخاطب همین اتفاق است.

این بازیگــر تصریح کــرد: کســانی برای 
کار کردن انتخاب می شــوند که حاشــیه 
داشــته باشــند در صورتی که در زمان ما با 
کوچکترین حاشــیه بازیگران ممنوع الکار 
می شــدند اما حاشــیه ای ضــد فرهنگ و 

اخلاق، افراد را به سینما می کشاند.
مهادیان با اشــاره ســینمای اکشن عنوان 
کرد: در ایران با توجــه به بودجه اندک فیلم 
ها، برای ساخت فیلمنامه ها تصمیم گرفته 
می شــود؛ در بالیوود از ســیاهی لشگرها 
مشــخص اســت چه اهمیتی به ســاخت 
پروژه ها می دهند و در هالیوود نیز امکانات 
لازم برای ســاخت کارهای خوب هست اما 
به رغم محدودیت ها، فعالان سینمایی ما از 

خلاقیت استفاده می کنند.
وی اظهار امیدواری کرد: شــرایط ساخت 

کارهای خوب اکشن در کشور فراهم شود.

عشق به کار عوامل آثار اکشن 
را نگه می دارد

بازیگر ســریال کلانتر ۳ یادآور شد: عشق 
به کار عوامل آثار اکشن را نگه می دارد و در 
این راه آسیب دیدگی بســیار است و باید از 
کســانی که در این بخش فعالیت می کنند 

تقدیر کرد.
مهادیان دربــاره ورود به عرصه موســیقی 
نیز گفت: برای خواندن تیتراژ یک ســریال 
تست صدا دادم و بعد از تایید در سال ۱۳۸۵ 
مقدمات آلبوم مصلوب عشــق فراهم شــد 
که اســتقبال خوبی از این اثر داشتیم و من 
پس از هنرمندانی همچــون رضا رویگری 
و مهران مدیری ســومین نفــری بودم که 

آلبومم به صورت قانونی وارد بازار می شد.
او افزود: همچنین ســه کلیــپ مجوز دار 
براساس این آلبوم ســاخته و از شبکه های 
ماهواره ای داخلی پخش شد اما در آن زمان، 
به دلیل اعتراض و درخواست همکاران من 
برای پخــش ویدیوکلیپ هایشــان در این 
شــبکه ها و به دلیل حساســیت ها و بدون 
اطلاع من، ممنوع الکار شــده بــودم و خبر 
نداشــتم و فقط با منتفی شدن کارها روبرو 
می شــدم و در نهایــت پــس از مراجعه به 
مســوولان وقت متوجه این ممنوع الکاری 
شــدم تا درس عبرت دیگران شوم. در این 
مدت بیکار نبــودم و آلبوم دوم خــود را با 
عنوان دوستم داری چندتا، آماده کردم و در 
نهایت پس از طی مراحــل مجوز، این آلبوم 

وارد بازار موسیقی شد.

اسماعیلی: دهکده خلاق هنر قشم تاسیس می شود

احمدرضا درویش:

جامعه ما باید به گذشته خود مفتخر باشد
خریدار  کارگاه آموزشی »میراث، سینما: 
انتقال تجربــه« عصر پنجشــنبه با حضور 
احمدرضا درویش در دومین روز جشنواره 
ملی چندرسانه ای میراث فرهنگی، در خانه 
خلاق و نوآوری عمارت سعدالسلطنه قزوین 
برگزار شــد. در ادامه کارگاه های آموزشی 
دومین جشنواره ملی چندرسانه ای میراث 
فرهنگی، کارگاه آموزشی »میراث، سینما: 
انتقال تجربــه« برگزار شــد. کارگاهی که 
علیرضــا تابــش، احمد مســجدجامعی، 
منوچهر شاهســواری یونس شــکرخواه و 
بهروز شــعیبی نیز از حاضران در آن بودند. 
ســپس علی دارابی قائم مقام وزارت میراث 
فرهنگی، گردشــگری و صنایع دستی نیز 
به جمع حضــار اضافه شــد.در ابتدای این 
نشســت علیرضا تابش دبیر جشــنواره در 
خصوص درویش گفت: احمدرضا درویش 
خــود جزیــی از میــراث فرهنگــی زنده 
ســینمای ایران و خالق آثار ارزشــمندی 
است. از دوران بنیان گذاری جشنواره ملی 
چندرســانه ای میراث فرهنگی ایشان عضو 
شورای سیاست گذاری هســتند و حضور 
ایشــان دلگرمی ویژه ای برای ادامه این راه 
صعب و طولانی اســت. ما دو روز در تهران 
کارگاه هایی آموزشــی را در موزه ملی ایران 
برگزار کردیم و اســتادانی چون شــادمهر 
راســتین، مجید مجیدی، شــهاب الدین 
عادل، آتوســا مومنی، علی شــاه محمدی 
و... در زمینــه موضوعات مرتبــط با میراث 
فرهنگــی تجربیات خود را بــه حاضران در 

کارگاه ها منتقل کردند. کارگاه ها همچنین 
در ۱۰ جلســه در قزوین پیش بینی شــد. 
بخش کارگاهی جشنواره به صورت زنده از 

چند پلتفرم پخش می شود.
تابش ادامه داد: آقای درویش آثار ماندگاری 
را خلق کرده  و در چند حوزه حضور داشــته  
اســت. از جملــه ویژگی های او این اســت 
که همــواره دارای نگاهی ملی بــوده و آثار 
درخشانی ســاخته اســت. او نوشته هایی 
در قالــب فیلــم و ســریال دارد کــه هنوز 
ساخته نشده است. وجه دیگر مربوط به او، 
فعالیت های آموزشی، صنفی و بینارشته ای 
است که سبب شــده همواره در کنار اهالی 

سینما حضور داشته  باشد.
احمدرضــا درویــش در بخــش ابتدایی 
صحبت های خود در ایــن کارگاه گفت: از 
برگزارکنندگان جشــنواره و آقای تابش و 
مســئولان وزارت میراث فرهنگی، صنایع 
دستی و گردشــگری، خصوصا آقای دارابی 
و آقــای خزائلی مدیرکل میــراث فرهنگی 
استان قزوین تشــکر می کنم و خوشحالم 
که مهمان شما در این مجموعه بسیار فاخر 
هستم. من خودم را ســخنران نمی دانم و از 
این کار همواره پرهیــز دارم. من اعتقادی 
ندارم که افرادی امثال مــن حرف بزنند. ما 
وظیفه داریم حرف و افــکار خود را در قالب 
اثر ســینمایی بیان کنیم. کار ما فیلمسازی 
اســت. یک نقاش و خطاط و نمایشــنامه 
نویــس، حیطــه وظایــف روشــنی دارد. 
ســخن دانی و نقد، کار محققانی است که به 

کار پژوهش اشــتغال دارند و ما باید حرف 
خود را با اثر خود منتقل کنیم. اما این جلسه 
و مبحث برای من اســتثنا است. این برنامه 
قرار است نوعی گفت وگوی شفاهی باشد و 

در آن دیالوگ و واگویه شکل بگیرد.
درویــش در ادامه گفــت: صحبت های من 
واگویه هــای درونی من اســت و بیشــتر 
برای ثبــت در تاریخ این انگیــزه را دارم که 

نکته هایی را بگویم.
درویــش در ادامه بیتی از غزلیات ســعدی 
را خواند و ادامه داد: هر کــه آمد عمارتی نو 
ســاخت رفت و منزل به دیگری پرداخت. 
این بیــت حال کلــی میــراث فرهنگی ما 
اســت و روزی، امــروز مــا را در منظومه 
میراث فرهنگی بررســی و قضاوت خواهند 
شــد. بنابراین ما هم جزیی از همین میراث 
هستیم. در شــروع بحث گفته ای را از استاد 
محمدعلی اسلامی ندوشــن می خوانم که 
بسیار ماندگار و اثرگذار است. او از محققین 

و نویســندگان بزرگ در حوزه های حقوق و 
پژوهش در تاریخ معاصر هســتند: »ایرانی 
حکم کســی را داشــته که یک قدح چینی 
گران بها داشته و همه ســرمایه اش همین 
بوده. می ترســیده که اگر بیفتــد، این قدح 
شکند. به هر قیمت می خواسته این قدح را 
نگه دارد. با خود نگفته یا زنگی زنگی یا رومی 
روم. مرگ یک بار شــیون یک بار. این قدح 
عبارت بوده از موجودیت ایرانی. برای حفظ 
این قدح و موجودیت، به هر آب و آتشی زده 
و به هر رنگی که لازم بــوده در آمده و ناچار 
هم در راه و بی راه بوده و هم همراه و حریف 
بوده اینکه هم خود باشــد و هم آنچه بدان 
واداشته شده اســت. فرهنگ ایران فرهنگ 
ناشر از دوگانگی و مقاومت است و به همین 

سبب بسیار نیرومند است.«
درویش پس از قرائت نوشــته ای از ندوشن 
ادامــه داد: این مطلب کــه آن را خواندم در 
واقع منشــوری بــرای موجودیــت ایرانی 
در اعصار گذشــته اســت. به نظر می رسد 
این جملــه ایشــان را مســئولان میراث 
فرهنگی باید با آب طلا بنویســند و درباره 
همین پاراگراف می شــود ســاعت ها بحث 
و تحلیل ارائــه کرد. ســوالی در ذهن من و 
بســیاری دیگر وجود دارد و شــاید انسان 
معاصــر و آینده نیز این ســوال را داشــته 
باشــد که اصلا چرا بایــد بــر روی مقوله 
میراث فرهنگی حســاس بود و چرا صنعت 
گردشــگری وجــود دارد. ایــن صنعت به 
میراث فرهنگی وابسته اســت. تلاش بشر 

بــرای فهم میــراث فرهنگــی در عالم چه 
علتی دارد؟یک دغدغــه اصلی که در درون 
و فطرت بشــر وجود دارد و آن دستیابی به 
مفهوم سعادت اســت و از این رهگذر، یکی 
از مســیرهای پیدا کردن معنی ســعادت 
توجه به تجربه دیگران و میراثی اســت که 
از گذشته به نسل های مختلف واگذار شده 
اســت.درویش در ادامه ایــن کارگاه گفت: 
از این حیــث، هر آنچه به میــراث فرهنگی 
اطلاق می شــود، خود میراث بشری است و 
می تواند در شکل گیری آیین بشری بسیار 
موثر باشــد. ما به عنوان جامعه و کشــوری 
کــه دارای میراث کهن فرهنگی هســتیم، 
چه ملموس و چه ناملمــوس، با پدیده های 
مدرن و پســامدرن جهانی رو به رو هستیم 
که مولفه های مختلفی در مباحث توسعه ای 
دارند و به شــدت مورد تحقیق پژوهشگران 
است که این مســیر به کدام سمت در حال 
حرکت است. در حوزه میراث فرهنگی نقش 
شرق و کشورهایی که به حوزه های ایرانی و 
فرهنگ ایرانی و حوزه تمدن مصر و شــرق 
ختم می شود، با چالش های عمیقی رو به رو 
هستند. امروز شاهدیم که مدرنیته و انفجار 
تکنولوژی های جدید، وضعیتی را ترســیم 
کرده که بســیار موهوم و ترسناک است. از 
طرفی آینده وهم آلود است و از سمتی دیگر، 
گذشته دارای نشــانه های عمیق ملموسی 
بوده است. میراث فرهنگی قزوین به عنوان 
پایتخت ایران در دوره ای تاریخی، در مکتب 

اصفهان تاثیر آن را شاهد هستیم.
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عضو هیات رئیســه فدراســیون والیبال گفت: وزارت 
ورزش مکلف است هر چه ســریع تر تکلیف والیبال را 
روشــن کند و بهترین تصمیم این اســت که داورزنی 
تا المپیــک بماند و بعد از آن در مــورد والیبال تصمیم 
بگیرند. مصطفی کارخانه در مورد وضعیت بلاتکلیفی 
فدراســیون والیبال گفت: مــا دلمان بــرای والیبال 
می سوزد، در تمامی این ســال ها مدیریت در والیبال 
حرف اول را می زد. در چند سال اخیر با حضور داورزنی 
اتفاقات مهمی برای والیبال افتــاد. ثبات مدیریت در 
والیبال همیشه زبانزد بوده و بیشــترین افتخارات در 
رشــته توپی مربوط به والیبال بوده اســت. داورزنی با 

مدیریت منسجمی که در تمامی این سال ها 
داشت، باعث شــد والیبال در آسیا و جهان با 

اتفاقات خوب همراه باشد.
عضو هیأت رئیســه فدراســیون والیبال در 
مورد اساسنامه فدراسیون و در پاسخ به این 
سوال که آیا اساسنامه فدراســیون والیبال 
تأیید هیــأت وزیران را دارد یــا خیر، عنوان 

کرد: الان به نظرم والیبال در شــرایطی قــرار دارد که 
باید اهم و فی الاهم کنیم. باید مجمع فوق العاده هر چه 
سریع تر برگزار شــود. الان ۱۰ روز است که فدراسیون 
والیبال بلاتکلیف اســت و سرپرســت یا رئیس ندارد. 

وزارت ورزش مکلف اســت هر چه سریع تر 
تکلیــف والیبال را روشــن کند. اگــر امروز 
تصمیم خوبی بــرای والیبال نگیریم اتفاقات 

بدی برای این رشته خواهد افتاد.
کارخانه در پاسخ به این ســوال که داورزنی 
کارمند وزارت ورزش اســت و با توجه به سن 
۶۳ سالگی که دارد، می تواند مأموریت خود 
را در فدراســیون دیگری تمدید کند؟ گفت: داورزنی 
بازنشسته نیســت. نظر من این اســت که تا المپیک با 
داورزنی ادامه دهیم. به هر حال مــا یک فرصت دیگر 
برای المپیک شــدن این رشــته داریم و نباید ناامید 

شــویم. بهتر اســت بعد از المپیک در مــورد وضعیت 
والیبال تصمیم گیری شــود. امیــدوارم وزیر ورزش 
تصمیم درســتی بگیرد تا والیبال از ایــن بلاتکلیفی 
بیرون بیایــد.وی در مورد وضعیت جذب ســرمربیان 
خارجی و در پاسخ به این ســوال که آیا پشیمان شدن 
این مربیان بازی رسانه ای اســت یا این اتفاق رخ داده 
یا خیر، گفت: مربیان نامدار دنیا اخبــار والیبال ایران 
را رصد می کنند و می دانند چه اتفاقاتی در فدراسیون 
والیبال ایران رخ داده اســت. نمونــه آن بلنجینی که 
یکی از مربیان نامداران والیبال ایران است و حالا خبر 

رسیده که گویا با تیم بلغارستان به توافق رسیده است.

والیبال 

خریدار  علیرضــا جهانبخش ملی پوش 
ایرانی تیــم فوتبال »فاینــورد« در گفت و 
گوی مفصلی با مجله متعلق بــه هواداران 
فاینورد خود را مبارزی معرفی کرد که برای 
به دســت آوردن جایگاه ثابت در تیم تلاش 

می کند.
 مجلــه »دســت در دســت« متعلــق به 
گروه هــای هــواداری باشــگاه فاینورد در 
آخرین شــماره خود گفت و گوی مفصلی 
با علیرضا جهانبخــش ملی پوش ایرانی این 
باشگاه انجام داده اســت. بخش هایی از این 
گفت و گــو را به نقل از وبســایت »۱۹۰۸« 

می خوانید:
علیرضا جهانبخش سومین فصل حضورش 
در روتردام را ســپری می کند بــا این حال 
نتوانســته اســت جایگاه ثابتی برای خود 
دســت و پا کنــد و از فرمی کــه در دوران 
حضورش در باشگاه »آلکمار« داشت فاصله 
زیادی دارد. با ایــن حال، او در ورزشــگاه 
»دکویپ« به یکی از محبوب ترین افراد تیم 

تبدیل شده است.
جهانبخــش در ســال های کودکــی در 
کوچــه و خیابان هــای کشــورش ایــران 
فوتبال بــازی می کرد. تا اینکــه در دوازده 
ســالگی برای اولیــن بار بــه عضویت یک 
باشگاه فوتبال درآمد و دو ســال بعد اولین 
قرارداد حرفــه ای خود را امضا کــرد. او در 
این خصوص می گوید: »زمانی که جوان تر 
بودم، ورزش هــای مختلفی مانند هندبال و 
دو و میدانی انجام مــی دادم، اما خیلی زود 
متوجه شدم که رؤیای فوتبالیست شدن را 

در سر می پرورانم«.
علیرضا در نوزده ســالگی از ایــران به هلند 
رفت. این فرصتی بود که او نمی توانســت از 
دست بدهد: »چند باشــگاه در آن زمان به 
من علاقه داشــتند، اما جــاه طلبی من این 
بود کــه در اروپا بازی کنم. می دانســتم که 
هلند به عنوان کشوری شــناخته می شود 
که استعدادهای فوتبال در آن آموزش داده 
می شوند. بنابراین وقتی باشگاه »نایمخن« 
برای جذب من پیش قدم شــد غریزه خود 
را دنبال کــردم و از فرصت به دســت آمده 

نهایت استفاده را استفاده کردم.

پدر و مادرم ترجیــح می دادند من در ایران 
بمانم. مخصوصاً مادرم با این قضیه مشــکل 
داشت. او نگران این بود که من در یک کشور 
خارجی کــه زبان یــا آداب و رســوم آن را 
نمی دانستم تنها باشم. اما وقتی پدر و مادرم 
به هلند سفر کردند و برای اولین بار در هلند 
به دیدن من آمدنــد و فهمیدند که چقدر از 
من مراقبت شده است و چه روزهای خوبی 
را پشت سر می گذارم با انتخابم کنار آمدند 

و از این اتفاق احساس خوشحالی کردند«.
پــس از گذرانــدن ســال های موفــق در 
»نایمخــن« و »آلکمــار« کار علیرضــا در 
هلند در سال ۲۰۱۸ به پایان رسید و باشگاه 
برایتون به او علاقه نشان داد و به این ترتیب 
جهانبخــش صفحه جدیــد فوتبالش را در 
لیگ برتر انگلیس آغــاز کرد. او در خصوص 
حضور در لیگ انگلیس می گوید: »من یک 
سال عالی را در »آلکمار« پشت سر گذاشته 
بودم و در این تیم عنــوان آقای گلی لیگ را 

کسب کردم.
آماده بــودم یک گام بــه جلو بــردارد و به 
پیشــرفتم ادامه دهم و ایــن گام برای من 
لیگ برتر انگلیــس و باشــگاه »برایتون« 

بود. در ســال اول حضــورم در »برایتون« 
باید به کشــوری جدید، رقابتــی متفاوت و 
هم تیمی های جدید عــادت می کردم. من 
با احســاس مثبتی به فصل دوم و سوم خود 
در این تیم نگاه می کنــم و در این دو فصل 
بازی های خوبی انجام دادم، اما دقایق کافی 
بازی نکردم و همین مساله باعث شد نتوانم 
روی دور بیفتــم و عملکرد رو به رشــدی 

داشته باشم.
جهانبخش در ســال ۲۰۲۱ به »روتردام« 
آمد و با »فاینورد« قــرارداد امضا کرد. البته 
انتظارات هواداران از او بالا بود و آن ها حضور 
درخشــان جهانبخش در »آلکمار« را هنوز 
در خاطر داشتند: »من از عملکردم در فصل 
اول حضورم در فاینورد راضی نیستم. چون 
در برایتون فرصت زیــادی برای بازی به من 
نرسیده بود و به همین دلیل اعتماد به نفسم 
را از دست داده بودم. من با این چالش مبارزه 
کردم. مدتی طول کشید تا روند بازی خود 
را دوباره به دســت بیاورم و دوباره در زمین 
احســاس آرامش کنم. فصل دوم حضورم 
روند بهتری داشــتم و همه چیز بهتر پیش 
رفت. توانستم دقایق بیشــتری بازی کنم 

و با ثبــت گل و پــاس گل بازیکن موثرتری 
باشم.«

اگرچه ایــن مهاجــم در »روتــردام« فراز 
و نشــیب ها و چالش هایــی دارد امــا این 
بازیکن ایرانی توانســته است قلب هواداران 
فاینورد را به دســت بیاورد و در اینجا جزو 
بازیکنان مورد علاقه طرفداران است: »این 
هواداران واقعاً فوق العاده هســتند. آنها نود 
دقیقه پشــت تیم می مانند و تیم را تشویق 
می کنند. جادوی ورزشگاه »دکویپ« واقعاً 
برای بازیکنان قابل لمس اســت و این به ما 
انگیزه زیادی می دهد. این را در مســابقات 
لیگ قهرمانان نیز به وضــوح می توان دید. 
این تماشــاگران انگیزه و قــدرت مضاعفی 
به ما می دهند و هنگامی کــه نام من را صدا 
می زننــد و از مــن حمایــت می کنند این 
حمایت برای مــن ارزش زیادی دارد. از این 

بابت از آنها بی نهایت سپاسگزارم.«
تیم فاینورد یک گروه نزدیک به هم و متحد 
اســت و او به نوبه خودش ســعی می کند از 
بازیکنــان جوان تیمش حمایــت کند و در 
این خصــوص می گوید: »مــن می دانم که 
ورود به یک کشــور خارجی بــه عنوان یک 

بازیکن جوان چه حسی دارد. با به اشتراک 
گذاشــتن تجربیات و بینش خود، امیدوارم 
بتوانــم از هم تیمی هایم حمایــت کنم و به 
رشد آنها کمک کنم. شــما فقط در صورتی 
می توانید عملکرد مطلوبی در زمین داشته 
باشــید که در خارج از زمین تعادل داشته 
باشــید، من ایــن را خیلی خــوب متوجه 
شدم. امیدوارم در این راه از بازیکنان جوان 
تیمم حمایت کنم و در موفقیت آنها سهیم 
باشم.«در این فصل نیز رقابت در پستی که 
جهانبخش بازی می کند شدید است و این 
بازیکن ایرانی باید بار دیگر صبور باشد: »ما 
به یکدیگر فشــار می آوریم تا بهتر شویم و 
این رقابت ما را قوی تــر می کند. همچنین 
باعث می شود بازیکن بهتری باشم. من یک 
مبارز هســتم و به شــانس هایم در فاینورد 
ایمان دارم. می دانم که اگر وارد تیم شــوم، 
با خلاقیــت، بینش فوتبالــی و پختگی ام، 
چیزی به تیم اضافه خواهم کــرد. در حال 
حاضر مربی تیــم گزینه هــای متفاوت را 
آزمایش می کند و سیســتم های متفاوت را 
محک می زند و این به من بســتگی دارد که 
نشــان دهم که آیا می توانم در میان یازده 
بازیکن اصلی تیم جایی داشــته باشــم یا 

خیر.«
قرارداد علیرضــا در پایان فصل بــه پایان 
می رسد اما این مهاجم هنوز نمی خواهد به 
این موضوع فکر کند و قصد دارد با کســب 
عنوان قهرمانی از هواداران تیم تشکر کرده 
باشد: »فصل گذشــته وقتی قهرمان لیگ 
شدیم، شــادی را در میان هواداران دیدم. 
سرخوشــی که در اســتادیوم پس از سوت 
پایان بازی و قهرمان به وجود آمد و جشنی 
که برپا کردیم برای من بسیار خاطره انگیز 
اســت و من تنها چیزی که می خواهم این 
اســت که یک بار دیگــر جــام قهرمانی را 
در دســت بگیریــم و بــه هوادارانمان یک 
خوشــحالی دیگر هدیه دهیم. من می دانم 
که قهرمانی چقدر برای آنها مهم است. این 
دلیل مهمی اســت که می خواستم در این 
باشــگاه فوق العاده بمانم. مــن می خواهم 
هر بار که آنها به حمایــت از من و تیم ادامه 

می دهند چیزی به این هواداران بدهم.«

وشن کند مصطفی کارخانه: وزارت ورزش باید تکلیف والیبال را ر

نعیم آبادی: غیر از بیرانوند بازیکن ششدانگی وجود ندارد

این پرسپولیس قهرمان نمی شود
ایمــان گودرزی  پیشکســوت باشــگاه 
پرســپولیس معتقد اســت میانگین سنی 
این تیم بالاست و نســبت به رقبایش برای 

قهرمانی کار بسیار سختی در پیش دارد.
سعید نعیم آبادی مدافع اسبق پرسپولیس 
معتقد است پرسپولیس برخلا ف دو مدعی 
دیگر قهرمانی میانگین ســنی بازیکنانش 
بالاتر است از این رو جنگیدن این تیم برای 
قهرمانی بسیار سخت اســت. پیشکسوت 
پرسپولیس شرایط را سخت تر از سال های 
قبل می داند و بــرای کادر فنی و مدیرعامل 
باشــگاه با توجه به شــرایط موجود اوضاع 

سختی را پیش بینی می کند.

پرسپولیس با وجود تساوی تیم رقیب 
ســنتی باز هم از صدر 6 امتیاز عقب 
افتــاده. در این خصــوص چه نظری 

دارید؟
به نظــرم بــا توجه بــه وضعیتی کــه ما از 
پرســپولیس می بینیم سرخ پوشــان این 
فصل شــانس قهرمانی ندارند البته شــاید 
بعضی ها از ایــن موضوع حــرف بزنند که 
صحبت از قهرمان شدن از حالا زود است اما 
با این وجود هم ما نکته ای که از پرسپولیس 
می بینیم به این مســأله بــاز می گردد که 
وضعیت سپاهان بهتر از پرسپولیس است. 
این تیم بازیکنان خوب متعــددی در کنار 
جوانان بســیار خوب در اختیار دارد که این 
مسأله شــرایط ســپاهان را برای بازی ها و 
جنگیدن برای رســیدن به صدر و قهرمانی 
آســانتر می ســازد. جدا از این مســأله من 
معتقدم که ســپاهان هم تیمش را جوانتر 
کرده و تیمــی جنگنده تر اســت در حالی 
که پرســپولیس تیمی دارد کــه میانگین 

ســنی اش بالاتر از دو مدعی دیگر قهرمانی 
اســت از این رو من شــرایط پرسپولیس را 
امسال سخت می دانم و معتقدم که این تیم 
نمی تواند برای قهرمانی بجنگــد یا رقابت 
این فصلش برای قهرمانی با توجه به ســن 
و ســال بالاتر بازیکنان و ابــزار کمتری که 
خصوصاً از ســپاهان در اختیار دارد بسیار 

سخت خواهد بود.

 اما این نکتــه را قبــول دارید که 
پرســپولیس با کمبود بازیکن مواجه 

است؟
بله پرسپولیس صد درصد به جذب بازیکن 
نیاز دارد. جدا از این به نظرم پرســپولیس 
حتمــاً یــک مدافع چــپ کلاســیک هم 
می خواهد تــا مانند جناح راســت بتوانیم 
در کناره ها هم فعال تر شــده و از این جناح 

بیشتر روی دروازه حریف حمله کنیم.

 اما تک ســتاره هایی در پرسپولیس 
هستند که شاید در مواقع حساس در 

بازی ها کار را برای تیمشان در آورند؟
بله در بین بازیکنان پرســپولیس، بیرانوند 
بهترین است اما شــاید تقریباً اگر بخواهیم 
قیاسی داشته باشــیم به این نکته می رسیم 
که بقیــه بازیکنــان پرســپولیس در حد 
هم هســتند و یا تفاوت چندانــی به لحاظ 
ســطح فنی با هم ندارند. مثلًا پرسپولیس 
فــوروارد تمام عیار ندارد و مشــکل گلزنی 
هم خیلی پرســپولیس را اذیــت می کند 
و در نتایــج خیلــی تأثیرگــذار بــوده هر 
چند نمی توان مشــکل را تنها به نداشــتن 
مهاجم خوب منوط دانســت. بازیکنان ما 
ششدانگ نیســتند و به قولی ســه دانگ یا 

دودانگ هســتند و اگر به گلی هم می رسند 
بیشتر شانسی اســت و خیلی سخت به گل 
می رســند که این نکته اصلًا در پرسپولیس 
وجود نداشته و باب نبوده است. شاید دلیل 
اصلی اش هم به از دست دادن عیسی یا اگر 
کمی به عقب باز گردیم به از دســت دادن 
مغانلو باز گــردد بازیکنانی که با از دســت 
دادن شان واقعاً به مشــکل گلزنی خوردیم 
و کســی هم نتوانست این مشــکل را برای 

پرسپولیس حل کند.

  بــه نظرتان بازیکنــان باتجربه ای 
می توانند برای پرســپولیس کارگشا 

واقع شوند؟
امید عالیشاه بازیکن خوبی است و از تجربه 
بالایی هم برخوردار اســت. بازیکنی که هر 
وقت به بــازی آمده شــرایط را تغییر داده و 
اوضاع را برگردانده اما او گلزن قهاری نیست 
به همین دلیل با توجه به تغییری که ممکن 
اســت در روند بازی به وجود بیاورد باز هم 
نمی توان روی او به عنوان بازیکنی که نتیجه 

را تغییر دهد حساب کرد.

 در نیم فصــل دوم ممکن اســت 
پرسپولیس متحول شود؟

پرسپولیس به لحاظ بازیکن مشکل دارد؛ از 
دروازه که بیرانونــد ذخیره مطمئن ندارد تا 
خط حمله، حتماً به جذب بازیکن نیاز دارد. 

از همه این مســائل گذشــته پرسپولیس 
بازیکن نتیجه دربیار ندارد به همین دلیل 
حتماً جــذب بازیکنی کــه بتواند در خط 
میانی یــک بازیکن خوب باشــد و به تیم 
در دفــاع و حملــه توازن بدهد احســاس 
می شــود، بازیکنی که بتواند به تیم قدرت 

خوبی بدهد.

 بعضی ها این ایراد را بــه بازیکنان 
پرسپولیس وارد می سازند که تا دقیقه 

آخر نمی جنگند!
به نظرم ایــن موضوع بــه بدنســازی و تا 
حــدودی هــم مســأله روانــی بازیکنان 
بازمی گــردد. شــاید راه و روش آمادگــی 
بدنی بازیکنان خوب نبوده و در این راســتا 
هم بازیکنان به شکل خوبی آماده نشده اند 
و به لحــاظ بدنی آن طراوت و شــادابی که 
بازیکنان باید داشته باشــند را در تیم مان 
نمی بینیم، از ایــن رو حتماً بایــد به لحاظ 
مالی به تیم رسیدگی بهتری شود و در کنار 
این مســأله روی بدن بازیکنان بیشتر کار 
شود و مشکلات برطرف شــود تا بازیکنان 
حتی به قولی بــرای ۱۲۰ دقیقه جنگیدن 
هم آمادگــی خوبی داشــته باشــند و کم 

نیاورند.

  در رابطه با نیمکت پرســپولیس و 
کادر فنی این تیم که خیلی ها معتقدند 
یحیــی روی نیمکت تنها اســت چه 

عقیده ای دارید؟

بله من هم معتقدم یحیی بعد از رفتن کریم 
و مطهری به نوعی تنها شــد و کادر فنی او 
در مواقعی که کار گــره می خورد و باید به او 
کمک فکری لازم را بدهند کمکی به یحیی 
نمی کنند یا اگر هم این کار انجام می شــود 
به حدی نیســت که بتواند گره فکری تیم را 

باز کند.

 تمدید نشــدن قرارداد یحیی برای 
سال های آینده به نظرتان انگیزه این 

مربی را کمتر نساخته؟
نه من این مسأله را در خصوص یحیی قبول 
ندارم و معتقدم او مربی ای نیســت که دل 
به کار ندهد و انگیزه اش نیز کم نشده چون 
باشــگاه دولتی اســت و همه چیز به تزریق 
منابع مالی به باشــگاه برمی گردد، چرا که 
منابع مالی باشــگاه باید جدا شود تا باشگاه 
بتوانــد خــودش بهترین تصمیم هــا را در 
خصوص تیم و مصلحت اش بگیرد، به همین 
دلیل همــه می دانیم ما باشــگاه حرفه ای 
نیستیم که بتوانیم اصول و شرایط حرفه ای 
را برای مربی مان مهیا سازیم و قبل از اینکه 
قــراردادش تمام شــود به نوعی با بســتن 

قرارداد جدید به اوضاع سر و سامان بدهیم.

از نیمکت نشینی تا گلزنی
بررسی عملکرد لژیونرهای فوتبال ایران

لژیونرهای ایرانی شــاغل در فوتبــال اروپا با پایــان یافتن تعطیلات 
فیفادی و برگزاری مسابقات مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ به باشگاه های 

خود بازگشتند و عملکردهای متفاوتی از خود به نمایش گذاشتند.
 با پایان مسابقات ملی در ســطح جهان و همچنین برگزاری مسابقات 
مقدماتی جام جهانی ۲۰۲۶ در منطقه آســیا، لژیونرهای ایرانی شاغل 

در فوتبال اروپا به تیم های باشگاهی خود بازگشتند.

سردار آزمون و اعتماد به نفس بالای او
دیدار تیم های فوتبال »آ اس رم« و »اودینزه« ایتالیا در هفته سیزدهم 
»ســری آ« ایتالیا با پیروزی ســه بر یک رمی ها به پایان رسید. در این 
مسابقه ســردار آزمون در دقیقه ۶۴ به جای پلگرینی وارد زمین شد تا 
تأثیر مســتقیم روی روند تهاجمی رمی ها گذاشته و با پاس تک ضرب 
خود به لوکاکو زمینه ساز گل دوم تیمش شود. آزمون در جریان حضور 
خود توانست پاس های صحیح ارسال کند که نشان از اعتماد به نفس او 

در ترکیب آ اس رم دارد.

مهدی طارمی
تیم فوتبال »پورتو« یک مســابقه در جام حذفی پرتغــال برگزار کرد 
و موفق شــد با نتیجه ۴ بر صفر »مونالگره« را شکســت دهد اما مهدی 
طارمــی در این مســابقه از روی نیمکت بازی را دنبال کــرد و »رافائل 

کنسیسائو« فرصت بازی به او نداد.
در هفته پنجم لیگ قهرمانان اروپا هم پورتو در یک بازی سرنوشت ساز 
به مصاف بارســلونا رفت که مهدی طارمی در این دیــدار به طور کامل 
در ترکیب تیمش حضور داشــت. این دیدار در نهایت با برتری ۲ بر یک 
بارسلونا به پایان رســید. هرچند طارمی در این مســابقه در امر گلزنی 
ناکام بود اما یک بار دروازه بارسلونا را گشــود که کمک داور این گل را 

آفساید اعلام کرد و روی تک گل تیمش هم نقش مؤثری ایفا کرد.

علیرضا جهانبخش و تداوم مصدومیت
علیرضا جهانبخش که در دیدار تیم ملی ایــران برابر هنگ کنگ دچار 
مصدومیت از ناحیه همسترینگ شده بود در حال گذراندن روند درمان 
خود اســت و در دو دیدار این تیم مقابل »اکسلســیور« در لیگ هلند و 

»اتلتیکومادرید« در جام قهرمانان آسیا در لیست تیم حضور نداشت.

سامان قدوس
در هفته ســیزدهم لیگ برتر انگلیس تیم فوتبال »برنتفورد« در حالی 
میزبان »آرسنال« بود که از ابتدا سامان قدوس را ۸۹ دقیقه در ترکیب 
خود داشت اما در این دیدار با گل دقیقه ۸۸ »کای هاورتز« با نتیجه یک 
بر صفر شکست خورد. ســامان قدوس روی گلی که برنتفورد دریافت 
کرد مأمور مهــار »هاورتز« بود اما از مهاجم آرســنال جا مانــد تا او از 
فرصت به وجود آمده اســتفاده کند و زودتر به توپ برسد و با یک ضربه 

سر گل برتری شاگردان »آرتتا« را به ثمر برساند.

میلاد محمدی
در هفته دوازدهم لیگ برتر فوتبال یونان تیم »آاک« آتن میهمان تیم 
»گیانینا« بود که در این دیدار »آاک« موفق شــد با نتیجه یک بر صفر 
مقابل حریف خود به برتری برســد. میلاد محمــدی ملی پوش ایرانی 

»آاک« در این دیدار ۹۰ دقیقه در ترکیب تیمش حاضر بود.

احسان حاج صفی و تداوم مصدومیت
احســان حاج صفی دیگــر ایرانی تیم فوتبــال »آاک« آتــن به دلیل 
مصدومیت همچنان امکان بازی کردن ندارد و دوران مصدومیت خود 
را پشت ســر می گذارد. این بازیکن اما اتفاق مثبتی را به دلیل عملکرد 
موفقش در فصل گذشــته تجربه کرد.کاپیتان تیم ملی ایران، به عنوان 
بهترین دفاع چپ سال ۲۰۲۳ یونان انتخاب شد. او در فصل گذشته در 
سوپرلیگ یونان ۲۹ بار برای تیمش به میدان رفت و دو پاس گل نیز به 

نام خود ثبت کرد.
 او که از ۱۰ بازی پلی آف قهرمانی یک مســابقه را بــا صلاح دید آلمیدا 
استراحت کرده بود، در تمام دقایق سایر مسابقات در ترکیب تیمش به 
میدان رفت و در نهایت با قرار گرفتن در ترکیب تیم منتخب فصل، حالا 

جایزه خود را دریافت کرد.

صیادمنش غایب تیم ملی و هال سیتی
الهیار صیادمنش که به اردوی تیم ملی دعوت نشده بود همچنان فرصت 
بازی به او داده نمی شود و مســابقات تیم »هال سیتی« را از روی نیمکت 
دنبال می کند. »هال سیتی« در هفته هفدهم مسابقات »چمپیونزلیگ« 
مقابل »سوانزی« به تســاوی ۲ به ۲ دســت پیدا کرد و در هفته هجدهم 
میزبان »روتردام« بود که این دیدار با نتیجه ۴ بر یک به ســود هال سیتی 
به پایان رسید. صیادمنش در دیدار نخست از روی نیمکت بازی را دنبال 

کرد و در دیدار دوم هم در لیست تیمش حضور نداشت.

کریم انصاری فرد
در هفته دوازدهم سوپر لیگ قبرس، تیم فوتبال »اومونیا« در ورزشگاه 
خانگی خود مقابل تیم رده دهمی »آچناس« قرار گرفت. ستاره پیشین 
پرســپولیس در حالی که تیم »اومونیا« با نتیجه دو بــر یک از حریف 
خود پیــش افتاده بود در دقیقــه ۶۵ وارد زمین شــد و در دقیقه ۷۵ از 
اشــتباه مدافع آچناس در دفع توپ اســتفاده کرد و با یک شوت دقیق 
گل چهارم تیمش را به ثمر رساند. تیم فوتبال »اومونیا« در شب گلزنی 
کریم انصاری فرد به پیروزی ۴ بر یک دســت پیدا کرد و با ۲۳ امتیاز در 

رده پنجم لیگ قبرس جای گرفت.

سعید عزت اللهی
ملی پوش ایرانی تیم فوتبال »وایله« دانمارک در هفته شــانزدهم مقابل 
تیم قعر جدولی »هوردوور« بــازی را از روی نیمکت آغاز کرد و در دقیقه 
۶۰ وارد زمین شــد اما نتوانســت باعث پیروزی تیمش شود و این دیدار 
در نهایت با تســاوی یک به یک به پایان رســید. »وایله« در پایان هفته 

شانزدهم با ۱۳ امتیاز در رده یازدهم و ماقبل آخر لیگ دانمارک قرار داد.

مفقودی
برگ سبز سواری پیکان ۱600i به رنگ سفید روغنی مدل ۱۳۸۳ 
به شماره موتور ۱۱2۸۳۱5۳659 و شماره شاسی ۸۳560979 و 
شماره پلاک ایران 6۴-۸۸7ب۱2 به مالکیت حسین میرزازاده 

اردکانی مفقود گردیده و فاقد اعتبار می باشد.
یزد



استان

اصفهان - مریــم مومنی     معاون فرهنگی شــهرداری 
کید بــر ضرورت حفظ روابط حســنه میان  اصفهان با تأ
، گفت: اصحاب رســانه  اصفهان و اســتان های همجوار
اصفهان و دیگر اســتان ها باید مطالبه گر حل مشکلات 

حوضه آبریز زاینده رود باشند
بــرای  عهــدی  »هــم  نشســت  در  حیــدری   کمــال 
زاینــده رود« مســاله زاینــده رود را دغدغــه مهــم مــردم 
اصفهــان عنوان کــرد و گفــت: موضــوع آب و زاینــده رود 
مســأله ای اســت بــه لحــاظ فرهنگــی و اجتماعــی هــم 
بســیار دارای اهمیــت اســت و در حــوزه رســانه نیازمند 

یک انسجام ویژه در این عرصه هستیم.
وی در ادامــه افــزود: متأســفانه برخــی افــراد جریــان 
زاینده رود را رنگ و آب سیاســی دادنــد و باعث اختلاف 
میــان اســتانهای مختلــف شــدند امــا لازم اســت بــه 
تعامــلات همیشــگی و گذشــته بــا اســتانهای همجــوار 
بازگردیم، زاینده رود حق همه اســتان هایی است که در 
کنار این رودخانه هســتند و همیشــه اصفهان آغوشــی 

باز برای مردم این استان ها داشته است.
کید بر ضرورت  معاون فرهنگی شــهرداری اصفهان با تأ
ایجاد همبســتگی و مــودت بیشــتر از گذشــته در میان 
اســتان  اصفهــان بــا دیگــر اســتان های درگیــر موضــوع 
رســانه  اصحــاب  کــرد:  اظهــار  زاینــده رود،  خشــکی 
همیشــه مطالبه گــر هســتند و اصحاب رســانه اصفهان 
و اســتان های همجــوار بایــد مانــع ایجــاد اختلافــات 
بــرای  ایــن اســتان ها شــده و مطالبــه جــدی  میــان 
احیای زاینــده رود و حمایــت از حوضه آبریــز زاینده رود 

داشــته باشــند. رســانه ها باید یــک برنامه ریــزی دقیق 
و هم افزایــی ویژه برای جهــاد تبیین در حوزه مســائل و 
بحران های آبی کشــور به ویــژه حوضه آبریــز زاینده رود 
داشــته باشــند. حیدری به اهمیــت نقش رســانه ها در 
زمینه حل مشــکل حوضه آبریــز زاینده رود اشــاره کرد و 
گفت: همه مســؤولان پیگیر مســأله زاینده رود هســتند 
امــا در ایــن زمینــه بیــش از هرچیــزی نیازمنــد پیگیری 

اصحاب رسانه هستیم.
رییــس کمیســیون ویــژه آب و مناطــق محــروم شــورای 
کید بــر توجــه مدیریت  اســلامی شــهر اصفهان نیز بــا تأ

شــهری بــه ایجــاد زیرســاخت های فرهنگــی اجتماعی 
فرهنگــی  دبیرخانــه  گفــت:  زاینــده رود  خصــوص  در 
زاینــده رود و کمیســیون ویژه آب بــرای نخســتین بار در 

مدیریت شهری ایجاد شده است.
مجید نادرالأصلی رییس کمیســیون ویژه آب و مناطق 
محــروم شــورای اســلامی شــهر اصفهــان، در نشســت 
»هم عهــدی بــرای زاینــده رود« بــا بیــان اینکــه هــدف 
ما این اســت کــه به یــک مطالبه گــری همگانی برســیم، 
گفــت: مــا در مدیریت شــهری همراه بــا اصحاب رســانه 
هستیم برای اینکه به یک همســویی و هم افزایی برای 

زاینده رود برسیم، زمانی ما به نتیجه خواهیم رسید که 
زاینده رود زنده رود باشد.

وی با انتقاد از رویکرد مدیریت رســانه ملی در خصوص 
زیرســاخت های  کرده ایــم  تــلاش  گفــت:  زاینــده رود 
فرهنگی، اجتماعی و مردمی لازم برای بررســی مســائل 
زاینــده رود را ایجــاد کنیــم، در همیــن راســتا دبیرخانــه 
بــرای  آب  ویــژه  کمیســیون  و  زاینــده رود  فرهنگــی 
نخســتین بــار در مدیریــت شــهری ایجــاد شــده اســت 
و تــلاش کردیــم تــا پیوســت های رســانه ای لازم در ایــن 
زمینه را بــا همراهــی و همــکاری اصحــاب رســانه ایجاد 

کنیم.
عضــو هیــأت رییســه شــورای اســلامی شــهر اصفهــان 
کید بــر ضــرورت مطالبه گری اصحاب رســانه در  نیز  با تأ
خصوص زاینده رود گفت: ، رســانه ها باید از هر ســه قوه 
در خصوص مشــکلات آب اصفهــان مطالبه گــری کنند 
و نبایــد اجــازه بدهیم صنعــت در اصفهان توســعه پیدا 

کند بلکه باید دنبال کنیم.
شــریعتی ، در نشســت »هم عهــدی بــرای زاینــده رود« 
با بیان اینکــه در گذشــته هیچ کمیتــه و کمیســیونی در 
خصــوص آب در شــورای شــهر نبــود گفــت: اصفهــان با 
فجایــع بزرگــی نظیــر آلودگــی هــوا و فرونشســت مواجــه 
اســت، عــوارض آلودگــی هــوا بــرای مــردم اصفهــان و 
مشــکلاتی کــه بــا آن مواجــه هســتیم در آینــده روشــن 
خواهد شــد و رســانه ها می توانند نقش بســیار ویژه ای 
در پیگیــری، مطالبه گــری و حل این مشــکلات داشــته 

باشند.

سرزمین
روزنامه سراسری صبح ایران
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اردبیل- افسون جبارزاده   در نخســتین روز از هفته بیمه و همزمان 
با سراســر کشــور، »زنگ بیمه« در مدارس اردبیل و مشــهد، به میزبانی 

بیمه دی به صدا درآمد.
به گــزارش روابــط عمومــی و امــور بین الملــل بیمــه دی؛ به همــت این 
شــرکت، ۱۴۰۲، مراســم نواختــن زنگ بیمه بــه طــور نمادین و بــا حضور 
حســین میکائیل ونــد دبیــر شــورای هماهنگــی شــرکت های بیمه ای 
اســتان اردبیــل و مدیــر بیمــه دی در ایــن اســتان و فرامــرز آزاد رئیــس 
شــورای هماهنگــی شــرکت های بیمــه ای اســتان اردبیــل و جمعــی از 
مدیران شرکت های بیمه ای این اســتان برگزار شد و طی آن، نسبت به 

آموزش مفاهیم بیمه ای برای این دانش آموزان اقدام گردید.
اجــرای  بــا  کــه  را  مراســمی  چنیــن  برگــزاری  میکائیل ونــد  حســین 
فرهنگــی  محصــولات  و  کتــاب  جایــزه،  اهــداء  مســابقه،  نمایــش، 
همــراه بــود را، مســیری موفــق بــرای آشــنایی نســل آتــی بــا مفاهیــم 
 بیمــه ای و تقویــت ضریــب نفــوذ بیمــه در میــان نســل های آینده ســاز 

قلمداد نمود.
گفتنی است، مراسم مشابهی نیز از سوی مدیریت ییمه دی در استان 
خراســان رضوی برگزار شــده و دانش آمــوزان ضمن آشــنایی با مفاهیم 

صنعت بیمه، جوایز و محصولات فرهنگی دریافت نمودند.

بازدید هیات مدیره نفت سپاهان از پالایشگاه
اصفهــان - مریــم مومنــی   هیــات مدیــره شــرکت نفــت ســپاهان  از 

پالایشگاه بازدید کردند.
به گزارش روابط عمومی شرکت نفت ســپاهان در این بازدید مهندس 
امین دهقان  مدیرعامل  شــرکت نفت ســپاهان و هیــات همراه، ضمن 
بازدید از بخش های مختلف پالایشــگاه و بررســی پروژه های در دست 
اجــرا ، در جریــان آخریــن وضعیــت پیشــرفت عملیاتــی پــروژه هــا قــرار 

گرفتند.
لازم به ذکر اســت در هفته گذشــته   جلســه هیــات مدیره شــرکت نفت 

سپاهان  در پالایشگاه برگزار شد.

وی برق   درخشش شرکت توزیع نیر
 آذربایجان غربی در زمینه هوشمندسازی 

و حفظ ارتقا امنیت سایبری صنعت برق
ارومیه-رحیــم جبــار دخــت   آزرم دهســتانی منفــرد مدیــر کل دفتر 
فناوری اطلاعــات و امنیت فضای مجــازی وزارت نیرو در پــی اقدامات 
شــرکت توزیع نیــروی بــرق آذربایجان غربــی در راســتای تحقــق دولت 
الکترونیــک، هوشمندســازی و حفــظ ارتقــاء امنیت ســایبری صنعت 
برق با ارســال لوحی از داود فیض اله پور مدیر دفتر فنــاوری اطلاعات و 
ارتباطات شــرکت توزیع نیروی بــرق آذربایجان غربی تشــکر و قدردانی 

کرد.
 دهســتانی منفرد در متن این لوح تقدیر خطاب به مدیر دفتر فناوری 
اطلاعات و ارتباطات شــرکت توزیع نیــروی برق آذربایجــان غربی آورده 
اســت: حضور در مســیر خدمت به مردم موهبتی الهی اســت که آدمی 
یارای قدم نهادن در آن عرصه را ندارد مگر به مدد حضرتش، به راستی 
دســتاوردهای عظیم صنعت آب و برق کشــور، مرهون تلاش مدیران و 
متخصصــان جهادگری اســت که بــرای دســتیابی به توســعه، امنیت و 
پیشــرفت این مرز و بوم، همواره از آرامش و آســایش خود چشم پوشی 

کرده و هرگز این سنگر را ترک نگفته اند.
وی در پایــان از نقــش آفرینــی موثــر مدیــر دفتــر فنــاوری اطلاعــات و 
ارتباطات شرکت توزیع نیروی برق استان در تحقق دولت الکترونیک، 
هوشمندســازی و حفــظ ارتقاء امنیت ســایبری صنعت بــرق قدردانی 

نموده است.

  همکاری شرکت شهرک های صنعتی 
 آذربایجان غربی و موسسه امین قرارگاه سازندگی 

خاتم الانبیا)ص(
ارومیه-رحیم جبار دخت    تفاهم نامه همکاری مابین شرکت شهرکهای 
 صنعتی آذربایجان غربی و موسسه امین قرارگاه سازندگی خاتم الانبیا امضا 

و تبادل گردید.
دکتر امیر شهســوار ، مدیرعامل شــرکت شــهرکهای صنعتی آذربایجان 
غربی با مثبــت ارزیابی نمودن ایــن تفاهم نامــه افزود ایــن تفاهم نامه 
موجــب تســهیل در روابــط و اســتفاده از تــوان تخصصــی طرفیــن در 
راســتای فرمایشــات مقام معظم رهبری بوده و این هم افزایی و انتقال 
دانش و ظرفیــت های باالقوه طرفین از یک ســو اثــرات مثبت در کمک 
های نرم افزاری و ســخت افزاری به صنعت و صنایع اســتان گردیده و از 
طرفی یک محرک متمایز در افزایش ظرفیت موسسه و پیشبرد اهداف 

هر دو مجموعه خواهد شد.
دکتــر شهســوار همچنیــن بیــان داشــت : تفاهــم نامــه های همــکاری 
مابین دســتگاه هــای اجرایی و قــرارگاه هــای ســازندگی یک امر بســیار 
کنون بصــورت تخصصی به این موضــوع پرداخته  مهم می باشــد که تا
که اســتفاده از تجربیــات و توانایی های شــرکت های  نشــده اســت چرا
مادر تخصصی بی شــک موجب خلق ارزشــی مــی گردد که در راســتای 
حمایت از تولید و باالاخص شــرکت هــای دانش بنیان اثراتــی بی نظیر 

همراه خواهد داشت.
مدیرعامــل شــرکت شــهرکهای صنعتــی ، همــکاری طرفیــن در زمینــه 
های نرم افــزاری ، صنایع کوچک ، شــرکت های دانش بنیــان ، حمایت 
 از طــرح هــا و پایان نامــه هــا را برخــی از محــور هــای ایــن تفاهــم نامــه 

برشمرد.

 به مناسبت هفته بسیج انجام شد؛

 تجلیل رییس شورای شهر چهارباغ 
از همکاران بسیجی پارلمان شهری

البرز-ترنــم مظفــری   مهندس کتابدار رییس شــورای اســلامی شــهر 
چهارباغ در آیینی با حضور رییس شورای اسلامی اســتان البرز و سردار 
عباســپور از یــادگاران ٨ســال دفــاع مقــدس، بــا اهــدای لوح ســپاس از 

همکاران بسیجی پارلمان شهری تقدیر کرد.
در ایــن آییــن کــه در دفتر رییــس شــورای اســلامی شــهر چهاربــاغ و به 
مناســبت هفتــه بســیج برگــزار شــد رییــس پارلمــان شــهری چهاربــاغ 
همچنین از مهندس قره حسنلو رییس شورای اســلامی استان البرز و 

کار سردار عباسپور نیز تجلیل و قدردانی کرد. جانباز فدا
مهنــدس کتابــدار در این آییــن از بســیج به عنــوان یک پدیــده جهان 

شمول یاد کرد که خاستگاه آن، ایران اسلامی است.
وی افزود: تجلیــل از بســیجیان و گرامیداشــت هفته بســیج، ذره ای از 

رشادت های این عزیزان را جبران نخواهد کرد.
وی تصریح کرد: با بزرگداشت هفته بسیج به سرمایه های ایران اسلامی 
یادآور می شــویم همیشه به یادشان هســتیم و هرگز از فرهنگ بسیج و 

مسیر ایثارگری جدا نخواهیم شد.

 کرمانشــاه _حســنا فخــارزاده   قــرارگاه کاهــش تصادفــات در کرمانشــاه 
و  اســتان«  انتظامــی  فرمانــده  حاجیــان»  مهــدی  ســردار  ریاســت  بــه 
باحضور تعــدادی ازمســئولین ذیربط اســتانی، در ســالن جلســات ســتاد 
فرماندهــی اســتان باهــدف پیشــگیری و مهــار ســوانح رانندگی،)کنتــرل 
 تصادفات و کاهش جانباختگان ســوانح رانندگی در کلانشــهر کرمانشاه(،

برگزار شد.
در ایــن جلســه تصمیماتــی در خصــوص انضباط بخشــی و کنترل ســوانح 
رانندگی در کلانشــهر کرمانشاه گرفته شــد، از جمله بازدید میدانی هفتگی 
از معابــر و تشــکیل کارگــروه در محــل نقــاط پرحادثــه بــا حضــور فرمانــده 
انتظامی اســتان و مســئولین دســتگاه های ذیربــط و ارائه راهکارهــا در دو 
حوزه ایمنــی و انضبــاط ترافیکی با تعیین مــدت زمان اجرا، مرتبط با شــرح 

وظایف هر دستگاه از مهمترین مصوبات این جلسه بود.
ســردار مهــدی حاجیــان » فرمانــده انتظامــی اســتان« بــا اشــاره بــه اینکه 
عابریــن پیاده از آســیب پذیر تریــن اقشــار در تصادفات می باشــند، گفت: 

دقت و ســرعت مطمئنــه راننــدگان میتواند در بــروز حادثه خصوصــاً برای 
جلوگیری از تصادفات عابرین بسیار موثر باشد.

 وی در ادامه گفت: طی  ۸ماه ســپری شده از ســال جاری، متأسفانه ۸۱نفر 
از شــهروندان کرمانشــاهی جان خود را در اثر تصادفات از دســت داده اند 

که از این تعداد بیش از ۷۰درصد آنها عابرین پیاده می باشد.
این مســئول در ادامه گفت: ترافیک مســئله ی بین بخشــی است و تمامی 
ســازمان های مرتبــط باید بــه خوبی وظایــف خــود را در این خصــوص ایفا 

کنند، تا شاهد کمترین تصادفات در سطح استان باشیم.
ســردارحاجیان معتقــد بود،حــل مشــکلات ترافیکــی بایــد برمبنــای علــم 
و تحقیق باشــد و رفــع نقاط حادثــه خیز برمبنــای اصول علمــی امکانپذیر 

است.
فرمانده انتظامی اســتان، ضمــن تقدیــر از اقدامات و خدمات شــهرداری 
طی دوسال گذشــته گفت: حرکت به ســوی کنترل هوشــمند ترافیک گریز 
ناپذیر اســت و برای جبران کاســتی های گذشــته، باید به صورت جهادی 

عمل کرد.
سردار حاجیان افزود: حفاظت از جان و مال شــهروندان خط قرمز پلیس 
بــوده و هســت، در ایــن خصــوص انتظامــی اســتان  از هیــچ تلاشــی دریــغ 

نخواهد کرد.

کرمانشاه

فرمانده انتظامی استان کرمانشاه :

بیش از 70 درصد جانباختگان تصادفات در کرمانشاه  عابرین پیاده هستند

شهر بو کرمانشاه
  مدیرعامل شرکت شهرک های صنعتی کرمانشاه:

صنعتی  شهرک  بزرگترین  زاگرس  صنعتی   شهرک 
در غرب کشور است

کرمانشاه_حســنا فخــارزاده   یکــی از وظایــف   
کرمانشــاه ایجــاد و تکمیــل  شــهرک های صنعتــی 

زیرساخت برای بخش سرمایه گذاری است
بیــژن کردســتانی مدیرعامــل شــرکت شــهرک های 
صنعتــی اســتان کرمانشــاه گفــت : یکــی از وظایــف 
شــهرک های صنعتــی در اســتان کرمانشــاه ایجــاد 
و تکمیــل زیرســاخت بــرای بخــش ســرمایه گذاری 
اســت. مدیرعامــل شــرکت شــهرک های صنعتــی 
اســتان کرمانشــاه افــزود: از مهمتریــن کار هایــی که 
در سال ۱۴۰۲ در بخش زیرســاخت انجام گرفته مهیا 
کردن تاسیســات آب، بــرق، گاز و راه های دسترســی 
پوشــش  تحــت  صنعتــی  شــهرک های  کلیــه  در 
اســتان اســت.. وی گفت: از کار هــای دیگــری که در 
شــهرک های صنعتــی در ســال ۱۴۰۲ در حــال انجــام 
اســت احداث ســوله های کارگاهــی در ابعــاد ۲۰۰ متر 
غ التحصیلانی  بــرای واحد هــای دانش بنیــان و فــار
اســت که از میزان ســرمایه گذاری ثابت در بدو تولید 

برخوردار نیستند.
کردســتانی افــزود: ایــن واحد هــای آمــاده شــده در 

اختیــار این افــراد قرار می گیــرد که بتواننــد به چرخه 
تولیــد و تولیــد انبــوه برســند و انشــاالله همزمــان در 
شــهرک صنعتــی زمینــی را بــه صــورت نقد و اقســاط 
بــرای فعالیت هــای خــود در اختیــار بگیرنــد و واحد 

خود را به این مجموعه ها انتقال دهند.
گرس بزرگترین شــهرک  وی گفت: شــهرک صنعتی زا
صنعتــی در غرب کشــور اســت و در حــال حاضر این 
شــهرک در حــال آماده ســازی بــرای بخــش صنعــت 

استان و غرب کشور است.

مدیر عامل سازمان منطقه ویژه پارس؛

 تمدن عظیم صنعتی  پارس جنوبی 
در سایه تفکر بسیجی شکل گرفته است

بوشــهر  - رضــا حیــدري   ســخاوت اســدی در 
مراسم محفل فاطمی بســیجیان که به مناسبت 
شــهادت دخــت نبــی مکــرم اســلام)ص(، فاطمه 
زهــرا)س( در ســالن همایــش هــای خلیــج فارس 
ایــن ســازمان برگــزار شــد، رشــد و توســعه تمــدن 
صنعتــی پــارس جنوبــی را مرهــون تفکر بســیجی 

جهادگران این عرصه بر شمرد.
گــزارش پایــگاه اطــلاع رســانی منطقــه ویــژه  بــه 
پارس- مدیرعامل منطقه ویــژه اقتصادی انرژی 
پ ارس درمراســم محفــل فاطمی بســیجیان که به 
مناســبت شــهادت دخت نبی مکرم اسلام)ص(، 
فاطمه زهــرا)س( در ســالن همایش هــای خلیج 
فارس این ســازمان برگزار شــد، با اشــاره بــه تقارن 
شــهادت بزرگ بانوی اســلام با هفته بسیج گفت: 
اولیــن ثمــره بســیج و تفکــر بســیجی را در جنــگ 
کــه مــردم مخلــص،  کردیــم  تحمیلــی مشــاهده 
معتقــد بــه انقــلاب و وفــادار بــا حضــور گســترده 
را  نظیــری  بــی  هــای  صحنــه  جنــگ  در   خــود 

رقم زدند.

ســخاوت اســدی با اشــاره به کارهای بزرگی که در 
کشــور پس از جنگ تحمیلی صورت گرفته است، 
ابــراز داشــت: در عرصــه هــای بعــداز جنــگ هــم 
در هــر زمینــه ای که پیشــرفت داشــته ایم بــا تفکر 

بسیجی بوده است.
وی بــه شــرکت هــای عظیــم مســتقر در پــارس 
جنوبی اشاره کرد و افزود: امروز این تمدن عظیم 
صنعتی که علی رغــم تحریم های ظالمانه شــکل 

گرفته، حاصل همین تفکر بسیجی است.

مازندران

ســاری- امیری فر   رییس دانشــگاه علوم پزشــکی مازندران گفت: تلاش مــی کنیم تمامی 
مطالبات جامعه پرستاری تا پایان سال قبل را پرداخت کنیم.

 فرهــاد غلامــی در نشســت هیئــت رئیســه دانشــگاه علــوم پزشــکی مازنــدران و نماینــدگان 
منختــب نظــام پرســتاری در شهرســتان های اســتان در ســالن علامــه حســن زاده آملــی 
کید کرد و خواســتار افزایــش تعامل و  دانشــگاه بر حفظ حقوق مادی و معنوی پرســتاران تا

ارتباطات جامعه پرستاری و نظام پرستاری با دانشگاه شد.
غلامی با بیان اینکه مطالبه ها باید همراه با احترام به قوانین، موازین اداری و اخلاقی باشــد 
تا به نتیجه مطلوب برســد، افزود: ما در نظام سلامت مســیر و اهداف مشترک داریم و باید با 
نگاه خدمت به مردم به دنبال ارتقای ســطح ســلامت جامعه داشــته باشــیم و مــا به عنوان 

نماینده دولت تلاش می کنیم تا از همه گروه های شــاغل در حوزه ســلامت از جمله کارکنان 
نجیب و پرتلاش پرستاری حمایت های لازم را انجام دهیم.

رئیس دانشگاه علوم پزشــکی مازندران با اشاره به تأخیر ۱۲ ســاله اجرای نظام تعرفه گذاری 
خدمات پرســتاری تصریح کرد در دولت سیزدهم این مورد اجرایی شــد. وی افزود: عدالت 
کم دانشــگاه اســت و تمامی مســائل  در پرداخــت و شــفاف ســازی در امور مالــی از اصول حا
مالی به صورت روشن و با محاسبات دقیق بر اســاس قوانین و بخشنامه های ابلاغی وزارت 

بهداشت و مصوبات مجلس شورای اسلامی انجام می شود.
وی اظهار داشــت: در تلاش هستیم تا پایان ســال جاری مطالبات ســال ۱۴۰۱ پرستاران را به 

طور کامل پرداخت کنیم.

رییس دانشگاه علوم پزشکی مازندران:

مطالبات پرستاران مازندران پرداخت می شود

معاون فرهنگی شهرداری اصفهان:

باشند ود  زاینده ر مطالبه گر  رسانه  اصحاب 
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واکنش روابط عمومی بانک مرکزی به برخی ادعاها درباره انتقال حساب 
موسسه نور به بانک ملی:

 سیاست بانک مرکزی برخلاف گذشته
  عدم انتقال مشکل از موسسات ناتراز 

به بانک های بزرگ است
 روابط عمومــی بانک مرکزی اعلام کرد: برخلاف گذشــته سیاســت 
قطعی بانک مرکزی، عدم انتقال مشکل از موسسات ناتراز به بانک های 
بزرگ اســت.روابط عمومی بانک مرکزی در واکنش به ادعایی مبنی بر 
تحمیل زیان موسسه نور به مردم اعلام کرد: بانک مرکزی در این دوره 
به اندازه سپرده های موسســه نور، دارایی های باکیفیت )شامل شعب، 
ســایر اموال بدون مشــکل و …( را به بانک ملی منتقل کرد. برخلاف 
گذشته، سیاست قطعی بانک مرکزی، عدم انتقال مشکل از موسسات 
ناتراز به بانک های بزرگ است. اما مساله دارایی های مشکل دار موسسه 
نور )که دیگر فاقد ماهیت بانکی است( نیز توسط بانک مرکزی پیگیری 
و حل و فصل خواهد شــد.  بانک مرکزی جمهوری اســلامی ایران در 
راســتای برنامه اصلاح نظام بانکی کشور نســبت به انتقال سپرده ها، 
دارایی ها، تسهیلات، کارکنان و شعب موسسه اعتباری نور به بانک ملی 
ایران اقــدام می کند.همچنین در این باره روز گذشــته، معاون نظارت 
بانک مرکزی با اشــاره به آغاز اجــرای قوانین مربوط بــه اصلاح نظام 
بانکی تاکید کرد که ســپرده گذاران موسســه اعتباری سابق نور هیچ 
نگرانی درخصوص سپرده هایشان نداشــته باشند و از روز شنبه سپرده 

مشتریان این موسسه در بانک ملی ایران خواهد بود.
فرشــاد محمدپور با بیان اینکه بانک مرکزی در راستای برنامه اصلاح 
نظام بانکی و سیاست های نظارتی و شفاف سازی نظام بانکی، اقداماتی 
را از یک ســال گذشته آغاز کرده اســت،  گفت: رئیس کل این بانک نیز 
در یک سال گذشــته به ویژه ابتدای ســال جاری اعلام کرد که یکی از 
موضوعات مهم مدنظر بانــک مرکزی، اصلاح نظام بانکی اســت و لذا 

اقداماتی در خصوص برخی موسسات اتفاق افتاد.
طبق گفته وی، موسسه اعتباری ســابق نور از روز شنبه در قالب بانک 
ملی فعالیت خواهد کرد. سپرده گذاران، ســپرده ها، شعب و کارکنان 
تســهیلات و دارایی های این موسســه همگی از روز شــنبه در ذیل 

مدیریت بانک ملی است.

بانک مرکزی اعلام کرد
سقف قرض الحسنه صندوق های چند شعبه ای 

افزایش یافت
ســقف قرض الحســنه اعطایی توســط صندوق های قرض الحســنه 

چندشعبه ای به هر مشتری به مبلغ یک میلیارد ریال افزایش یافت.

بــه نقــل از بانک مرکــزی، ســقف قرض الحســنه اعطایی توســط 
صندوق های قرض الحسنه چندشــعبه ای به هر مشتری از مبلغ ۵۰۰ 

میلیون ریال به مبلغ یک میلیارد ریال افزایش یافت.

افزایش درآمدهای مالیاتی با شناسایی 
فراریان مالیاتی

 دولت در لایحه بودجه ۱۴۰۳ مجموع درآمد مالیاتی را با رشــد ۴۹.۸ 
درصدی ۱۱۰۰ هزار میلیــارد تومان پیش بینی کرد کــه این امر قرار 
است با فشــار بر فراریان مالیاتی، شناســایی مودیان جدید و در مقابل 
با مشــوق های مالیاتی بــرای فعــالان اقتصادی محقق شــود و هیچ 
سختگیری مالیاتی به مردم وارد نخواهد شــد.دولت در لایحه بودجه 
۱۴۰۳ با اتکا بر درآمدهای مالیاتی و کاهش وابســتگی به درآمدهای 
نفتی درصدد است تا عرصه را برای فراریان مالیاتی تنگ کند؛ دوات در 
دو سال گذشته نه تنها توانست بدون فشار مالیاتی به مردم با شناسایی 
فراریان مالیاتی درآمدهای دولت از این بخش را افزایش دهد، بلکه نرخ 

مالیاتی تولیدکنندگان را هفت درصد کاهش داد.
طبق لایحه بودجــه ۱۴۰۳، مجمــوع درآمد مالیاتــی را ۱۱۰۰ هزار 
میلیارد تومان پیش بینی شــده اســت، درحالی که درآمد نفت حدود 
۶۱۴ هزار میلیارد تومان برآورد شده و ســهم نفت از درآمدهای دولت 
کاهش یافته است. بیش از ۲ ســال از فعالیت دولت سیزدهم می گذرد 
و این دولت با هوشمندســازی نظام مالیاتی به دنبال تحقق درآمدهای 
مالیاتی و بستن گلوگاه های فرار مالیاتی اســت تا بودجه جاری دولت 
متکی به درآمدهای پایدار باشــد.در همین راســتا طبق اعلام »علی 
بهادری جهرمی« سخنگوی دولت ۵۲ درصد منابع بودجه مالی دولت 
در هفت ماه امسال از محل اخذ مالیات تأمین و درآمد مالیاتی در دولت 

سیزدهم نیز تا ۶۰ درصد افزایش یافته است.

9 میلیون مودی مالیات پرداخت می کنند
به گفتــه وی، این امــر نتیجه شفاف ســازی مالی در عرصه کســب و 
کارهاست به طوری که تا قبل از این دولت، ۵.۲ میلیون مؤدی مالیاتی 
داشــتیم که امروز این عدد به ۹ میلیون مؤدی رسیده و درآمد مالیاتی 
دولت تــا ۶۰ درصد افزایــش یافته کــه نتیجه این امــر را می توان در 

وابستگی کمتر دولت به درآمد نفتی مشاهده کرد.
دولت سیزدهم هر چند شناســایی فراریان مالیاتی را به عنوان یکی از 
اولویت های کاری دنبال می کند، امــا در مقابل کاهش هفت درصدی 
نرخ مالیاتی از تولیدکنندگان را در راستای حمایت از فعالان اقتصادی 
در ۲ سال پیاپی اجرایی کرده اســت. همچنین حمایت از شرکت های 
دانش بنیان و سکوها یکی دیگر از سیاست های حمایتی نظام مالیاتی 

است که دنبال می شود.

3۵ هزار میلیارد تومان وصول مالیات از فراریان مالیاتی
 در دولت سیزدهم

وصول عادلانــه مالیات یکی از مهمترین دغدغه های دولت ســیزدهم 
است، در همین راستا ســازمان امور مالیاتی برای رسیدگی به وضعیت 
شناســایی فرارهای مالیاتی، واحدهای اجرایی بازرسی و مبارزه با فرار 

مالیاتی و پول شویی در کلیه ادارات مالیاتی را فعال کرده است.
این واحدها علاوه بر انجام وظایف در حوزه هــای عمومی مقابله با فرار 
مالیاتی مانند انجام بازرســی، بررسی تراکنش های بانکی، رسیدگی به 
گزارش های مردمی فرار مالیاتی و نظارت در امر مبارزه با پول شویی در 
سازمان فعالیت دارند. همچنین شیوه نامه مقابله تخصصی با روش های 

فرار در صنوف مختلف برای کل کشور نیز در حال تدوین است.
طبق اعلام سازمان امور مالیاتی کشــور، از محل مبارزه با فرار مالیاتی و 
معوقات در سال جاری بالغ بر ۲۵ هزار میلیارد تومان وصول شده است 
به طوری که در سال گذشــته نیز، ۱۰ هزار میلیارد تومان فرار مالیاتی 
شناسایی شــد و برخوردهای قاطع با فراریان مالیاتی دانه درشت برای 

استیفای حقوق مردم همچنان ادامه دارد.

در اعتراض به مشروعیت بخشی جنایت های رژیم صهیونیستی؛
هیات جمهوری اسلامی ایران محل کنفرانس 

تغییرات اقلیمی را ترک کرد
 هیات جمهوری اسلامی ایران به ریاست وزیر نیرو در اعتراض به حضور 
مسئولان رژیم جنایت کار صهیونیستی در کنفرانس بین المللی تغییر 

اقلیم موسوم به کاپ ۲۸، این کنفرانس را ترک کرد.
علی اکبر محرابیان وزیر نیرو به عنوان نماینده رئیس جمهور و در رأس 
یک هیات دیپلماتیک در حالی برای حضــور در کنفرانس تغییر اقلیم 
)کاپ ۲۸( به امارات متحده عربی عازم شــد که اطلاعاتی مبنی بر عدم 
حضور مقامات رژیم صهیونیســتی در این اجلاس منتشــر شده بود و 
خبرها و تحلیل های سیاســی حاکی از این بود که ایــن رژیم در فاصله 
چند هفته از جنایت هــای غزه، خطر حضور در این مراســم را نخواهد 

پذیرفت.
علی اکبر محرابیان، هنگام ترک این کنفرانس گفت: از ســران حدود 
۱۵۰ کشور برای حضور در کاپ ۲۸ دعوت شــده بود و ارزیابی ها نشان 
می داد که احتمالا تعداد قابل توجهی از این مدعوین از جمله مسئولان 

رژیم صهیونیستی در این کنفرانس حضور نخواهند داشت.
وی افزود: هیات جمهوری اســلامی ایران قصد داشت از فرصت حضور 
در کنفرانس بین المللی کنوانســیون تغییر اقلیم بــا توجه به اهمیت 
این کنفرانس بــرای تبیین شــرایط، مذاکره با مقامــات و هیات های 
کشورهای مختلف و دفاع از ملت مظلوم فلســطین استفاده کند اما در 
روز سخنرانی سران و مقامات کشورها، اخبار منتشرشده حاکی از سفر 
رئیس رژیم صهیونیســتی به شــهر محل برگزاری کنفرانس تغییرات 

اقلیمی )کاپ ۲۸( و حضور در این رویداد بود.
وزیر نیرو افزود: بر این اســاس، هیات جمهوری اسلامی ایران، حضور 
سیاســی، جانبدارانه و بی ربط رژیم جعلی صهیونیستی در کنفرانس 
تغییرات اقلیمی را که با محوریت ارزیابی عملکرد و پیشــرفت جامعه 
جهانی در مواجهه با تغییرات آب و هوا در سطح جهان برگزار می شود، 
مغایر با اهداف و راهبرهای این کنفرانــس می داند و در اعتراض به آن، 

محل کنفرانس را ترک می کند.
همزمان با حضور رئیس رژیم صهیونیســتی در امارات برای شرکت در 
اجلاس تغییر اقلیم، مــوج جدید حملات صهیونیســت ها علیه مردم 
فلسطین در نوار غزه آغاز شده و جنایات تل آویو از سر گرفته شده است.

معاون وزیر نفت:
وها برای کاهش مصرف  افزایش کیفیت خودر

وری است سوخت ضر
 مدیرعامل شــرکت ملی پالایش و پخش فرآورده هــای نفتی با تاکید 
بر روند رو به رشــد مصرف ســوخت خودروها، گفت: افزایش کیفیت 

خودروها و ارتقای زیرساخت های حمل ونقل عمومی ضروری است.
جلیل ســالاری در همایش تقدیر از تلاشــگران سوخت رسانی، ضمن 
اشاره به زحمات نیروی انتظامی به منظور ایجاد امنیت برای نفتکش ها 
و همچنین تلاش شرکت های حمل ونقل در سال گذشته، اظهار داشت: 
سال گذشــته کار بزرگی در زمینه سوخت رســانی انجام شد. جلسات 
بحــران در مبادی تولید و پالایشــگاه ها به خصوص در جنوب کشــور 
)منطقه آبادان و بندرعباس( برگزار می شــد و هماهنگی و همدلی بین 

بخش های مختلف باعث موفقیت در زمینه سوخت رسانی شد.
مدیرعامل شــرکت ملــی پالایــش و پخــش فرآورده هــای نفتی، 
»بهینه ســازی« را ضروری دانست و ضمن اشــاره به افزایش مصرف 
ســوخت خودروها، گفت: مصرف هر خودرو در ســال ۹۹، ۲.۸ لیتر در 
روز بود که این میزان در سال ۱۴۰۰ به ۳.۱، در سال ۱۴۰۱ به ۳.۴ و در 

سال ۱۴۰۲ به ۳.۷ در روز رسیده است.

معاون وزیر نفت افزود: کیفیت خودروها باعث افزایش مصرف سوخت 
است؛ ضمن اینکه ترددها نیز افزایش یافته است؛ به همین دلیل باید به 

حمل ونقل عمومی توجه و زیرساخت ها فراهم شود.
ســالاری گفت: جابجایی نفت خام و فرآورده های نفتی در مقایســه با 
سال گذشته رشــدی در حدود ۱۱ درصد داشته و در بخش حمل ونقل 

حدود ۱۷ همت هزینه شده است.
همایش تقدیر از تلاشگران سوخت رســانی، امروز با حضور وزیر نفت، 
معاون امنیتی و انتظامی وزیر کشــور، مدیرعامل شــرکت ملی پخش 

فرآورده های نفتی و جمعی از مقامات دیگر برگزار شد.

مدیرعامل شرکت برق منطقه ای تهران:
ح نهضت ملی مسکن  زیرساخت های برقی طر

تأمین می شود
مدیرعامل شــرکت برق منطقه ای تهران گفت: زیرســاخت های لازم 
برای تامین برق مورد نیاز طرح نهضت ملی مسکن در سه استان استان 

تهران، قم و البرز انجام شده است.

حبیب قراگزلو دربــاره وضعیت تأمین برق پروژه نهضت ملی مســکن 
افزود: یک تحــرک خیلی خوبی در ســه الی چهار مــاه اخیر در بحث 

نهضت ملی مسکن انجام شد.
وی ادامه داد: ســه اســتان تهران، قم و البرز تعداد زیادی سایت های 
نهضت ملی مســکن دارد کــه فعال اســت.مدیرعامل شــرکت برق 
منطقه ای تهــران در خصوص تأمیــن اعتبار لازم خاطرنشــان کرد: 
شــرکت مدیریت تولید، انتقال و توزیــع نیروی برق ایــران )توانیر( 

بودجه ای در این باره برای شرکت برق منطقه ای در نظر گرفته است.
قراگزلو گفت: برنامه اجرایی برای این ســایت ها آن اســت که هر کدام 
کــه کار عمرانی در آنها آغاز شــود بــرق منطقه ای هم بــرای اجرای 

زیرساخت ها اقدام کند.
وی ادامه داد: این تأمیــن برق یا از طریق های ثابــت که خیلی زمان بر 
است و یا از طریق پست های ســیار برای پروژه های دارای اولویت انجام 
خواهد شــد.مدیرعامل برق منطقه ای تهران خاطرنشان کرد: تأمین 
اعتبار خوبی برای این طرح ها انجام شده و برق منطقه ای هم در تهران، 

البرز و قم چند طرح را در حال پیشبرد است.
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جذب ۹ میلیارد دلار سرمایه  خارجی

 کدام کشورها بیشترین سرمایه گذاری 
را در اقتصاد ایران داشته اند؟

خریدار  برای رســیدن به رشد هشت درصدی 
اقتصادی، جذب سالانه حداقل ۷۰ میلیارد دلار 
سرمایه خارجی نیاز است اما این امر با شیب ملایم 
پیش رفته و در طول دو ســال دولت سیزدهم سه 
برابر سالهای قبل بوده است، به طوریکه از ابتدای 
شــروع به کار دولت تا پایان مهر امسال، نزدیک 
به ۹ میلیارد دلار ســرمایه گذاری خارجی معتبر 
جذب شــده و روســیه، امارات و چیــن در صدر 
کشورهایی هستند که بیشترین سرمایه گذاری 

را در اقتصاد ایران داشته اند.
یکی از اهداف مدر نظر در برنامه هفتم توســعه، 
رســیدن بــه میانگین رشــد هشــت درصدی 
اقتصادی است و رســیدن به این هدف، نیازمند 
جــذب ســرمایه گذاری خارجی اســت. گفته 
می شــود بانک مرکزی برای رســیدن به رشــد 
هشــت درصدی عدد جــذب ســرمایه گذاری 
خارجی را ۲۰۰ میلیارد دلار سالانه در نظر گرفته 
اســت و ســازمان برنامه و بودجه این عدد را بین 
۷۰ تا ۸۰ میلیــارد دلار پیش بینی کرده و وزارت 

اقتصاد هم ۱۰۰ میلیارد دلار در نظر گرفته است.
از ســال ۱۳۹۰ تا ۱۴۰۱ )پایان ۲۰۲۲ میلادی( 
با کاهش میزان جذب ســرمایه گذاری خارجی 
روبرو بوده ایــم و به جز ســال ۱۳۹۶ که به خاطر 
برجام این عــدد به پنــج میلیارد دلار رســید، 
همیشه شــاهد افت میزان جذب سرمایه گذاری 
خارجی بودیم و البته تاثیر برجام هم به سبب عمر 
کوتاهی که داشــت، برای مدت زیادی در جذب 
ســرمایه گذاری خارجی دوام پیدا نکرد؛ جذب 
سرمایه گذاری خارجی در سال ۱۴۰۱ هم به ۱.۵ 
میلیارد دلار رســیده که البته در مقایسه با ارقام 
۷۰ تا ۱۱۰ میلیارد دلاری در کشورهای همسایه 

رقم ناچیزی است.
همچنین اتاق بازرگانی تهران با اســتناد به آمار 
آنکتاد، جریان ورودی ســرمایه گذاری مستقیم 
خارجی ایران طی ۱۰ ســال اخیر را بررسی کرده 
بود که روندی با شــیب ملایم را نشــان می دهد. 
بر این اســاس، رقم ســرمایه گذاری مســتقیم 
خارجی در کشور در ســال ۲۰۲۲ به ۱.۵ میلیارد 

دلار رسیده که نســبت به سال ۲۰۲۱ حدود ۵.۳ 
درصد رشد داشته است. همچنین این آمار نشان 
می دهد بیشــترین ســرمایه گذاری خارجی در 

کشور مربوط به سال ۲۰۱۷ بوده است.

افزایش تعاملات تجاری
 با دیپلماسی اقتصادی

احسان خاندوزی - وزیر اقتصاد - چندی پیش با 
بیان اینکه در دو سال گذشــته بیشتر از پنج سال 
قبل از آن جذب سرمایه گذاری خارجی داشتیم، 
اظهار کرد: از نقــاط تمرکز دولت، دیپلماســی 
اقتصادی با تاکید بر کشورهای همسایه و افزایش 
تعاملات تجاری و ســرمایه گذاری است تا از این 
مسیر، فشار بر کشور به نحوی کاهش یابد که اثر 
تحریم ها بر اقتصاد کمرنگ شــود. کمرنگ شدن 
اثر تحریم به معنــای افزایش قــدرت چانه زنی 
مذاکره کنندگان ما و بالابردن جایگاه کشــور در 
مذاکره با کشــورهای غربی در موضوعاتی مانند 
برجام است.وی با بیان اینکه دولت قبل همه امور 
کشور و تمامی فرصت های اقتصادی بین المللی 
را معطل مذاکرات برجام کرده بــود، اظهار کرد: 
این امر ابتکار عمل را در دســت طرف غربی قرار 
داده بود، چرا که ایران جــز برجام فرصت دیگری 
را پیگیری نمی کــرد. طی دو ســال اخیر دولت 
سیزدهم در تلاش برای گشودن فضای اقتصادی 
کشــور، به عرصه مراودات بین المللی است، چرا 
که باور دارد اقتصاد بســته نمی تواند کارایی لازم 
در بلندمدت داشته باشــد.طی دو سال گذشته، 
ســند همکاری های راهبردی ۲۵ ساله بین ایران 
و چین به امضا رســید. هم چنیــن موافقت نامه 
احداث خط آهن آســتارا - رشــت بیــن ایران و 
روسیه به عنوان بخشی از کریدور شمال - جنوب 
صــورت گرفــت. افزایش ۲۰۰ درصــدی حجم 
تعاملات با ونزوئلا، دو برابر شــدن حجم تجارت 
ایران بــا قاره آفریقــا، عضویت ایــران در پیمان 
شــانگهای و عضویت در ائتلاف بریکس از جمله 
اقداماتی است که فضای بین المللی را برای رشد 

سرمایه گذاری و رشد اقتصادی ایران فراهم کرد.

جذب 8 میلیارد و 984 میلیون دلار 
سرمایه گذاری خارجی از ابتدای دولت

اما در آخرین اظهــارات درباره ســرمایه گذاری 
خارجی در ایــران، خاندوزی به تازگی با اشــاره 
بــه افزایش میانگیــن ســرمایه گذاری خارجی 
معتبر در دولت ســیزدهم، اظهار کرد: میانگین 
ســرمایه گذاری خارجی معتبــر در طول دولت 
ســیزدهم، ســه برابر میانگین ســرمایه گذاری 
خارجی ۹ ســال قبل از دولت ســیزدهم است. 
روســیه، امارات و چیــن در صدر کشــورهایی 
هستند که بیشترین سرمایه گذاری را در اقتصاد 
ایران داشــته اند.به گفته وزیر اقتصاد، به موازات 
پیشرفت تبادلات با کشــورهای همسایه، تاکید 
رئیس جمهــوری بر این اســت که بایــد منافع 
اقتصادی حاصل از دیپلماســی پیگیری شود و به 
همین دلیل تدابیر متعــددی در حوزه تجارت و 

سرمایه گذاری صورت گرفته است. 
در این راســتا، مشوق ســرمایه گذاران خارجی، 
اعطای اقامــت طولانی مــدت و کاهــش مبلغ 
ســرمایه گذاری از ۲۵۰ هزار دلار بــه ۱۰۰ هزار 
دلار، مصوبــه واردات طــلا و فلــزات گران بها به 
عنوان بخشی از ســرمایه خارجی در نظر گرفته 
شــده و در عین حال، کانال های ورود ســرمایه 

خارجی نیز تسهیل شده است.
خاندوزی اظهار کرد که در عین حال نرخ ارز مورد 
عمل برای سرمایه گذاران خارجی با کمک بانک 
مرکزی و سازمان سرمایه گذاری خارجی اصلاح 
و ابلاغ شــد. تخفیف مالیاتی برای شرکت ها هم 
در نظر گرفته شــد تا مطالبات ســرمایه گذاران 
خارجی از محل ارز شــرکت های مشترک ایرانی 
پرداخت شــود و ایــن بخش از رفــع تعهد ارزی 
صادرکنندگان معاف شــد. اعطــای تخفیف به 
ســرمایه گذاران خارجــی در پرداخت عوارض 
گمرکی ماشــین آلات وارداتی نیز در حال انجام 

است.
به گفته او،  از ابتدای شــروع به کار دولت تا پایان 
مهر امسال، هشــت میلیارد و ۹۸۴ میلیون دلار 

سرمایه گذاری خارجی معتبر جذب شده است.

گاز

بنا بــر مصوبه جدیــد دولت، در 
صورتی که مشترکان گاز در بازه 
زمانی ۱۶ آذر تا ۱۵ اسفندماه در 
مقایسه با دوره مشابه سال قبل، 
بین ۱۰ تا ۳۵ درصد صرفه جویی 
کننــد، نه تنها هزینــه ای برای 
قبض گاز پرداخت نخواهند کرد، 
بلکه مبلغی نیــز به عنوان پاداش 

صرفه جویی دریافت می کنند.
با فرا رسیدن فصل سرد، مصرف 
گاز در بخــش خانگی افزایشــی 
چشــمگیر می یابد و بــا توجه به 
اینکه مصرف کننــدگان خانگی 
در اولویت قرار دارند، دولت برای 
حمایــت از مشــترکان خانگی، 
مجبــور بــه قطــع گاز صنایع 
می شود که این اقدام نیز ضرری 
جبران ناپذیر )حــدود ۱۰ تا ۱۲ 
میلیارد دلار( به اقتصاد کشــور 
وارد می کند.دولــت مجبــور به 
انعقاد قراردادهــای ۸ ماهه برای 
گازرســانی به صنایع می شــود 
تــا از قطــع گاز بخــش خانگی 

جلوگیری کند.
از سوی دیگر، دولت برای اصلاح 
الگوی مصرف از سیاســت های 
غیرقیمتی اســتفاده کرده است؛ 
این موضوع در تابســتان امسال 
و سال گذشــته برای مصرف برق 
به کار گرفته شــد و بــا موفقیت 

همراه بود؛ به طوری که 
یک ســوم قبوض برق 
پاداش  کشور مشمول 
شــدند،  صرفه جویی 
حالا این موضوع برای 
بخــش گاز در حــال 
اجرا است و مشترکان 

با کاهــش مصرف گاز مشــمول 
دریافت پــاداش صرفــه جویی 

می شوند.
ایــن موفقیت باعث شــد دولت 
تصمیم بگیــرد ایــن موضوع را 
برای دیگر حامل هــای انرژی از 
جمله گاز اجرایی کند. با این حال 
مشــترکان خوش مصرف گاز بر 
اســاس آیین نامه جدید اصلاح 
تعرفه های گاز تشویق می شوند، 
با این حــال در آیین نامه جدید، 
بحــث پــاداش خوش مصرفی، 
هم بــرای بخش خانگــی و هم 
بخش های غیرخانگــی از جمله 
صنایع و مشترکان عمده در نظر 

گرفته شده است.
مســلم رحمانــی، مدیــر امور 
هماهنگی گازرســانی شــرکت 
ملی گاز ایران، درباره تعرفه های 
گاز ســال جــاری توضیــح داد: 
در  امســال  گاز،  تعرفه هــای 
مقایسه با ســال ۱۴۰۱ تغییری 
نکرده اســت. در ســال جاری، 

فاصلــه پلکان ها ۱۰۰ 
تایی شــده اســت. در 
برخی مناطــق حدود 
۸۰ درصد مشــترکان 
)چــه شــهری، چــه 
روســتایی( مصــارف 
غیرمتعــارف دارنــد؛ 
مثلًا در یک منــزل ۷ بخاری به 
صورت هم زمان همزمان روشن 

است.
مدیر هماهنگی امور گازرســانی 
شرکت ملی گاز ایران در توضیح 
افزایش مصرف گاز از سوی بخش 
تجاری در زمستان گفت: بخش 
تجاری )از جمله رستوران ها( در 
تابســتان تقریباً روزانه ۵ میلیون 
متر مکعب مصــرف می کنند؛ اما 
در زمســتان این عدد به ۴۹.۵ یا 

۵۰ میلیون متر مکعب می رسد.
وی بــا بیان ایــن موضــوع که 
دمــای رفاه بــرای مراکز تجاری 
۱۸ درجه اســت، توضیح داد: دو 
سه ســال اســت که در کشور در 
فضای بــاز رســتوران ها و مراکز 
تجاری از گرماتاب ها یا مشعل ها 
استفاده می شــود؛ همچنین در 
برخــی از مناطق مرفه نشــین از 
اســتخرهای روباز یا بالکن هایی 
بــا گرماتاب های برقــی یا گازی 
اســتفاده می کنند که به معنای 

هدررفت صددرصد منابعی است 
که قابلیت صــادرات دارد؛ ضمن 
اینکه این موضوع باعث آلودگی 

محیط زیست نیز می شود.
به گفته وی، مصــرف ۱.۳ درصد 
مشترکان پرمصرف نزدیک به ۵ 
درصد کل مصرف بخش خانگی 

یعنی ۵ میلیارد مترمکعب است.
مدیر هماهنگی امور گازرســانی 
شــرکت ملی گاز ایران اظهار کرد: 
طبق مصوبه امســال دولت درباره 
پاداش صرفه جویی، فرصت خوبی 
مهیا شــده و اگر مشترکان در بازه 
زمانی ۱۶ آذر تا ۱۵ اســفندماه در 
مقایســه با دوره مشابه سال پیش 
۱۰ تــا ۳۵ درصد کمتــر مصرف 
کنند، از پاداش بیــش از ۱۰ برابر 
قیمت متوســط ۳ پله نخســت 
بهره مند می شوند.رحمانی تأکید 
کرد: با این تفاســیر مشــترکان 
پرداخــت  هزینــه ای  نه تنهــا 
نخواهند کــرد، بلکــه مبلغی نیز 
به عنــوان پــاداش صرفه جویی 
دریافــت می کننــد و در قبــض 
خود مشــاهده خواهند کرد؛ مثلًا 
اگر یک مشــترک در تهران، یک 
بخاری منزل خــود را که همواره 
روشن اســت به مدت ۴ ساعت در 
روز خاموش کند، بی شــک شامل 

این پاداش می شود.

پاداش صرفه جویی گاز برای خوش مصرف های خانگی
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